
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی مطرح کرد

 تعامل بخش خصوصی با دولت برای افزایش ناوگان

خریدار   دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی 
گفت: مشــکلات ناوگان حمــل و نقــل هوایی، 
مشکلاتی ساختاری اســت که از گذشته نیز وجود 
داشــته اســت. در دولت چهاردهم توجه بیشتر 
به صنعت حمل و نقل هوایی می تواند مشــکلات 
این حوزه به ویژه در موضــوع کمبود ناوگان را حل 
و فصل کند.»مقصود اســعدی ســامانی« افزود: 
شــرکت های هواپیمایی در تلاش برای ســرخط 
آوردن هواپیماهای زمین گیر و همچنین افزایش 

ناوگان خود هستند.
این مقام صنفی بیان داشــت: به تازگی وزارت راه 
و شهرســازی جلســاتی با صندوق توســعه ملی 
به منظور اخذ تســهیلات برای حمل و نقل داشته 
که تخصیص بخشی از این تسهیلات برای افزایش 
تعداد ناوگان حمل و نقل هوایی می تواند ناترازی 

موجود در عرضه و تقاضا را برطرف کند.
وی معتقد اســت: مشــکلات ناوگان حمل و نقل 

هوایی، مشکلاتی ساختاری اســت که از گذشته 
نیز وجــود داشــته و بخشــی از آن نیز بــه دلیل 
قیمت گذاری دستوری بوده است.اسعدی سامانی 
ابراز داشــت: رایزنی های وزارت راه و شهرسازی و 
ســازمان هواپیمایی کشــوری با صندوق توسعه 
ملی به نتیجــه خوبی رســیده و امیدواریم بخش 
خصوصی که در گذشــته مورد کــم توجهی قرار 
گرفته بود، در کانون توجهــات قرار بگیرد تا بتواند 
نقش خود را در افزایشــه نــاوگان هوایی ایفا کند.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی، از تعاملات و 
ارتباطات خوب این انجمن با ســازمان هواپیمایی 
کشــوری خبر داد و گفت: در تلاشیم با همفکری 

و تعامل با دولت مشکلات موجود را کاهش دهیم.

تحریم ها مانع استفاده از خدمات لیزینگ 
برای خرید هواپیما

وی یادآور شــد: در جهان خرید هواپیما به صورت 

نقــدی نیســت و به طــور معمول شــرکت های 
هواپیمایی از خدمات لیزینگ اســتفاده می کنند؛ 
یعنی شرکت هایی هستند که هواپیما را به صورت 
اجــاره در اختیــار شــرکت های هواپیمایی قرار 
می دهند، اما کشورمان به دلیل تحریم ها نمی تواند 
از این ســاز و کار جهانی اســتفاده کند و در داخل 

کشور نیز چنین ساختاری وجود ندارد.
اســعدی ادامه داد: ســرمایه گذاری در این عرصه 
و خرید هواپیما بسیار سنگین اســت، اما به دلیل 
تحریم هــا و همچنین عدم توجــه کافی دولت ها 
در گذشــته به صنعت حمل و نقــل هوایی، بخش 
خصوصی خود به تنهایی باید ســرمایه مورد نیاز 

این مهم را تامین می کرد.

تاثیر کنار گذاشتن قیمت گذاری دستوری 
بر افزایش ناوگان

دبیــر انجمن شــرکت های هواپیمایــی در ادامه 
خاطرنشــان کرد: با حکم دیوان عدالت اداری که 
بر اجرای قانون برنامه پنجم توســعه تاکید دارد، 
امیدواریــم عقــب ماندگی ها در حــوزه افزایش 

ناوگان به تدریج جبران شود.
وی با بیان اینکه اصلاح قیمت بلیت پروازها و کنار 
گذاشته شدن قیمت گذاری دستوری آثار خود را 
به تدریج در این زمینه نیز خواهد گذاشــت، گفت: 
هرچند این موضــوع در کوتاه مــدت امکان پذیر 
نیست و کمی زمان خواهد برد، اما امیدواریم عقب 
ماندگی ها جبران شــود و تعداد هواپیماهای فعال 
در کشور افزایش یابد.این مقام صنفی خاطرنشان 
کرد: اصلاح قیمت بلیت پروازهــا در همین مدت 
کوتاه تاثیر خود را گذاشــته اســت، به طوری که 
موجب از بین رفتن دلالی و بازار سیاه شده و بلیت 
به راحتی در دســترس افراد قــرار گرفته و تعداد 

پروازها افزایش یافته است.

چای با ارز ترجیحی وارد نمی شود
اتحادیه چای کشــور در واکنش به اظهارات استاندار گیلان اعلام کرد، ارز 
ترجیحی چای ۲ سال پیش حذف شده است. اعضای هیئت مدیره اتحادیه 
چای کشور در پاســخ به برخی اظهارات استاندار گیلان از جمله تخصیص 
ارز ترجیحی به واردات چای اعلام کرد، حدود دو ســال اســت که چای از 
فهرســت کالاهای دریافت کننده ارز ترجیحی خارج شــده و اساساً از آن 

زمان واردات این کالا، مشمول دریافت ارز ترجیحی نمی شود.
همچنین دولت در راستای حمایت از چای داخلی و افزایش هزینه واردات 
چای خارجی، مالیــات ارزش افزوده غیرقابل اســترداد چای وارداتی را از 
یک درصد به ۱۰ درصــد و حقوق و عوارض گمرکــی را از یک درصد به ۴ 
درصد افزایش داده است و بدین ترتیب در هیچ دوره دیگری تفاوت قیمت 
میان چای وارداتی و چای ایرانی تا این اندازه فاحش نبوده اســت.از طرفی 
در طول بیش از یک سال گذشته، شــاهد فروش اجباری بیش از ۲۰ هزار 
تن چای ایرانی به واردکنندگان و واحدهای تولید و بســته بندی چای در 
ازای واردات بودیم که تخمین زده می شود بیش از ۱,۰۰۰ میلیارد تومان 

برای این موضوع به کارخانجات چای خشک کنی پرداخت شده است.

 لزوم تسهیل شرایط برای ورود بخش خصوصی به ساخت مسکن

سبقت تـورم از درآمـدها

کمبود و گرانی، پیامد صادرات حساب نشده کمبود و گرانی، پیامد صادرات حساب نشده 
محصولات کشاورزیمحصولات کشاورزی
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وگاه های خورشیدی  بزرگ ترین تأمین مالی نیر
ایران توسط صندوق توسعه ملی

در جلسه یکسان سازی اطلاعات اقتصادی
پزشکیان: نیازمند اراده قوی مدیران هستیم

 در نشست فعالان بخش خصوصی با رئیس سازمان توسعه تجارت 
مطرح شد

تفکرات در سیاست گذاری ها باید تغییر کند

سقوط ۴پله ای تتر
  چرا بانک مرکزی با صرافی های رمزارز 

مماشات کرد؟

رئیس کل بانک مرکزی عنوان کرد
 پیش بینی معامله ۸۰ میلیارد دلار 

در بازار ارز تجاری
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 از بیابان زایی تا بهره وری
 نقشه راهی برای پایداری غذایی در ایران

حسن نفیسی، اقتصاددان  امنیت غذایــی همانند دیگر انواع امنیت که برای 
حکومت ها و دولت ها حائز اهمیت اســت، به عنوان یکــی از اولویت های اصلی 
و اساسی دولت ها محســوب می شــود. این نوع امنیت به زندگی روزمره همه 
شهروندان و افراد ساکن در کشــور ارتباط مستقیم دارد و بر رفاه عمومی، ثبات 
اجتماعی و اقتصادی کشور تأثیر می گذارد.در حقیقت، امنیت غذایی در جوامع 
مختلف به معنای تضمین دسترسی آسان و پایدار به مواد غذایی کافی، مغذی و 

متناسب با نیازهای فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی افراد است. 

یادداشت

ویی ها در بورس وشن خودر آینده ر
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 وزیر امور اقتصادی و دارایی از تحقق بزرگترین 
مولدسازی در کشــور با رقمی بیش از ۳۵ هزار 
میلیارد تومان در استان اصفهان و هزینه کرد آن 

برای پروژه های عمرانی این استان خبر داد.
 »عبدالناصر همتــی« وزیر امــور اقتصادی و 

دارایی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »در 
فرایند مولدســازی، با اقدامات فشرده وزارت 
اقتصاد و اســتانداری اصفهان بزرگترین مورد 
مولدســازی با رقمی بالغ بر ۳۵ هــزار میلیارد 
تومان تحقق پیــدا کرد.  نتیجه ایــن فرایند را 

در پروژه های عمرانی اصفهان شــاهد خواهیم 
بود.«

چهلمیــن جلســه هیــات عالی مولدســازی 
دارایی هــای دولــت در دفتــر معــاون اول 

رئیس جمهور برگزار شد.

همتی: بزرگترین مولدسازی دارایی های دولت محقق شد

روابط عمومی اداره کل بندر ودریانوردی خرمشهر

  آگهي ارزیابی کیفی  مناقصه عمومی 
یک مرحله ای  شماره 1403/17   

 موضوع  مناقصه : راهبری ، نگهداری و تعمیرات شناورها اداره کل بندر و دریانوردی خرمشهر 
 شرايط شركت كنندگان: شرکت کنندگان باید دارای شرایط ذیل باشند :

 دارا بودن گواهی صلاحیت کار معتبر ازاداره تعاون ، کار و رفاه 0) تعمیر و نگهداری ( 
 مرتبط  بودن موضوع اساسنامه با موضوع مناقصه

 اخذ 60 امتیاز از مجموع 100 امتیاز در ارزیابی کیفی
در صورت عدم احراز شرایط فوق ، سایرپاکات مناقصه گران  توسط کمیسیون مورد بررسي قرار نخواهد گرفت .

 ارائه و بارگذاری  صورتهای مالی حسابرسی شده اخرین سال مالی در پاکت ب برای کلیه پیشنهاد دهندگان حسب  بخشنامه26510/ت/39039 ک مورخ 88/2/9 هیات وزیران 
)الزامی برای برنده مناقصه قبل از انعقاد قرارداد ( 

 محل، مهلت و نحوه دريافت دفترچه شرکت در مناقصه  : خریداران اسناد در صورت تمایل مي توانند از مورخ 1403/10/11  لغایت ساعت17:00 روز مورخ  1403/10/15  
با مراجعه به  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir اسناد مناقصه را به صورت رایگان دریافت نمایند. 

 محل و مهلت تسلیم پاکت پیشنهادها : کلیه شرکت کنندگان در مناقصه می توانند از مورخ 1403/10/16  لغایت ساعت 12:00 مورخ 1403/10/30 اسناد و پیشنهادات خود را  در4 
فایل ارزیابی کیفی ، الف ، ب و  ج درسامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir بارگذاری نمایند . وهمچنین نسبت به تحویل فیزیکی ) پاکت الف( به 

دبیـرخانـه به آدرس: خرمشهر-خیابان مولوي –اداره كل بندر ودریانوردي خرمشهر   صندوق پستی6414665576   اقدام و رسید دریافت نمایند.
محل و زمان بازگشایي پاکت پیشنهادها : پیشنهادهــاي متقاضیــان راس ساعت 14 مورخ 1403/10/30 در محـل دفتـر جلســات به آدرس خرمشهر-خیابان مولوي –میدان 

مولودي –اداره كل بندر ودریانوردي خرمشهر   مفتوح می گردد.
  شایان ذکر است پاکات پیشنهاد دهندگانی بازگشایی خواهد شد  ، که ضمن رعایت نحوه دریافت اسناد نام شرکت در لیست خریداران اسناد در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)ستاد(  ثبت شده باشد . هرگونه تغییر در زمان بازگشایی به اطلاع کلیه پیشنهاد دهندگان خواهد رسید.
  سپرده شرکت در فرایند ارجاع کار : مناقصه گران باید ضمانتنامه بانکي بدون قید و شرط و قابل تمدید به دفعات به مبلغ  12/200/000/000 ریال  و بحروف ) دوازده میلیارد 
و دویست میلیون ریال (  یا اصل فیش واریز وجه به حساب 690100004101064571214879 بانک مرکزی – بنام سازمان بنادر و دریانوردی – تنخواه گردان پرداخت بندر 

خرمشهر ارائه نمایند.
 توضيحات: 

 مدت اعتبارپيشنهادها: مدت اعتبار پیشنهادها حداكثر3 ماه  مي باشد.
   اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های :

   خرمشهر-خیابان مولوي –میدان مولودي –اداره كل بندر ودریانوردي خرمشهر   تلفن53507026-53507159 فاکس53522236   

     سازمان بنادر ودریانوردی 
اداره كل بندر ودریانوردی خرمشهر

شناسه آگهی: 1854477
     سازمان بنادر ودريانوردی /اداره كل بندر ودريانوردي خرمشهر
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عراقچی در نشست خبری:

خواهان آرامش، ثبات و تشکیل دولتی فراگیر در سوریه هستیم

در جلسه یکسان سازی اطلاعات اقتصادی

پزشکیان: نیازمند اراده قوی مدیران هستیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سازمان جهانی بهداشت خواستار توقف حملات 
اسرائیل به بیمارستان های غزه شد

 مدیرکل ســازمان جهانی بهداشــت همزمان با تــداوم حملات رژیم 
اسرائیل به بیمارستان های غزه، خواســتار پایان حملات و دسترسی 

برای ارائه کمک های بشردوستانه به این منطقه شد.
 »تدروس ادهانوم« خواستار پایان حملات به بیمارستان های غزه پس 
از تهاجم اســرائیل به یکی از بیمارستان های شمال این منطقه در چند 

روز گذشته شد.
وی در پستی در پلتفرم »ایکس« نوشت: »بیمارستان ها در غزه بار دیگر 
به میدان جنگ تبدیل شده اند و سیســتم بهداشتی در معرض تهدید 
شــدید قرار دارد. ما تکرار می کنیم؛ حملات به بیمارستان ها را متوقف 
کنید. مردم غزه نیازمند مراقبت های بهداشتی هستند. باید دسترسی 

لازم برای ارائه کمک های بشردوستانه فراهم شود. آتش بس کنید«.
از سوی دیگر، ارتش اسرائیل در توجیه حمله به بیمارستان »الوفا« در 
غزه گفته است که نیروهای حماس هدف این حمله بوده اند. گروه دفاع 

مدنی فلسطین اعلام کرده است که در این حمله ۷ نفر کشته شده اند.
به گفته مقامات بهداشــتی غزه، نیروهای اســرائیلی روز جمعه بیش 
از ۲۴۰ فلسطینی از جمله ۱۰ ها نیروی پزشــکی بیمارستان »کمال 

عدوان«، را بازداشت کرده اند.
مدیرکل ســازمان جهانی بهداشت که هفته گذشــته در زمان حمله 
اسرائیل به یمن در این کشور حضور داشت و به گفته خودش این دیدار 

ممکن بود به قیمت جانش تمام شــود، خواستار آزادی فوری ابو صفیه 
شد و گفت که بیمارستان »الاهلی« غزه نیز هدف حملات اسرائیل قرار 

گرفته است.
ادهانوم در بخش دیگــری از اظهاراتــش در این زمینه افــزود: »ما از 
اســرائیل می خواهیم که از رعایت حقــوق و نیازهــای مراقبت های 

بهداشتی اطمینان حاصل کند«.
براســاس آخرین آمار وزارت بهداشــت فلســطین در نوار غزه، شمار 
شــهدای تجاوز رژیم صهیونیســتی از زمان حمله ۷ اکتبر ۲۰۲۳ )۱۵ 

مهر ۱۴۰۲( حماس تاکنون بالغ بر ۴۵ هزار و ۵۰۰ نفر اعلام شده است.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:
 صندوق بازنشستگی کشوری عملا تعطیل است

 رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی گفت: صندوق 
بازنشســتگی به دلیل جانمایی اشــتباه کارهای صورت گرفته، عملا 

تعطیل است و منابع دولت نیز پاسخگوی نیاز این صندوق نیست.
علی بابایی کارنامی، روز دوشنبه در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
کردستان با حضور اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
در ســنندج، اظهار کرد: چرایی به وجود آمدن مشکلات صندوق های 

بازنشستگی جای بحث دارد.
وی با بیان اینکه ســرمایه گذاری این صندوق در جایی انجام شــده که 
بازدهی ندارد، افزود: تصویب قانون و نظارت بــر اجرای آن در مجلس 
شــورای اســلامی نیازمند پایش میدانــی نماینــدگان و حضور در 

استانهاست که از منویات رهبر معطم انقلاب هم به شمار می رود.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه در 
این ســفر علل و عوامل آســیب های اجتماعی در کردستان شناسایی 
و بررسی شــد، ادامه داد: یکی از موضوعات مهم در کردستان این است 
که با توجه به ظرفیتهای غنی اقتصادی در کردستان چرا سرانه درآمد 

خانوارهای این استان بسیار پایین است.

حرکت به سمت نوآوری و فناوری در حوزه اشتغال موضوع دیگری بود 
که وی با تاکید بر آن ادامه داد: یکی از ماموریتهای کمیسیون اجتماعی 
مجلس پرداختن بــه ماموریتهای وزارت تعــاون، کار ور فاه اجتماعی 
است که بخش تعاون آن مورد غفلت واقع شده و باید برای تحقق سهم 

۲۵ درصدی تعاون در اقتصاد تلاش کرد.

تسهیلات مردم را بیکار و بدهکار کرده است
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی گفت: با مدیریت 
مردمی می شود به پیشــرفت اقتصادی کمک کرد ولی در حال حاضر 

تسهیلات بانکی مردم را بیکار و بدهکار کرده است.
بابایی کارنامی بر لزوم تشکیل کارگروهی در کردستان به منظور تدوین 
ســند طرحهای توســعه ای تاکید کرد و افزود: از ظرفیت شرکتهای 
سرمایه گذاری به ویژه شستا در این زمینه استفاده و برنامه ریزی کوتاه 
و میان مدت برای اســتان طرح ریزی شود و کمیســیون اجتماعی نیز 

مصوبات ویژه و اختصاصی برای کردستان خواهد داشت.
وی از رئیس ســازمان بهزیســتی هم خواســت تا دهک دوم درآمدی 
متقاضیان پشت نوبتی این نهاد کردستان را هم در چارچوب مصوبات 
و با تعیین منابــع، در صف پذیرش قرار دهد و قول داد که کمیســیون 

اجتماعی هم در تامین منابع کمک کند.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: در 
بودجــه ۱۴۰۴ آمادگــی داریم تا ســقف مالیات عملکــردی را برای 
کردستان کاهش دهیم و با شــاخص های درآمدی دیگری جایگزین 
شود.تعیین تکلیف کارخانه سیمان و یک واحد معدنی که در کردستان 
کلنگ زنی و رها شده، دیگر موضوعی بود که وی بر رسیدگی و بررسی 

آن تاکید کرد.
 سفر نظارتی کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی به مدت دو 
روز به اســتان های غربی کشور در حال انجام اســت و هدف از این سفر 
بررسی مشکلات شــرکت های زیرمجموعه شســتا، بررسی میدانی 
مسائل حاشیه نشینی و آسیب های اجتماعی و سایر مسائل معطوف به 

وظایف نظارتی کمیسیون اجتماعی مجلس است.
معاون امور تعــاون وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی، محمدرضا 
سعیدی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی )شستا( و 
سیدجواد حسینی، رئیس سازمان بهزیستی کشور، اعضای کمیسیون 

اجتماعی را همراهی می کنند.
ســفر نظارتی کمیســیون اجتماعی مجلــس روز یکشــنبه ۹ دی به 

کرمانشاه انجام شد وروز دوشنبه هم وارد استان کردستان شدند.

تریبون

مشاور ارشــد رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب 
گفت: روی این برنامه کار می کنیــم که مکان خاصی 
برای تجمع ها ایجاد شــود تا آنهایی کــه حرف دارند 
بیایند و هم امنیتشان حفظ شود و هم حرفشان مطرح 

شود.
نورالدین آهی مشــاور ارشــد رئیس جمهور در امور 
تشکل ها و احزاب در پاســخ به چگونگی نسبت شعار 
وفاق و امکان برگــزاری تجمع برای طــرح مطالبات 
مردمی اظهار کرد: ســوال خوبی اســت و پاسخ به آن 
سخت اســت، شــعار دولت چهاردهم »برای ایران« 
اســت. یعنی این نظام و این دولت از آن تمام ایرانیان 
اســت. یعنی صدای همه ایرانیان چه آنهایی که مدافع 
هســتند و چه آنهایی که منتقد هســتند باید شنیده 

شود، ما این فضا را فراهم می کنیم که صداها 
شنیده شود.

وی تصریح کــرد: دولت چهاردهــم آماده 
نقد اســت، برخی می گویند نقــد منصفانه، 
اما من می گویم نقد کنیــد، ایرادی ندارد که 
غیرمنصفانه هم باشــد. اما جریان فکری که 
نقد می کند بایــد این فرصــت را به جریان 

فکری دیگری نیز بدهد که از خــودش دفاع کند، نقد 
در برابر دفاع باشد.

مشاور ارشــد رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب 
خاطرنشــان کرد: باید فضا ایجاد کنیــم، طیف مقابل 
که از دولت حمایت می کند و دولــت متعلق به پایگاه 
اجتماعی آن طیف است، قابلیت دفاع را داشته باشند. 

در رابطه با فیلتر صحبــت کردید، من دیدم 
موتورســوارهایی مخالف رفــع فیلترینگ 
بودند، ما با نقد مخالف نیستیم ولی ابزارهای 
قانونی کشــور باید رعایت شود. هر گرایش و 
جریان فکری طبق قانون باید از وزارت کشور 
مجوز بگیرد، اگر مجــوز هم نمی گیرد اطلاع 
دهد، حتی المقدور در یک مــکان ثابت این 

اتفاق )راهپیمایی اعتراضی( بیفتد.
آهی اظهــار کرد: دوســتانی که با رفــع فیلتر مخالف 
بودند به خیابان آمدند، خودشــان هم دیدند که خیلی 
از حامیانشــان هم موافق خودشان نیســتند زیرا رفع 
فیلتر مطالبه حداکثری مردم اســت، باید به این اشاره 
کنم که دولــت چهاردهم درصــدد پیگیری تجمعات 

مسالمت آمیز قانونی و مجوزدار است.
مشاور ارشــد رئیس جمهور در امور احزاب و تشکل ها 
عنوان کرد: من به عنوان مشــاور رئیــس جمهور در 
حوزه احزاب و تشــکل ها و روی این برنامه کار می کنم 
که مکان خاصی برای تجمع ها ایجاد شــود، آنهایی که 
حرفی دارند در مکانی خاص بیایند تا هم امنیتشــان 
حفظ شــود و هم بتوانند حرفشــان را مطرح کنند و 
دیگران از آنها سوءاســتفاده نکننــد. دولت چهاردهم 
دولتی اســت که به همه صداها گــوش می دهد، همه 
صداها را مستحق شــنیدن می داند، حتی آن هایی که 
مخالف دولت هســتند. فضا را ایجــاد می کنیم تا از ما 
انتقاد کنند و انتقــاد باید در چارچــوب اعتلای ایران 

اسلامی باشد.

معاون اول رئیس جمهور در یازدهمین جلسه شورای 
اقتصاد با تأکید بر ضرورت فعالیت تعاونی ها در کشــور 
گفت: راهبرد مهم »دولت وفاق ملی« در حوزه اقتصاد 
این است که امور را به بخش های غیردولتی برگردانیم، 
از دیدگاه ما »تعاونی « ضرورتی اســت که از چند دهه 
قبل باید به سمت آن می رفتیم اما متاسفانه دولت ها به 
سمت تمرکزگرایی رفتند. در یازدهمین جلسه شورای 
اقتصاد که در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، 
موضوعات »تعیین تعرفه خدمات صورتحســاب های 
الکترونیکی شــرکت های معتمد مالیاتی«، » اصلاح 
مصوبات شورای اقتصاد برای اجرای طرح توسعه حمل 
و نقل مســافر با قطار شــهری در تهران و هشت کلان 
شهر اصفهان، تبریز، شــیراز، اهواز، کرمانشاه، مشهد، 

کرج و قم« و »تعیین حدنصاب ارزش کالاها 
و خدمات ایرانی در طرح هــای نیروگاه های 
تجدیدپذیــر، موضوع بند ب مــاده ۵ قانون 
حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی 
کشور و حمایت از کالای ایرانی« مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.
در ابتدای این جلســه، گــزارش اتاق تعاون 

ایران درباره ضرورت حضور بخش تعاون در توســعه و 
عمران کشور و اتمام پروژه های ناتمام دولتی ارائه شد.

در ادامه این جلســه، موضــوع »اســتفاده از ظرفیت 
قانونی شــرکت های توســعه عمران شهرستانی برای 
توسعه مشــارکت اقتصادی« ارائه شــده و مورد بحث 
قرار گرفت. پس از ارائه این گــزارش، عارف با تاکید بر 

ضرورت و نیاز امروز ایران به حضور تعاونی ها 
در صحنه صنعت، کشاورزی و اقتصاد ایران 
گفت: متاســفانه دولت ها در چند دهه اخیر، 
به جــای پرداختن بــه تعاونی ها به ســمت 
»تمرکزگرایی« رفتند و ایــن دیدگاه باعث 
شــد تعاونی ها در عمــل حذف شــوند اما 
راهبرد اصلی دولت چهاردهم بازگشــت به 
حضور مردم در صحنه اقتصاد و واگــذار کردن امور به 
تعاونی ها است.وی در ادامه خطاب به مسئولان بخش 
تعاونی گفــت: در قالب یک برنامه بــه نقش تعاونی ها 
در پیشــبرد برنامه هفتم پیشــرفت بپردازید، چنین 
برنامه ای هم نیاز دولت و هم لازمه توسعه است.معاون 
اول رئیس جمهــور افزود: اگر در برنامه های گذشــته 

توانسته بودیم از تعاونی ها به درســتی استفاده کنیم 
اکنون شاخص های توسعه کشــور ما، وضعیت بهتری 
داشــت، ما معتقدیم که  دولت نباید ســراغ کاری  که 
بخش خصوصی می تواند انجام بدهد برود و این مسأله 
را به زودی ســاماندهی می کنیم. این باور ما و ضرورت 
دولت اســت.وی افزود: رفتن به سمت تعاونی ها هنرما 
نیســت بلکه ضرورتی اســت که چند دهه قبل باید به 
این ســمت آن حرکــت می کردیم.عــارف ادامه داد: 
ما آمادگی داریم که در هر بخشــی که تعاونی ها طبق 
قانون می توانند فعالیت کننــد از آنها حمایت کنیم اما 
در مقابل، تعاونی ها هم نباید نــگاه خیریه ای به دولت 
داشــته باشــند، آنها باید به صورت یک نهاد، NGO و 

بنگاه اقتصادی واقعی فعالیت کنند.

دولت

دولت

خریــدار  وزیر امــور خارجــه گفت: در 
خصوص سوریه بحث مفصلی داشتیم و ما بر 
حفظ تمامیت ارضی و وحدت و یکپارچگی 
و احترام به همه اقوام و مذاهب و تشــکیل 
دولتی فراگیر در ســوریه اتفاق نظر داریم. 
مواضع ایــران با عمان و عمده کشــورهای 
منطقــه اشــتراکات زیــادی دارد و همه 

خواهان استقلال و ثبات در سوریه هستیم .
ســید عباس عراقچــی وزیر امــور خارجه 
کشــورمان در نشســت خبری مشترک با 
بدر البوســعیدی وزیر امور خارجه سلطنت 
عمان که روز دوشــنبه ۱۰ دی برگزار شد، 
اظهارداشت: روابط دو کشور در زمینه های 
محتلــف رو به گســترش اســت و همواره 
رایزنی های منطقه ای مستمری را داشتیم 
و در دیــدار امــروز در خصــوص روابط دو 
جانبه مفصل صحبت کردیم. کمیســیون 
اقتصادی دو کشــور ماه آینده در مســقط 

برگزار می شود.
وی گفت: پیشــرفت هــای خوبی صورت 
گرفته و حجــم تجارت در ســال ۱۴۰۲ به 
نسبت ســال ۹۹ بیش از ۳ برابر شده و سال 
گذشــته تجارت دو طرف ۲.۵ میلیارد دلار 

بود.
عراقچی افــزود: دیدگاه هــای نزدیکی در 
خصوص مسائل منطقه ای داریم و مشورت 

ما مســتمر اســت. اتفاق نظر داریم که باید 
آتش بس فوری در غزه ایجاد شود و راه های 

کمک رسانی باز شود.
وزیر امــور خارجه بیان کــرد: در خصوص 
سوریه بحث مفصلی داشــتیم و ما بر حفظ 
تمامیــت ارضــی و وحــدت و یکپارچگی 
و احترام به همه اقوام و مذاهب و تشــکیل 
دولتی فراگیر در ســوریه اتفاق نظر داریم. 
مواضع ایــران با عمان و عمده کشــورهای 
منطقــه اشــتراکات زیــادی دارد و همه 

خواهان استقلال و ثبات در سوریه هستیم .
وی گفــت: در خصــوص یمن هــم تبادل 
نطر داشــتیم و ما حملات آمریــکا و رژیم 
صهیونیســتی به خــاک یمــن را محکوم 
می کنیم. ما بر حفظ یکپارچگی و تمامیت 
ارضی یمــن تاکیــد داریــم و امیدواریم 
مذاکرات صلح از ســر گرفته شــود و مانع 
توطئه  هایــی که می توانــد منجر به جنگ 

دیگری شود جلوگیری کنیم.
عراقچــی در خصوص تبادل پیام از ســوی 
آمریکا برای ایران از ســوی عمان در ســفر 
دیدار امــروز وزرای خارجه دو طرف، گفت: 
دولت عمان همواره بــرای کمک به روابط 
ایران با برخی کشــورهای دیگر آماده بوده 
و ارتباطاتی برقرار شــده و نقــش عمان ور 
مذاکــرات هســته ای قبل و بعــد از خروج 

آمریکا روشــن است و از دوســتان عمانی 
همواره تقدیر کرده ایم. 

وی ادامه داد: در این ســفر پیامی رد و بدل 
نشــده و ما به تبادل پیام های لازم در زمان 
مقتضی با طرف آمریکایی از طریق سفارت 
ســوئیس ادامه می دهیــم و در حال حاضر 

چنین پیامی از سوی عمان وجود ندارد.
در ادامه وزیر خارجه عمان نیــز بیان کرد: 
در ابتدا ســلام ملت عمان و رهبری عمان 
را خدمت شــما و ایران ابــلاغ کنم. خیلی 
خوشــحالم که در تهــران حضــور دارم. 
دیدار خوبی را بــا آقای عراقچی داشــتم. 
این گفتگوها نشــان دهنده عمــق روابط 
تاریخی دو کشــور اســت.وی افزود: برای 
من جای افتخار اســت که پیــام مکتوب از 
جناب ســلطان به آقای پزشکیان را متنقل 
کنم. این پیام در چارچوب ادامه مشــورت 
ها و تاکید بر گســترش روابط بین دو کشور 
اســت. همچنین تاکیــد بر اهمیــت کار و 
تلاش به طوری کــه منافع دو ملت و منطقه 

محقق شود.
بدر البوســعیدی تصریح کرد: ما در نشست 
امروز صحبت های مختلفی را داشــتیم. در 
خصوص پیگیری ها در زمینه های مختلف 
و توافــق کردیم گام های جدیــدی را برای 
گشــترش روابط تجاری و تسهیل حمل و 

نقل برداریم.
وزیر امور خارجــه عمان تصریــح کرد: در 
سطح سیاسی در خصوص تحولات منطقه 
ای و بین المللی و خصوصا ســوریه و لبنان 
صحبت کردیــم. همچنیــن در خصوص 
مســئله  فلســطین. از آقای وزیر به خاطر 
حُسن اســتقبال تشــکر میکنم و بر ادامه 
همکاری ها در جهت نفــع دو ملت ایران و 

عمان تاکید داریم.
وی در خصوص موضع عمــان در تحولات 

سوریه نیز گفت: ما همانند ایران از سیاست 
عدم دخالت در امور داخلی کشورها حمایت 
میکنیم. سیاست حفظ استقلال و تمامیت 
ارضی در ســوریه و حاکمیت این کشــور و 
مسایل به سمتی برود که سوریه نقش بین 
المللی خودش را داشته باشد تاکید داریم. 
ما تلاش می کنیم در شورای همکاری خلیج 
فارس برای اینکه اهداف مشترک را محقق 
کنیم. تلاشی که از استقلال سوریه حمایت 

میکند.

تلاش می کنیم مکان خاصی برای تجمع های اعتراضی و مطالبات مردمی ایجاد کنیم

راهبرد اصلی دولت بازگشت مردم به صحنه اقتصاد است

خریدار  رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
جمع آوری و یکسان ســازی اطلاعات مالی 
و اقتصــادی افــراد و اتصال ســامانه های 
اطلاعاتی بــه یکدیگر، گفــت: جمع آوری 
اطلاعــات و تحلیــل داده ها و اتصــال آنها 
به یکدیگر و شــکل دادن به ســاختارهایی 
بــرای ایــن کار، نیازمنــد اراده ای قوی در 
مدیران اســت، اگر آن اراده نباشــد حتی 
بهترین قانون و ســاختار هم نتیجه بخش 
نخواهد بود.»مسعود پزشکیان« در جلسه 
نحوه اجرای مــاده ۱۶۹ قانون مالیات های 
مســتقیم به منظور اتصال و یکسان سازی 
اطلاعات اقتصادی که پیــش از ظهر امروز 
دوشــنبه ۱۰ دی ماه ۱۴۰۳ برگزار شد، بر 
ضــرورت اتصــال ســامانه های اطلاعاتی 

نهادهای مختلف تأکید کرد.
وی در این جلســه با بیان اینکــه باور دارم 
می توان با بسیج نیروها طی یک بازه زمانی 
کمتر از شش ماه اطلاعات مالی و اقتصادی 
همــه افــراد را به صــورت خــود اظهاری 
جمع آوری کرد، گفــت: مرحله بعد از جمع 
آوری اطلاعات، اتصال داده ها به هم اســت. 
اگر اطلاعات مربوط به کدپســتی افراد، کد 
زمین، کد ملی و اطلاعــات مربوط به ماده 
۱۶۹ قانــون مالیات های مســتقیم به هم 
متصل شوند، بســیاری از مشکلات کشور 
حل می شــود و می توان بــه راحتی جلوی 
فسادها و فرارهای مالیاتی، زمین خواری ها 
و کوه خواری ها را گرفــت، چرا که هر قطعه 
زمین مشخصات روشنی دارد و می توان به 
راحتی تشــخیص داد، زمین متعلق به چه 

کســی و دارای چه کاربری اســت و امکان 
ســاخت و ســازهای غیرمجاز نیــز وجود 

نخواهد داشت.
رئیس جمهور بــر ضــرورت بهره گیری از 
تجربیات ســایر کشــورها در زمینه جمع 
آوری داده و چگونگــی مدیریت آنها تأکید 
کرد و افــزود: در کشــوری ماننــد آمریکا 
قوی ترین و قدرتمندترین نیروهای پلیس 
در بخش مالیات ها فعالیت می کنند، چون 
آنها این بخــش را با اهمیت تــر از جاهای 
دیگر یافته انــد. می توان قوانیــن و ضوابط 

کشــورهای موفق در این زمینه را بررسی و 
مورد استفاده قرار داد.

پزشــکیان از افــرادی یاد کرد کــه تجربه 
موفقــی در یکی از کشــورهای خارجی در 
عملیاتی کردن سامانه جمع آوری و تحلیل 
داده های مربوط بــه فعالیت های اقتصادی 
افراد داشــته و اعلام آمادگــی کرده اند که 
در مدت کوتاهی ایده های موفق خود را در 
ایران نیز اجرا کنند و خاطرنشــان کرد: باید 
چنین افرادی را شناسایی و از دانش و توان 

آنها برای پیشبرد کارها استفاده کنیم.

وی بــه تجربــه موفــق اتحادیــه اروپا در 
برداشــتن مرزها اشــاره کرد و گفت: یکی 
از زمینه هــا و اقداماتی که باعث شــد آنها 
توانســتند مرزهایشــان را بردارند، همین 
اســت که هر کالایی که در این کشــورها 
وجود دارد یــا تولید می شــود، کد یکتای 
تولید دارد و نمی توان آن را از جایی به جای 
دیگر قاچاق کــرد. ما اگر از ایــن تجربه ها 
استفاده کنیم دیگر در گمرک هم مشکلی 
نخواهیم داشت.رئیس جمهور با بیان اینکه 
اگر مدیران اراده داشــته باشند، می توان در 

زمان کوتاهی این اصلاحــات را انجام داد، 
افزود: جمع آوری اطلاعات و تحلیل داده ها 
و اتصال آنها بــه یکدیگر و شــکل دادن به 
ســاختارهایی برای این کار، نیازمند اراده 
قوی در مدیران اســت. اگر آن اراده نباشد 
حتی بهتریــن قانون و ســاختار هم نتیجه 

بخش نخواهد بود.
پزشکیان به ســامانه طراحی شده از سوی 
اداره دارایی برای جمع آوری داده ها که در 
این جلسه معرفی شــد، اشاره و خاطرنشان 
کرد: اگر قرار باشــد بــرای عملیاتی کردن 
این ســامانه، مقررات را اصــلاح کنیم، این 
کار را انجــام می دهیم، اما همــان طور که 
گفتم قــدم اول جمــع آوری داده ها و قدم 
بعد هوشمندسازی و اتصال آن به داده های 
سایر نهادهاست. در حال حاضر گاهی پیش 
می آید کــه رد یک کالا پــس از ترخیص از 
بندر، گــم می شــود و بعد از مدتی ســر از 
بازارهای آزاد در می آورد، این مسئله ناشی 

از آن است که ما به داده ها تسلط نداریم.
پیش از ســخنان رئیس جمهــور، مدیران 
ســامانه جمع آوری اطلاعــات در رابطه با 
ماده ۱۶۹ قانــون مالیات های مســتقیم، 
گزارشــی ارائه دادند که مورد تقدیر و تشکر 
رئیس جمهور قرار گرفت و دکتر پزشکیان 
بر شکل گیری یک راهکار برای تکمیل این 
داده ها و اتصال آن به داده های سایر نهادها 
تأکید کرد.در این جلســه، علاوه بر رئیس 
دفتر رئیس جمهــور، وزرای امور اقتصادی 
و دارایی، راه و شهرسازی و رئیس کل بانک 

مرکزی حضور داشتند.
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از بیابان زایی تا بهره وری؛ نقشه راهی برای 
پایداری غذایی در ایران

حســن نفیســی، اقتصاددان  امنیت غذایــی همانند دیگــر انواع 
امنیت که بــرای حکومت ها و دولت هــا حائز اهمیت اســت، به عنوان 
یکی از اولویت های اصلی و اساســی دولت ها محســوب می شــود. این 
نوع امنیت به زندگی روزمره همه شــهروندان و افراد ســاکن در کشور 
ارتباط مستقیم دارد و بر رفاه عمومی، ثبات اجتماعی و اقتصادی کشور 
تأثیر می گذارد.در حقیقت، امنیــت غذایی در جوامع مختلف به معنای 
تضمین دسترسی آسان و پایدار به مواد غذایی کافی، مغذی و متناسب 
با نیازهای فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی افراد است. به عبارتی، امنیت 
غذایی به تامین نیازهای اولیه هر فرد برای بقای جســمی و روانی خود 
بازمی گردد که شــامل محصولات اساســی مانند گندم، جــو، برنج و 
حبوبات و پروتئین می شــود. این محصولات در هر کشور ممکن است 
متفاوت باشد و بسته به ذائقه و نیازهای هر جامعه، اولویت ها تغییر کند.
به طور کلی، نکته کلیدی در امنیت غذایی این است که همه افراد در هر 
کشــوری باید بتوانند به راحتی و بدون نگرانی از عدم دسترسی به غذا، 
نیازهای غذایی خود را تامین کنند. در دنیای امروز، امنیت غذایی فقط 
به تأمین غذا محدود نمی شود؛ بلکه شامل عواملی چون استانداردهای 
کشــاورزی، روش های نگهداری و توزیع مواد غذایی، توجه به مســائل 
بهداشــتی و ســلامت مواد غذایی و اســتفاده از فناوری های نوین در 
کشاورزی نیز می شود. برای مثال، در کشــورهای پیشرفته و صنعتی، 
استفاده از سیستم های آبیاری هوشــمند، روش های کشاورزی پایدار 
و تنوع کشــت می تواند تأمین امنیــت غذایی را تضمیــن کند. به طور 
خلاصه، امنیت غذایی مفهومی پیچیده و فراتر از تأمین غذا است که در 

بسیاری از ابعاد اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشورها تاثیرگذار است.
در ایران، تاریخچه امنیــت غذایی به خصوص در زمینه کشــاورزی و 
تأمین نیازهای غذایی مردم به سال ها پیش برمی گردد. پیش از انقلاب 
اسلامی، کشــور دارای یک برنامه بلندمدت در زمینه کشاورزی بود که 
به طورعمده با توجه به روند رشــد جمعیت و نیازهــای غذایی جامعه 
تنظیم شــده بود، پس از انقلاب، سیاســت های کشــاورزی تغییرات 
زیادی به خود دید و برخی نگاه های غیرکارشناســی و علمی منجر به 

عدم بهره برداری مناسب از منابع و ظرفیت های کشاورزی کشور شد.
کشــاورزی به عنوان یکــی از ارکان اصلــی امنیت غذایــی، نیازمند 
یک رویکرد ترکیبی اســت کــه در آن برنامه ریزی دقیق، اســتفاده از 
فناوری های مناسب، تطابق با شرایط اقلیمی و توجه به ذائقه و نیازهای 
مردم در اولویت قرار گیرد. به عنوان مثال، در شــرایط کنونی ایران که 
با کمبود آب و بحران های محیط زیستی روبه رو است، باید محصولات 
کشــاورزی متناســب با منابع آبی و اقلیمی کاشته شــوند. استفاده از 
فناوری های نوین کشــاورزی و مدیریت منابع طبیعی می تواند موجب 

افزایش بهره وری و کاهش اتلاف منابع شود.
یکی از مشکلات جدی در بخش کشاورزی ایران، اشتباهات در انتخاب 
محصولات کشاورزی اســت که در برخی موارد با شرایط اقلیمی کشور 
همخوانی ندارد. به عنوان نمونه، کاشــت هندوانه در مناطق خشــک 
ایران، به دلیل نیاز بالای این محصول به آب، یکی از مشکلاتی است که 

در سال های اخیر کشور با آن مواجه شده است.
ایران دارای اقلیمی خشــک و نیمه خشــک اســت و منابع آبی کشور 
محدود است، بنابراین کشــت محصولاتی که به مقادیر زیادی آب نیاز 
دارنــد، مانند هندوانه، می تواند فشــار زیادی بر منابــع آبی وارد کند. 
این روند نه تنها منابع آب زیرزمینی را به شــدت کاهش می دهد، بلکه 
می تواند به بحران های آبی و محیط زیســت منجر شود. کاهش سطح 
آب های زیرزمینی و خطر فروچاله های زمیــن از جمله پیامدهای این 

روش کاشت است که در آینده می تواند مشکلات بزرگتری ایجاد کند.
علاوه بر مشــکلات مربوط به آب بر بودن، بهــره وری پایین روش های 
آبیاری سنتی نیز یکی دیگر از چالش های بزرگ کشاورزی ایران است. 
در حالی که اســتفاده از فرایندهای آبیاری نوین مانند آبیاری قطره ای 
می تواند مصرف آب را به شدت کاهش دهد، بسیاری از کشاورزان هنوز 
از روش های سنتی آبیاری استفاده می کنند که نه تنها هدررفت آب را 

به همراه دارد، بلکه باعث افزایش هزینه ها و کاهش بهره وری می شود.
از منظر  محیط زیســت، کاشــت محصولاتی مانند هندوانه در مناطق 
خشــک می تواند تبعات محیطزیســت شــدیدی داشــته باشد. این 
نوع کشــت ها فشــار زیادی به منابع طبیعــی وارد می آورند و ممکن 
اســت به بیابان زایی و تخریب زیســتگاه های طبیعی منجر شوند، این 
فشارمی تواند باعث کاهش تنوع زیســتی و تغییرات اقلیمی در سطح 
محلی شود.علاوه بر این، کاشــت محصولات پرآب بر در شرایط اقلیمی 
ایران، فرصت های کشت محصولات بومی و کم آب بر را محدود می کند. 
محصولاتی مانند زعفران، پســته و خرما که با شــرایط اقلیمی ایران 
ســازگارترند، می توانند علاوه بر کاهش مصرف آب، بــه تنوع تولید و 
افزایش امنیت غذایی کشور کمک کنند. برای حل این مشکلات و رفع 
چالش های پیش رو در تامین امنیت غذایی کشــور، باید سیاست های 
کشــاورزی و مدیریت منابع طبیعی به طور جدی و هدفمند بازنگری 
شوند.استفاده از فناوری های مدرن آبیاری و ارتقای آگاهی کشاورزان 
نســبت به مدیریت منابع آب از جمله اقداماتی اســت که می تواند در 
کاهش مصــرف آب و افزایــش بهره وری در کشــاورزی موثر باشــد. 
همچنین، ترویج کشت محصولات بومی و ســازگار با اقلیم می تواند به 

بهبود شرایط کشاورزی و افزایش پایداری امنیت غذایی کمک کند.
از دیگر اقدامــات موثر در این راســتا، تدوین برنامه هــای بلندمدت و 
غیرسیاسی برای کشــاورزی و امنیت غذایی است، ایجاد کارگروه های 
تخصصی متشکل از کارشناســان حوزه های مختلف مانند وزارت جهاد 
کشاورزی، وزارت بهداشــت، وزارت صنعت و معدن، و وزارت استاندارد 
می تواند بــه برنامه ریزی صحیح و سیاســت گذاری مؤثــر کمک کند، 
این برنامه ها باید به گونه ای تنظیم شــوند کــه آینده نگر بوده و خارج از 
دغدغه های سیاسی، به مدت ۵۰ سال یا بیشــتر اجرا شوند.باید تاکید 
کرد که امنیــت غذایی تنها با ایجاد یک کشــاورزی صنعتی و مبتنی بر 
فناوری امکان پذیر اســت. به همین دلیل، اســتفاده از دانش روز دنیا و 
سیستم های پیشرفته کشاورزی باید در اولویت قرار گیرد تا کشاورزی 
ایران بتواند عــلاوه بر تامین نیازهــای داخلی، با تولیــد محصولات با 
کیفیت به صادرات و توسعه اقتصادی کشور کمک کند. در این صورت، 
با تامین منابع آبی، استفاده بهینه از منابع طبیعی و بهبود زیرساخت ها، 

امنیت غذایی به یک هدف دست یافتنی و پایدار تبدیل خواهد شد.

وزیر ارتباطات:
توسعه فیبرنوری در اولویت دولت وفاق است

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: توســعه فیبرنوری با اصلاح 
برخی سیاست ها و شاخص ها در اولویت دولت وفاق است.

فیبرنوری اکنون بخــش مهمی از تجهیزات ارتباطی زیرســاختی در 
جهان را تشکیل داده است؛ فناوری اصلی ای که طی سال های گذشته 
در بخش ارتباطات ثابت ایران کمتر به کار گرفته شده بود.این طرح که 
از مهم ترین پروژه های ارتباطی کشور محســوب می شود، طبق گفته 
مسئولان در دولت چهاردهم با بازنگری هایی ادامه پیدا می کند اما باید 

نگاه مبتنی بر ایجاد پوشش را به نگاه مبتنی بر اتصال تغییر داد.
به دلیل اهمیت این موضوع اعلام شــد حساب توسعه شبکه فیبرنوری 
با ســرمایه اولیه هزار میلیارد تومان ایجاد می شود. با گذشت یک سال 
از این موضوع  روز گذشته سخنگوی شورای نگهبان از تایید اساسنامه 
صندوق توسعه شــبکه تار )فیبر( نوری خبر داد.به گفته وی اساسنامه 
صندوق توسعه شبکه تار )فیبر( نوری در جلسه شورای نگهبان بررسی 

شد و مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.

یادداشت

بازار

صندوق توسعه ملی در اقدامی، تأمین مالی طرحهای 
بزرگ  احداث نیروگاه های خورشــیدی کشور را آغاز 
کرد. اولین طرح از گروه طرحهــای بزرگ، پروژه ای با 
ظرفیت ۱۵۰۰ مگاوات در ۱۲ اســتان و ۲۵ ساختگاه 
است که طی دو ســال احداث می شود و بخشی از آن تا 

هفت ماه آینده وارد فاز تولید برق خواهد شد.
به گزارش روابــط عمومی صندوق توســعه ملی و در 
گفت وگو بــا مهدی غضنفــری، رئیس هیــأت عامل 
صندوق توســعه ملی، ایــن نهاد با هــدف حمایت از 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر، تأمین مالی طرحهای 
بزرگ  نیروگاه های خورشیدی ایران را بر عهده گرفته 
اســت. در حال حاضر ظرفیت تولید برق خورشــیدی 
کشــور حدود ۱۰۰۰ مگاوات است، اما با اجرای یکی از 

این پروژه های عظیم، این ظرفیت به میزان 
۱۵۰۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.

بر اســاس مصوبــه هیأت عامــل صندوق 
توســعه ملی، ایــن پروژه شــامل احداث 
نیروگاه های خورشیدی در دوازده استان 
و بیست و پنج ســایت )ساختگاه( است که 
طی دو ســال تکمیل خواهد شد. بخشی از 

این نیروگاه ها نیز تا هفت ماه آینــده به مرحله تولید 
برق می رسند.

مهدی غضنفری در توضیح اهمیت ایــن پروژه اظهار 
داشــت: »احــداث نیروگاه های خورشــیدی یکی از 
گام های کلیدی صندوق توســعه ملی بــرای ارتقای 
ظرفیت تولید انرژی پاک در کشــور اســت. این پروژه 

نه تنها به کاهش وابســتگی به انرژی فسیلی 
کمــک می کنــد، بلکــه نقش مهمــی در 
حفاظــت از محیط زیســت و تحقق اهداف 
توســعه پایدار دارد. صندوق توســعه ملی 
با رویکــرد جدید خــود به عنوان شــریک 
اقتصادی و ســرمایه گذار، تــلاش می کند 
تا زیرســاخت های انرژی کشــور را متحول 

کند.«
وی افزود: »با اجرای این پروژه، ایــران می تواند علاوه 
بر تأمین نیازهای داخلی، جایــگاه خود را در بازارهای 
انرژی هــای تجدیدپذیــر تقویت کنــد. امیدواریم با 
بهره بــرداری از ایــن نیروگاه هــا در کوتاه ترین زمان 
ممکن، گامــی مؤثــر در تأمین امنیت انرژی کشــور 

برداشته شود.«
به گفته مهدی غضنفــری، طرح بزرگی بــا ظرفیتی 
حتی فراتر از این پروژه در حال بررسی در هیأت عامل 
صندوق توسعه ملی است و جزئیات آن پس از تصویب 
به اطلاع عموم خواهد رسید. وی همچنین تأکید کرد 
که صندوق توسعه ملی همچنان از احداث نیروگاه های 
کوچک خورشــیدی، پس از تأیید سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا(، حمایت 

می کند.
این اقدام صندوق توسعه ملی نشان دهنده تعهد جدی 
این نهاد به توســعه زیرســاخت های نوین و پیشبرد 
اهداف کلان کشــور در حوزه انرژی های پاک و پایدار 

است.

صندوق

خریدار   رئیس اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران گفت: با توجه به مشکلات معیشتی و 
سبقت تورم از حقوق و درآمد اقشار ضعیف، 
قیمت  مسکن برای این اقشــار بالاست که 
رشــد تعداد خانوارهای مســتاجر فقیر را 
دامــن زده اســت؛ در این زمینه تســهیل 
شــرایط برای انبوه ســازان و خرده سازان 

راهگشا خواهد بود.
»کیانوش گــودرزی« با اشــاره به گزارش 
سیاســتی ســوم وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با موضــوع رفع فقر مســکن در 
کشور و رشد ۴۸ درصدی تعداد خانوارهای 
مستأجر درگیر فقر در کشــور، افزود: تورم 
موجود در کشــور بــا افزایــش درآمدها یا 
حقوق اقشار آســیب پذیر تناسبی ندارد و 

بسیار بیشتر از آن است.
وی بیان  داشت: امروز دهک های یارانه بگیر 
از چرخه خرید مســکن خارج شــده اند و با 
رشد اجاره بها، سهم آن در سبد هزینه های 
خانوارها از ۴۰ درصد در گذشــته به حدود 

۷۰ درصد افزایش یافته است.
این مقام صنفی ادامه داد:  این وضعیت سبب 
شده تا در سال های گذشــته بسیاری افراد 
از خرید مسکن خارج شوند و حتی از اجاره 
مسکن در شهرهای بزرگ ناتوان باشند؛ لذا 
ناگزیر به شــهرهای اقماری کلان شــهرها 
نقل مــکان می کنند که مشــکلات خاص 

خود را دارد.
وی با اشــاره به طرح های مختلف حمایتی 
کــه در ســال های گذشــته درخصوص 
مسکن اجرایی شده است، خاطرنشان کرد: 
طرح مســکن مهــر در برهــه ای از زمان 
موفقیت هایی را به دنبال داشــت، اما نباید 
در شــهرهای کوچک اجرایی می شد، زیرا 
در این شــهرها مشکلات ســاخت یا اجاره 

مسکن به مراتب کمتر بود.
گــودرزی اضافه کرد: ای کاش مســئولان 
وقت به جای بسط و توســعه این طرح ملی 

در جای جــای کشــور، آن را در ۱۰ تا ۱۲ 
کلانشهر کشور متمرکز می کردند.

وی گفــت: در نهضــت ملی مســکن هم، 
وقتی با شــرایط کمبود آب، برق و ناترازی 
انرژی مواجهیم، انتظار می رود که ســاخت 
مسکن در ادامه با مشــکلاتی مواجه شود، 
ضمن اینکه هم  اکنون و به دلیل مشــکلات 
معیشتی و ســبقت تورم از حقوق و درآمد 
این اقشار، قیمت  مسکن برای اقشار ضعیف 

در این طرح بالاست.
رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک تهران 
تصریح کرد:  بــا توجه به اینکــه دولت چتر 
حمایتی خــود را بر اقشــار آســیب پذیر 
می گســتراند، باید بتواند ســهم مدیریتی 
و رگولاتوری خود را بالاتر بــرده و کار را به 
شرکت های خصوصی بسپارد و همان طور 
کــه در اصــل ۴۴ قانــون اساســی آمده، 
انبوه سازان و خرده ســازان را به این سمت 

و سو سوق دهد.وی افزود: اینکه دولت خود 
مجری طرح های عظیم مســکن می شود 
اشــتباه اســت، زیرا ضمن اینکه همه فکر 
و ذکر مســئولان به این مهم مشــغول می 
شــود، نیروی انســانی کافی برای پیشبرد 
آن در اختیار ندارد و از نظــر تامین بودجه 
نیز با مشکل مواجه می شــود که نتیجه آن 

نارضایتی عمومی خواهد بود.
گودرزی تاکید کرد: در این زمینه، تسهیل 
شرایط برای ورود شرکت ها و سازمان های 
خصوصی برای ساخت مســکن و از سویی 
ارائــه تســهیلات بیشــتر به ایــن منظور 

راهگشاست.
وی با انتقاد از اینکه در کشــورمان »صنعت 
اجاره« راه اندازی نشــده اســت، ادامه داد: 
تاکنون هرآنچه ســاخته شــده بــه مردم 
فروخته شده اســت در حالی که زمین یک 
سرمایه ملی اســت و در نتیجه این اقدام، در 

ادامه مالکیت ها نیز خرد شده است.
این مقام صنفی گفت: امروز کنترل خاصی 
روی ساختمان های اجاره ای نداریم، بانک 
اطلاعاتی جامع از آنهــا در اختیار نداریم و 
حتی نمی دانیم با گذشــته ۲۰ تا ۳۰ سال از 
عمر آنها، چگونه باید بازسازی شوند؛ در این 

زمینه نیازمند یک آیین نامه دقیق هستیم.
وی گفت:  هرچند به تازگی ســامانه اسکان 
از سوی وزارت راه و شهرســازی راه اندازی 
شده، اما اگر به عنوان یک ضرورت به مردم 
شناسانده می شــد، با اســتقبال بیشتری 
مواجه می شــد.گودرزی تاکید کرد: باید بر 
اساس همین بانک اطلاعاتی، راهبرد ایجاد 
شــود تا دیگران برای ورود به مقوله ساخت 
مسکن یا ساخت مســکن اجاره ای انگیزه 

داشته باشند.
وی معتقد اســت: باید همچون سایر نقاط 
دنیــا، از خانه های ســرمایه ای به ســمت 

ســرپناه حرکت کرد؛ البته این مســاله با 
اینکه عده ای در گذشته ساخت مسکن ۲۵ 
متر مربعی را تبلیغ می کردند نباید اشــتباه 
گرفته شــود، زیرا معتقدم چنین سیاستی 
از اصل اشــتباه اســت و برای یک زوج در 
کلانشــهری همچون تهران به دست کم به 

۳۵ تا ۴۰ متر مربع مسکن نیاز است.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران در 
خاتمــه تاکید کرد: علاوه بر تســهیل ورود 
بخش خصوصی به ســاخت مسکن، امروز 
نیازمند ســاماندهی انتقال و فروش مسکن 

در کشور هستیم.
 گزارش سیاستی ســوم وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با موضوع رفع فقر مســکن 
در کشــور، نشــان می دهد در حــد فاصل 
سال های ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱، تعداد خانوارهای 
مستأجر درگیر فقر در کشــور رشدی ۴۸ 

درصدی داشته است.
در ایران، تاکنون سیاســت های متعددی 
برای تأمین مسکن برای خانوارهای درگیر 
فقر اجرا شده اســت. این سیاست ها طیف 
متنوعی را از پروژه هــای پرهزینه ای چون 
طرح مسکن مهر یا احداث شهرهای جدید 
تا طرح هایی چون تعیین ســقف اجاره بها و 
اعطای وام ودیعه مسکن در سال های اخیر 
در برمی گیرند. با این حال نتایج بررســی ها 
نشــان می دهد که هیچ یک از این طرح ها 
نتوانسته اند مشکل فقر مسکن در کشور را 

رفع کنند.
فرزانه صــادق وزیر راه و شهرســازی نیز به 
تازگی بــا تایید این موضوع که دسترســی 
همــه افراد بخصوص اقشــار کــم درآمد و 
بخصوص متوســط به مسکن بسیار مشکل 
است، گفته اســت: در برنامه هفتم باید ۱.۵ 
میلیون مسکن حمایتی ســاخته شود که 
تاکنون تعهد بیــش از ۸۰۰ هزار واحد داده 
شــده و برای ۷۰۰هزار واحد باقیمانده باید 

برنامه ریزی شود.

وگاه های خورشیدی ایران توسط صندوق توسعه ملی بزرگ ترین تأمین مالی نیر

کمبود و گرانی، پیامد صادرات حساب نشده محصولات کشاورزی

خریــدار  با وجــود اینکــه وزارت جهاد 
کشــاورزی بــه دنبــال ایجاد تعــادل در 
صــادرات و تنظیم بازار داخلی اســت اما تا 
به امروز کارنامه موفقــی در این باره به ویژه 
در صادرات صیفی جات نداشــته و منجر به 

کمبود و گرانی این محصولات شده است.
به گزارش تســنیم، صــادرات محصولات 
کشــاورزی ایــران همواره به عنــوان یکی 
از منابع مهــم درآمد ارزی و اشــتغال زایی 
در کشــور مطرح بوده اســت. با این حال، 
افزایش صادرات برخــی از این محصولات 
در سال های اخیر منجر به کمبود و افزایش 
قیمت آن ها در بازار داخلی شــده اســت.

محصولاتی ماننــد ســیب زمینی، گوجه 
 فرنگــی و دیگر صیفی جــات، چربی و کره، 
لبنیــات و شیرخشــک ازجملــه مواردی 
هستند که در ماه های اخیر حساسیت های 
زیادی ایجاد کرده اســت و حتــی با وجود 
مخالفت های وزارت جهاد کشــاورزی، این 

محصولات از کشور خارج شده است.
افزایش صــادرات محصولات کشــاورزی 
باعث کمبود این محصولات در بازار داخلی 
و افزایــش قیمت آن ها شــده اســت. این 
مسئله به ویژه برای اقشار کم درآمد جامعه 

مشکلاتی را ایجاد کرده است.

 ابطال احکام وزارت جهاد کشاورزی با 
رأی دیوان عدالت اداری

در واکنش به این مشــکلات، وزارت جهاد 
کشــاورزی در ســال های اخیر اقــدام به 
ممنوعیــت صــادرات برخــی محصولات 
کشــاورزی کرده اســت. به عنوان مثال، در 
فروردین ۱۴۰۱، معاون توســعه بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی در نامه ای به رئیس 
گمرک جمهوری اسلامی ایران، درخواست 
ممنوعیــت صــادرات محصولاتــی مانند 
سیب زمینی، گوجه فرنگی، پیاز و بادمجان 

را به منظور تنظیم بازار داخلی ارائه داد.
با این حــال، دیوان عدالــت اداری در رأی 
شــماره ۱۲۵۳ خــود، ایــن ممنوعیت ها 
را مغایر با مــاده ۲۳ قانون احــکام دائمی 
برنامه های توسعه کشــور دانست و آن ها را 
ابطال کرد. مطابق این مــاده، جلوگیری از 
صــادرات هرگونــه کالا به منظــور تنظیم 
بازار داخلی ممنوع اســت و این ممنوعیت 
شــامل کالاهای یارانه ای نمی شود.ایجاد 
این ممنوعیت ها در ماه ها و سال های بعدی 
بارها تکرار شــد و وزارت جهاد کشــاورزی 

محصولاتی را که صــادرات آن ها به منظور 
تنظیم بازار داخلی ممنوع کرده بود، با رأی 

دیوان عدالت اداری شکسته و ابطال کرد.

 شکایت تجار و لغو ممنوعیت ها
یکــی از پر ســروصداترین احــکام وزارت 
جهاد کشاورزی که با شــکایت تجار توسط 
دیوان عدالت اداری شکســته شد، مربوط 
به صادرات حبوبات اســت. در آذر ۱۴۰۳، 
دیــوان عدالت اداری دســتور موقت توقف 
ممنوعیت صادرات حبوبــات وزارت جهاد 
کشاورزی را صادر کرد و این موضوع توسط 

سازمان توسعه تجارت به گمرک ابلاغ شد.

 اظهارات مسئولین و نمایندگان 
مجلس

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی نیز 
در ایــن زمینه اظهــار نظرهــای متفاوتی 
کرده انــد. برخــی از آن هــا معتقدند که 
ممنوعیت صادرات به منظــور تنظیم بازار 
داخلی، مغایر با قوانین بالادســتی است و 
باید از ابزارهای دیگــری مانند تعرفه های 
صادراتــی و حمایــت از تولیدکننــدگان 
داخلی برای تنظیم بازار اســتفاده شود. از 
سوی دیگر، برخی نمایندگان بر این باورند 
که صــادرات محصولات کشــاورزی باید 
به صورت مدیریت شــده انجام شــود تا هم 
منافع تولیدکنندگان و هم مصرف کنندگان 

داخلی تأمین گردد.

دستور پزشکیان برای واردات به جای 
جلوگیری از صادرات

مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور ایران، 
معتقد است که تولیدات کشــاورزی نباید 
محدود به مصرف داخلی باشد و باید با نگاه 
فراملی به بازارهــای منطقه ای و بین المللی 

نیز توجه شود.
پزشــکیان در دیداری که بــا اعضای اتاق 
بازرگانــی داشــت، بــر تقویت صــادرات 

محصولات کشــاورزی تأکید کرده و رشد 
خوداتکایی در این بخش را زمینه ساز ورود 

به بازارهای جهانی می داند.
با این حال، وی به مشــکلاتی مانند قوانین 
ناپایدار و دستورالعمل های خلق الساعه که 
اعتبار صادرکنندگان را در بازارهای جهانی 

خدشه دار می کند، اشاره کرده است.
بنابراین گزارش عبدالناصــر همتی، وزیر 
اقتصاد در نشســت شــورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی، پا را فراتر گذاشته 
و اظهار داشــت: رئیس جمهور بیان داشته 
است که اگر کمبودی در بازار داخلی وجود 
دارد، به جــای جلوگیری از صــادرات یک 
محصول به منظور تنظیــم بازار داخلی، این 

کمبود را از بازار داخلی تأمین کنیم.

 وزیر جهاد کشاورزی: قانون اجازه 
توقف صادرات محصولات کشاورزی 

را نمی دهد
بر اساس گزارش ها، وزارت جهاد کشاورزی 
با توجــه به مســئولیتی که بــرای تأمین و 
تنظیم بــازار محصولات کشــاورزی دارد، 
به دنبال ایجاد محدودیــت و ممنوعیت در 
صادرات محصولات کشــاورزی اســت، اما 
با توجه به ابطال احــکام قبلی، انعطاف های 
زیــادی را انجام داده اســت.غلامرضا نوری 
قزلجــه، وزیــر جهــاد کشــاورزی ایران، 
در خصــوص تأثیــر صــادرات محصولات 
کشــاورزی بر بازار داخلی اظهار داشت که 
قانون اجازه توقف صــادرات را نمی دهد.وی 
تأکید کرد: »با تشکل ها صحبت شده است 
تا مراقب بازار داخلی باشند و جلوی صادرات 
بی رویه و افزایش قیمت هــای بازار داخلی 
گرفته شــود.« او همچنین بر لزوم کنترل و 

نظارت بیشتر بر قیمت ها تأکید کرد.

 راهکارهای دولت برای تنظیم بازار 
محصولات کشاورزی

دولــت بــرای تنظیــم بــازار محصولات 

کشــاورزی و جلوگیری از افزایش بی رویه 
قیمت هــا، اقداماتی را در دســتور کار قرار 
داده اســت. یکی از ایــن راهکارها، افزایش 
تعرفه های صادراتی برای برخی محصولات 
است تا از صادرات بی رویه آن ها جلوگیری 
شــود. به عنوان مثال، معــاون برنامه ریزی 
وزارت جهــاد کشــاورزی در مهــر ۱۴۰۱ 
اعلام کرد که بــرای محصولاتی مانند پیاز، 
ســیب زمینی، خیار، خربــزه، بادمجان و 
هندوانه، تعرفه ها حداقل صد درصد افزایش 
می یابد تا صادرات ایــن محصولات کاهش 

یابد.
موضوعــات،  ایــن  بــه  واکنــش  در 
وزارت جهــاد کشــاورزی ممنوعیــت و 
محصولات  صادراتــی  محدودیت هــای 
کشــاورزی و فرآورده های آن برای سال 
۱۴۰۴ را اعــلام کرد. ایــن ممنوعیت ها 
و محدودیت هــا کــه بــرای جلوگیری از 
کمبود و تنظیم بازار داخلی اســت، شامل 
محصولات کره و چربی، حبوبات، خامه و 

خرما می شود.
فتحی، معــاون برنامه ریــزی وزارت جهاد 
کشــاورزی، با ارســال نامه ای به دهنوی، 
رئیس ســازمان توســعه تجارت، موضوع 
اطلاع رســانی سیاســت های تجاری برای 
محصولات ســبزی و صیفــی، حبوبات و 
لبنیات ســال ۱۴۰۴ را به شــرح زیر اعلام 

کرد.
وی در نامه خود اشــاره کرد: »به اســتناد 
بند الف مــاده )۱( قانون تمرکــز وظایف و 
اختیــارات مربوط به بخش کشــاورزی در 
وزارت جهــاد کشــاورزی، وظایف تجارت 
اعم از صادرات، واردات و تنظیم بازار داخلی 
محصــولات و کالاهــای اساســی زراعی، 
باغــی و... به عهده ایــن وزارتخانه اســت. 
بنابرایــن، به منظور تحقــق امنیت غذایی 
پایدار و تأمین تقاضا، اعمال سیاســت های 
تجاری متناســب بــا وضعیت بــازار امری 

اجتناب ناپذیر است.«



کارگران چشم انتظار دریافت عیدی و پاداش

مبلغ عیدی امسال کارگران چقدر است؟

در نشست فعالان بخش خصوصی با رئیس سازمان توسعه تجارت مطرح شد

تفکرات در سیاست گذاری ها باید تغییر کند
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وش محصولات سایپا آغاز پیش فر
گروه خودروسازی سایپا از ســاعت ۱۱ صبح روز )دوشنبه ۱۰ دی ماه( 
طرح پیش فروش تعدادی محدود کوییــک GXR-L برای متقاضیان 
عادی و خودروی کوییک RS با اســتاندارد ۸۵گانه را برای هر سه گروه 

متقاضیان عرضه می کند.
این گــروه صنعتی قصــد دارد از محل مازاد ظرفیت طــرح حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت و در راســتای تنظیم بــازار،   امکان ثبت نام 
خودرو کوییک GXR-L برای متقاضیان عادی )با ظرفیت محدود( و 
خودرو کوییک RS با استاندارد ۸۵گانه را برای هر سه گروه متقاضیان 
عادی، طرح حمایــت از خانــواده و جوانــی جمعیــت و جایگزینی 

خودروهای فرسوده را ازروز )دوشنبه ۱۰ دی ماه( اجرایی کند.  
ثبت نام برای متقاضیان واجد شــرایط، از ســاعت ۱۱ صبح دیروز آغاز 

شده و تا زمان تکمیل ظرفیت ادامه خواهد داشت.
گفتنی است، زمان تحویل خودرو کوییک GXR-L از خرداد تا آذرماه 
۱۴۰۴ و خــودرو کوییک RS با اســتاندارد ۸۵گانه، از اردیبهشــت تا 

آذرماه ۱۴۰۴ خواهد بود.
متقاضیان می توانند صرفا از طریق ســایت فروش اینترنتی محصولات 
گروه خودروسازی سایپا به نشــانی saipa.iranecar.com، ثبت نام 

کنند.
محدودیت های ثبت نام در نظر گرفته شده برای مشارکت در این طرح 
پیش فروش، محدودیت کد ملی )هر کد ملی یک خودرو( اعمال خواهد 

شد و همچنین متقاضی نباید پلاک انتظامی فعال داشته باشد.

صنایع چگونه از ناترازی گاز خلاص شوند؟
یک کارشــناس اقتصــادی معتقد اســت کــه اگر صنایع به ســمت 
ذخیره ســازی گاز حرکت کنند، می توان به جلوگیری از ناترازی انرژی 

در کشور کمک کرد.
گاز در تأمین ســوخت صنایع نقش کلیدی دارد؛ به طوری که در حال 
حاضر بیش از ۹۰ درصد صنایع و نیروگاه ها وابســته به گاز هســتند و 
بیــش از ۳۰ هزار واحــد صنعتی بزرگ و مهم کشــور کــه ۹۰ درصد 

محصولات کشور را تولید می کنند، از گاز استفاده می کنند.
با این حال به دلیل عدم توسعه زیرساخت ها سال به سال به کسری گاز 
و برق اضافه شده و واحدهای تولیدی مجبور به استفاده از سوخت های 
جایگزین و یــا تعطیل کردن واحدهای خود هســتند؛ وضعیت در این 
بخش به گونه ای جلو رفته که به گفته کارشناسان سال گذشته صنایع 

از قطع برق متحمل ۱۱ میلیارد دلار خسارت شده اند.

راهکار جلوگیری از عدم النفع 1۵ تا ۲0 میلیارد دلاری
در این ارتباط سپهر مهرابی کارشــناس اقتصاد توسعه به خبرنگار مهر 
گفت: کشــور ما که دارای یکی از بزرگترین ذخایر گاز طبیعی در سطح 
جهان اســت، در مدیریت منابع گازی خود به ویژه در ماه های سرد که 
مصرف به اوج می رسد، با چالشــی مداوم مواجه است. این ناترازی گاز، 
مشــکلات قابل توجهی را ایجاد می کند و بخش های مختلف، به ویژه 
صنایع صــادرات محــور را که زیان ده هــا میلیــارد دلاری را گزارش 
کرده اند، تحت تأثیــر قرار می دهد. حــل این مســئله در وهله اول با 
همکاری خود صنایع در سرمایه گذاری استراتژیک در زیرساخت های 

ذخیره سازی گاز و ایجاد مخازن ذخیره سازی گاز بستگی دارد.

وی در ادامه اظهــار کرد: بنابراین یکی از موضوعات اساســی در زمینه 
حل معضل ناترازی مقطعی گاز در ماه های ســرد سال در ایران، تمرکز 
بر ذخیره سازی گاز است. این رویکرد راهبردی در سرمایه گذاری جهت 
ذخیره ســازی گاز در شــرایطی که برخی صنایع صادرات محور ما از 
محل ناترازی گاز بیش از چند ده میلیارد دلار آســیب می بینند، بسیار 

ضروری است.
این کارشناس اقتصاد توسعه با اشــاره به لزوم سرمایه گذاری صنایع در 
زمینه ایجاد مخازن ذخیره ســازی گاز و جلوگیری از عدم النفع ۱۵ تا 
۲۰ میلیارد دلاری سالیانه خود از محل تأمین نیاز گازی خود از طریق 
گاز ذخیره سازی شده، اظهار کرد: ســرمایه گذاری برای ایجاد مخازن 
ذخیره سازی گاز توســط صنایع تنها یک بار انجام خواهد شد ولی هر 
ســاله نفعی چند ده میلیارد دلاری برای صنایع خواهد داشت و دیگر 
شاهد توقف تولید نخواهیم بود زیرا صنایع با ایجاد مخازن ذخیره سازی 
امکان ذخیره ســازی تمام نیاز صنایع در پیک مصرفــی گاز را خواهند 
داشت و به این ترتیب بدون نیاز به توقف تولید، تولیدات صنعتی تداوم 

پیدا خواهد کرد.
مهرابــی در ادامه با اشــاره به مزیت هــا و صرفه اقتصــادی حاصل از 
ذخیره سازی گاز برای صنایع اظهار کرد: نکته بسیار مهم در زمینه حل 
ناترازی گاز، سیاست ســرمایه گذاری دولت و صنایع در زمینه توسعه 
ظرفیت ذخیره سازی و ایجاد مخازن جدید است که نه تنها ناترازی گاز 
را حل خواهد کرد بلکه در دوره قیمت پایین گاز، امکان ذخیره ســازی 
گاز وجود دارد و در دوره اوج ناترازی و پیک مصــرف امکان تأمین نیاز 
گازی صنعت و نیروگاه از طریق گاز ذخیره ســازی شده فراهم خواهد 

شد
وی گفت: تمرکز بر ذخیره ســازی گاز یک راه حل اســتراتژیک برای 
رسیدگی به موضوع مبرم عدم تعادل گاز در ایران در ماه های سرد ارائه 
می دهد. با سرمایه گذاری در تأسیسات ذخیره ســازی گاز، این کشور 
می تواند تولید صنعتی بی وقفه را ارتقا دهــد، از صنایع صادرات محور 
خود در برابر ضررهای فلج کننــده محافظت کند و تاب آوری اقتصادی 
کلی خود را افزایش دهد. همکاری دولت چهاردهم و صنایع خصوصی 
و توسعه استراتژی های جامع با هدف افزایش ظرفیت ذخیره سازی گاز 

ضروری است.
مهرابی تاکید کرد: در نهایت، تقویت سیســتم ذخیره سازی گاز قوی 
نه تنها بازار داخلی را تثبیت می کنــد، بلکه ایران را به عنوان یک بازیگر 
رقابتی در عرصه انرژی جهانی قرار می دهد و پتانسیل کامل منابع گاز 

طبیعی خود را آزاد می کند.

و از مرز ۳۵ هزار دستگاه گذشت واردات خودر
از ابتدای امسال تا پایان آذرماه ۳۵ هزار و ۱۲۷ دستگاه خودرو سواری 

نو از گمرکات کشور ترخیص قطعی و وارد کشور شد.
فرود عســگری رئیس کل گمرک ایران گفت: از ابتدای امسال تا پایان 
آذرماه ۳۵ هزار و ۱۲۷ دســتگاه خودرو ســواری نو از گمرکات کشور 

ترخیص قطعی و وارد کشور شد.
معاون وزیر اقتصاد افزود: ارزش این تعداد واردات خودرو ســواری نو به 

کشور ۷۴۶ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار بوده است.
وی ادامه داد: واردات خودرو سواری به کشور در مقایسه با مدت مشابه 

سال گذشته از نظر تعداد ۷۰۵ درصد رشد یافته است.
رئیس کل گمرک بیان کرد: واردات خــودرو همچنین به لحاظ ارزش 

۷۶۸ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش نشان می دهد.

توسعه

رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان لاستیک و روغن و 
رئیس کمیسیون لاســتیک و روغن اتاق اصناف ایران 
در نامه هایی جداگانــه، از رئیس اتــاق اصناف ایران، 
خواســتار حذف ســقف ۸۰ درصد محدودیت فروش 
لاستیک و افزایش مهلت ثبت فاکتور روغن و لاستیک 
در سامانه جامع تجارت و همچنین حذف محدودیت 

توزیع حداکثر چهار حلقه در سامانه شدند.
روز )۹ دی مــاه( در دو نامــه جداگانــه محمدرضــا 
آل ســارا )رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لاستیک، 
روغن، پنچرگیران و فیلترســازان تهران( و سید رضا 
عباس آبادی )رئیس کمیســون تخصصی لاســتیک 

و روغن  اتاق اصناف ایران( خواســتار حذف 
محدودیت فروش لاستیک و افزایش مهلت 
ثبت فــروش در ســامانه جامــع تجارت و 
همچنین حذف محدودیــت توزیع حداکثر 

چهار لاستیک در این سامانه شدند.  
در این نامه ها تاکید شــده که پیرو بررسی و 
کارشناسی های انجام شــده از سطح بازار، 

در خصــوص عرضــــــــه لاســتیک های رادیال، 
موارد ذیل جهت جلوگیری از انباشــت و زیان بیشتر 
لاســتیک های مورد نظر در واحدهــای صنفی مورد 
تقاضا است:۱- حذف محدودیت توزیع حداکثر چهار 

حلقه در سامانه جامع تجارت
۲- حــذف الزام فــروش ۸۰ درصــدی تایر 
در ســامانه جامــع تجارت جهــت دریافت 

خریدهای بعدی از شرکت های تولیدی
تاکید شــده است که قطعا دســتور مساعد 
مقامــات ذیربــط در این خصوص، ســبب 
سرعت عمل در توزیع و جلوگیری از انباشت 

کالا در واحد تولیدی و توزیعی خواهد شد.
همچنین در نامه رئیس کمیســیون لاستیک و روغن 
اتاق اصناف آمده اســت: باســتحضار  می رساند پیرو 
صورتجلســه پنجمین نشست کمیســیون تخصصی 

لاســتیک و روغن اتاق اصناف ایران مــورخ ۲۷ آبان 
۱۴۰۳ موارد ذیل مطرح و مصوب شده است.

- بــا توجه به بنــد ۱، محدودیت ســقف ۸۰ درصدی 
فروش لاستیک که منجر به کاهش عرضه سریع کالا از 
تولیدکننده به نمایندگان شده و به نوعی مسبب خلل 
در توزیع تایر و بازار خواهد شــد، لذا جهت حمایت از 
تولیدکننده و توجه به نظام عرضه و تقاضا درخواســت 

حذف محدودیت سقف ۸۰ درصد مورد استدعا است.
با توجه به بند۵، افزایش مهلت ثبت فاکتورهای فروش 
روغن و لاستیک در ســامانه به بازه زمانی حداقل ۷۲ 

ساعت اداری مورد تقاضا است.

لاستیک

خریدار  رئیس ســازمان توسعه  تجارت 
ایران در نشستی با فعالان اقتصادی کشور 
در حــوزه کالا و خدمات، مشــکلات فعلی 
فعالیت هــای تجــاری را ناشــی از برخی 
سیاست گذاری های اشتباه دانسته و تاکید 
کرد که تفکرات نیاز به اصــلاح دارند و این 
ســازمان در تلاش است تا بســیاری از این 
تفکــرات را تغییر دهد، اما مشــکلات یک  
شــبه به وجود نیامده که یک  شبه هم رفع 

شوند.
محمدعلی دهقان  دهنوی با حضور در مجمع 
کارآفرینان ایران، پــای صحبت ها و درددل 
مدیران عامل یا نماینده شرکت های تولیدی 
)و خدماتی( بخش خصوصی نشســت و این 
شــرکت ها از دغدغه های خود در خصوص 
صــادرات، واردات، تامیــن مواداولیــه و 
ماشــین آلات، تخصیص  ارز و مهمتر قوانین 
و دســتورالعمل هایی که به شــدت دست و 

پاگیر شده است، صحبت کردند.  
پــس از آن، محمدعلی دهقــان دهنوی - 
رئیس سازمان توســعه  تجارت ایران - در 
خصوص مشکلاتی که برای صادرکنندگان 
و  واردکننــدگان پیش آمده اســت، اظهار 
کرد: آنچه که بنده متوجه شدم این است که 
نوع نگاهی که در این طراحی ها وجود دارد، 
دچار یک خطای سیستماتیک شده است،  
تغییــر برخی تفکرات ضروری اســت؛ این 
خطا از جایی ایجاد شــده که سیاست گذار 
فکر می کند برای نظارت کردن، باید حتما 
وارد فرآیند اجرایی کار شــود؛ بطور مثال 
اگر بنده میخواهــم ارزی بــه واردکننده 
بدهم، مطمئن شــوم کــه آن  ارز را حتما 
همان کالایی که قول داده، خریداری و وارد 
می کند، پس باید ثبت سفارش و تخصیص 
صورت گیرد، از طریق سیســتم بانکی، کار 
خرید ارز انجــام و مدارک تحویل شــود تا 
اطمینان حاصل شــود کــه آن ارز گرفته 
شده، درست مصرف شده است؛ همه این ها 
یعنی سیاست گذار وارد مراحل کار اجرایی 

واردات شده است. 
بــه ایــن روش نظــارت کــردن »نظارت 
پیشینی« گفته می شــود؛  نظارت می کنیم 
که مطمئن  باشــیم تخلفی اتفاق نمی افتد، 
در حالیکــه دنیا از این مقطــع عبور کرده و 
دیگر این روش نظارت مرسوم نیست؛ چرا؟ 

چون بسیار پرهزینه است.

وی افزود: جایگزین ایــن نظارت، »نظارت 
پسینی« اســت؛ بدین معنا که ما در فرآیند 
کار نباید وارد شــویم، بلکه باید اجازه دهیم 
فعال اقتصادی کار خــود را انجام دهند اما 
اگر مقررات و قوانین موجود را رعایت نکرد، 

با او برخورد کنیم.
 بطور مثال بازگشت ارز حاصل از صادرات، 
قانونی اســت و صادرکننــده موظف به این 
اقدام اســت؛ ما دخالتــی در کار نداریم؛ اما 
اگر تخلف کــرد، برخورد می کنیــم. لذا به 
نوعی تغییر پارادایم فکــری در این بخش 

نیازداریم.

  سازمان توسعه تجارت، ابلاغ کننده 
تصمیمات دیگران شده است 

رئیــس ســازمان توســعه  تجــارت ایران 
خاطرنشــان کرد: در حقیقت باید بگوییم 
آنچه که تنها از ســازمان توســعه تجارت 
باقی مانــده، این اســت کــه ابلاغ کننده 
تصمیمات دیگران شده است؛ تنها موردی 
که توانســته ایم در حوزه سیاســت گذاری 
تجاری در سازمان توسعه تجارت نگه داریم، 
این بوده که ابلاغ کننده نهایی ما باشــیم؛ 
بنابراین اولین اقدامی که انجام دادم این بود 
بپذیریم تنها داشته ما فعلًا همین است؛ اما 
در همین نقطه، نامه  به تمامی مراجع ارسال 

کرده ایم که بایــد حتمــاً مقررات گذاری 
اصولی انجام شــود؛ خوشــبختانه قوانین 
خوبی در کشــور وجــود داشــته که نقش 
حمایت گری دارد. حقیقت این است که اگر 
شما می خواهید یک تصمیم جدید بگیرید، 
حداقل باید از یک ماه پیش یا ســه ماه قبل 
و حتی در برخــی موارد یک ســال قبل به 
فعالان اقتصادی اطلاع داده شــود و سپس 

اجرایی شود.
معاون وزیــر صنعــت، معــدن و تجارت 
بیان کرد:  اخیراً معاونت حقوقی ریاســت 
جمهــوری کار خیلــی خوبی انجــام داده 
و ســندی به نام راهنمای حقــوق فعالان 
اقتصادی منتشــر کرده کــه ۱۴ بند دارد و 
همه بندهای آن هم به صورت مســتند در 
قانون مشــخص اســت؛ در قانون کسب و 
کار، فعــال اقتصادی حــق دارد که پیش از 
اجرای مقررات مطلع شود و هر ابهام که در 
قانون وجود دارد، مورد استعلام قرار گیرد و 
به آن پاسخ داده شــود. فعال اقتصادی حق 
دارد  که انتقاد کند و حتی پیشــنهاد دهد؛ 
این پیشنهاد برای اصلاح مقررات هم بسیار 

مفید است.  
وی در ادامه  خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
ما بحــث پیمان های تجــارت ترجیحی و 
تجارت آزاد با کشــورهای مختلف را پیش 

می بریم؛ یکی از این مــوارد بحث تجارت با 
اوراسیا است که اوراســیا شامل پنج کشور 
روسیه، بلاروس، قزاقســتان، قرقیزستان 
و ارمنستان هســتند که اتحادیه اقتصادی 
شکل داده و بین خودشان قوانین گمرکی 
و یکسان تعیین کرده اند. ما چهار- پنج سال 
پیش با این اتحادیه پیمان تجارت ترجیحی 
امضا کردیم که برای برخی از کالاها تعرفه  
کاهش پیدا کــرد؛ همین تجارت ترجیحی 
تا به امروز، حدود ۲.۶ برابر تجارت ما با این 
منطقه را افزایش داده اســت؛ ضمن اینکه 
امسال طی هشــت ماه ابتدایی، ۲۰ درصد 
تجارت ما رشــد کرده  و این باعث شــد که 
کم کم  به فکر پیمان تجارت آزاد که ســال 
گذشته امضا و هفته گذشته هم در مجلس 
تصویب شــد، بیفتیــم؛ پــس از آنکه این 
مصوبه به تایید شورای نگهبان برسد، اقدام 
خواهد شد و از چند ماه بعد قابل اجرا است؛ 
می تــوان  پیش بینی کرد که بــه احتمال 
بسیار، اوایل سال آینده، بحث تجارت آزاد 
اجرایی شــود؛ تعرفه ۸۷ درصد کالاها صفر 

خواهد شد.
رئیس سازمان توسعه  تجارت ضمن تاکید 
بر اینکــه در تجارت آزاد هــم فرصت های 
بزرگی وجود دارد و هم می تواند تهدیدهای 
بزرگ داخــل خود داشــته باشــد، اظهار 

کرد: شــما فعالان اقتصادی که پیشــرانان 
اقتصــادی هســتید، ایــن زمــان، زمانِ   
بهره برداری از این فرصت هاســت. بســیار 
مهم اســت که هر صنعتی، هر کارخانه ای، 
هر شــرکتی و هر تولیدکننده ای بررســی 
کند تا بداند چــه فرصت هایی برایش ایجاد 
خواهد شد و احیاناً چه مواردی ممکن است 
که تهدیدکننده باشــد و بــرای تهدیدها، 

پیش بینی داشته باشد.
دهقان دهنوی خاطرنشــان کــرد: این کار 
با چند کشــور دیگر هــم  در قالب تجارت 
ترجیحی در حال انجام است؛  در پاکستان 
هم مذاکرات انجام می شــود تــا تجارت را 
توسعه دهیم؛ پاکستان سرشار از فرصت ها 
برای ماســت؛ همه این ها در واقع  بخشــی 
از تجارت اســت که ما را برای وارد شدن به 
میدان های بزرگ تر آماده می کند؛ امیدوار 
هســتیم همزمان بــا اقداماتی کــه انجام 
می شود، فضای خارجی هم به سمتی برود 
که بتوانیــم تجارت آزاد را بــه معنی واقعی 

داشته باشیم.
وی افــزود: ما ســه هــدف را بــه عنوان 
هدف هــای اصلی قــرار داده ایــم، هدف 
اول اصلاح و تســهیل مقررات اســت که  
همانطور که اشــاره شــد، در کوتاه مدت 
بســیار ضروری اســت و باید انجام شود و 
گفتیم که با چه نگاه و چه رویکردی دنبال 
می کنیم. هــدف دوم ما توســعه تجارت 
آزاد هســت که عرض کردم، در قالب این 
پیمان ها دنبال می شود و فضای کار ایجاد 
می کند. هدف ســوم که بســیار اهمیت 
دارد، این اســت که ما باید به سراغ تولید 
صادرات محــور برویم؛  توســعه صادرات 
این نیســت که بگردیم در کشور ببینم چه 
کالایی مــازاد تولید دارد، بــرای آن مازاد 

یک بازار پیدا کرده و صادر کنیم. 
این اقدام کمــک به صــادرات می کند اما 
توســعه اساســی نمی دهد و جهش ایجاد 
نمی کند. ایجــاد جهش به این معناســت 
کــه بگردیــم و متوجــه شــویم کــه چه 
ســرمایه گذاری اکنون می تــوان کرد که 
بعداً جهش صادرات بــرای ما ایجاد کند؛ در 
حال حاضر چه صنعتی را توســعه دهیم که 
سه- چهار ســال دیگر، یک جهش اساسی 
ایجاد کند. ما در این قالب تمایل داریم که با 

شرکت ها و فعالان اقتصادی کار کنیم.

خریدار  کلیــه کارفرمایــان و واحدهای 
مشمول قانون کار امســال باید حداقل ۱۴ 
میلیــون و ۳۳۲ هزار تومــان و حداکثر ۲۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به عنوان عیدی و 
پاداش پایان سال به کارگران خود پرداخت 

کنند.
 بر اســاس قانون مربوط بــه تعیین عیدی 
و پــاداش ســالانه کارگــران شــاغل در 
کارگاه های مشــمول قانــون کار مصوب 
ســال ۱۳۷۰، حداقل عیــدی کارگران دو 
برابر حداقل حقوق پایه و حداکثر عیدی به 
شرطی که از مصوبه قانون کار بیشتر نشود، 
ســه برابر پایه حقوق خواهد بود، بنابراین 
کلیه کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون 
کار مکلفنــد به هر یک از کارگــران خود به 
نسبت یک سال کار، معادل ۶۰ روز آخرین 
مزد  بــه عنوان عیــدی و پــاداش بپردازند 
و مبلــغ پرداختی از این بابت بــه هر یک از 
کارگران نباید از معادل ۹۰ روز حداقل مزد 

روزانه قانونی تجاوز کند.
آنچــه مســلم اســت پرداخت عیــدی به 
کارگرانی هم که کمتر از یک سال در کارگاه  
اشتغال به کار داشــته اند الزامی است و به 
موجب تبصره یک ماده واحده مذکور، مبلغ 
پرداختی به کارگرانی که کمتر از یک سال 
در کارگاه کار کردند باید بــه مأخذ ۶۰ روز 
مزد و به نسبت ایام کارکرد در سال محاسبه 

شود.
تمام کارگران مشــمول قانون کار صرف 
نظر از محل اشتغال و نوع کارگاهی که در 
آن کار می کنند اعم از دولتی، خصوصی، 

تعاونی، صنعتی، کشــاورزی و خدماتی به 
میزان مقــرر در مصوبه فــوق از عیدی و 
پــاداش ســالانه برخــوردار خواهند بود 
و میــزان عیدی آنهــا متفــاوت از میزان 
عیــدی کارکنان دســتگاه های اجرایی و 

دولتی است.
مبنای تعیین عیدی پایان ســال کارگران، 
حداقــل دو و حداکثر ســه برابــر مصوبه 
دســتمزد شــورای عالــی کار اســت و 
کارفرمایان بایــد دو ماه پایه حقــوق را به 
عنوان حداقل عیدی و سه ماه پایه حقوق را 
به عنوان حداکثر عیدی و پاداش آخر سال 

به نیروهای کار خود بدهند.
شورای عالی کار ۲۹ اسفند سال گذشته در 
نشست تعیین دســتمزد، حداقل دستمزد 
کارگران بــرای ســال ۱۴۰۳ را ۳۵ درصد 
افزایش داد. بر این اســاس حداقل دستمزد 
ماهانــه کارگران از ۵ میلیــون و ۳۰۸ هزار 
تومان به ۷ میلیون و ۱۶۶ هزار تومان رسید 
که با احتســاب فرمول حداقــل و حداکثر 
عیدی، کارگران امسال حداقل ۱۴ میلیون 
و ۳۳۲ هزار تومــان و حداکثر ۲۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان عیــدی دریافت خواهند 

کرد.
طبــق قاعــده حداقــل عیــدی کارگران 
برای ۱۲ ماه کارکرد، دو برابــر حقوق پایه 
اســت به شــرطی که از ســه برابر حداقل 
حقوق بیشتر نشود.امســال حداقل حقوق 
کارگران هفت میلیــون و ۱۶۶ هزار تومان 
اســت،  بنابراین حداقل عیــدی کارگران 
برای کارکــرد ۱۲ مــاه، ۱۴ میلیون و ۱۶۶ 

هزار تومان و حداکثر عیــدی کارگران ۲۱ 
میلیون و ۴۹۸ هزار تومان است.

به طور معمــول کارفرمایان عیدی و پاداش 
کارگران را آخر ســال پرداخت می کنند اما 
هســتند کارفرمایانی کــه پرداخت عیدی 
را به آخر ســال موکول نمی کنند و حتی از 
چند ماه قبل به تدریج مبلغ عیدی و پاداش 
را در هر ماه به حســاب کارگران خود واریز 
می کنند تا هم قدرت خرید کارگران حفظ 
شود و هم در انتهای ســال فشاری متوجه 

کارگاه نشود.
 میزان عیــدی کارگران به نســبت مدت 
قرارداد و کارکرد آنها متفاوت اســت و بسته 
به سنوات و تعداد روزهایی که کار کرده اند، 
مستحق دریافت عیدی هســتند.  عیدی و 
پاداش پایان سال را کارگرانی به طور کامل 
دریافت می کننــد که یکســال در آخرین 
کارگاه یا محل کار مشــغول کار بوده،  بیمه 
پردازی آنها به طور کامــل صورت گرفته و 

ارتباطشان با محل کار قطع نشده باشد.
طبق مــاده واحده قانون مربــوط به تعیین 
عیدی و پاداش ســالانه کارگــران مصوب 
۱۳۷۰ مجلــس شــورای اســلامی کلیه 
کارفرمایان موظفند به هــر یک از کارگران 
خود به نسبت یک سال کار، معادل ۶۰ روز 
)این مقــدار نباید از حقــوق ۹۰ روزکاری 
بیشترباشــد( را به عنوان عیــدی و پاداش 

بپردازند.
فرمول محاسبه عیدی کارگران به تفکیک 

فعالیت کمتر از ۱۲ ماه و بیشتر از ۱۲ ماه 
 حداقل عیــدی کارگرانی کــه کمتر از ۱۲ 

مــاه کار کرده اند = )حقــوق ماهانه × تعداد 
ماه های کاری( ÷ ۱۲

 حداکثر عیدی کارگرانی که کمتر از ۱۲ ماه 
کار کرده اند = )حقوق ماهانــه × ۲ × تعداد 

ماه های کاری( ÷ ۱۲
 حداقل عیدی کارگرانی که بیشتر از ۱۲ ماه 

کار کرده اند = حداقل دستمزد روزانه × ۶۰
 حداکثر عیدی کارگرانی که بیشــتر از ۱۲ 
ماه کار کرده اند = حداقل دســتمزد روزانه 

۹۰ ×
میزان عیدی کارگران با ســابقه یکســال و 

کمتر از یکسال نیز به این شرح است:
کارگران با سابقه یک سال

بــرای کارگرانی که یکســال کامــل کار 
کرده اند، عیدی معــادل ۶۰ روز مزد روزانه 
آنهاســت و مزد روزانه به این نحو محاسبه 

می شود:
عیدی = )۶۰ روز × مزد روزانه(

کارگران با سابقه کمتر از یک سال
بــرای کارگرانی کــه کمتر از یکســال در 
کارگاه اشتغال به کار داشــته اند نسبت به 

مدت کارکردشان محاسبه می شود:
عیــدی = )۶۰ روز ÷ ۳۶۵ روز( ×)تعــداد 

روزهای کارکرد × مزد روزانه(
عیدی یکی از دغدغه های اصلی کارگران و 
از جمله حقوقی اســت که در پایان سال به 
کارگران تعلق می گیــرد. فعالان حوزه کار 
و مقامات کارگری همه ســاله در روزهای 
پایانی ســال پرداخت ســریع تر عیدی به 
کارگران بــه جهت تامیــن مایحتاج مورد 
نیاز خانوارهــای کارگری را مــورد تاکید 
قرار می دهنــد و معتقدنــد هرچه عیدی و 
پاداش زودتر به دست کارگران برسد ضمن 
کمک به معیشــت و قدرت خرید، در تامین 
مایحتاج و اقــلام مصرفی و مــورد نیاز آنها 

کارگشا خواهد بود.
شرایط کار و نقدینگی در اختیار کارفرما در 
پرداخت به موقع عیدی و پاداش موثر است 
و در صورتی که کارفرمایان عیدی کارگران 
را زودتر به دســت آنهــا برســانند گرفتار 
شــلوغی و ازدحام بانک ها در آخر سال نیز 

نمی شوند.

وشندگان لاستیک خواستار شدند؛ درخواست حذف محدودیت توزیع ۴ حلقه لاستیک اتحادیه صنف فر
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11۲ میلیون دلار فروخته شد
ثبت ۱۱۳۵ فقره معامله در بازار ارز تجاری

مرکز مبادله ایران اعلام کرد: روز )دوشــنبه ۱۰ دی( هزار و ۱۳۵ فقره 
معامله ارزی به ارزهای درهم، دلار، یوآن و یورو در ســامانه ارز تجاری 
معامله شد. بر اساس معاملات انجام شــده در مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران، در ســامانه ارز تجاری هزار و ۸۷۳ فقره از ســوی ۵۳۹ بازرگان 
سفارش گذاری شــد که از این تعداد، هزار و ۱۳۵ فقره به معامله منجر 

شد.
حجم معاملات بــازار ارز تجاری شــامل ۷۴۵ میلیــون درهم، ۱۱۲ 

میلیون دلار، ۱۰ میلیون یوآن چین و ۱.۱ میلیون یورو بود.

نرخ انواع ارز و حواله های ارزی
مرکز مبادله ارز و طلای ایران همچنین نرخ انواع ارز و حواله های ارزی 
معاملات در سامانه نیما را اعلام کرد که بر اساس آن نرخ اسکناس دلار 
۶۶ هزار و ۶۹۲ تومان و حواله دلار ۶۴ هزار و ۸۷۶ تومان کشــف قیمت 

معامله شده است.
در معاملات اسکناس یورو ۶۹ هزار و ۵۱۵ تومان و حواله یورو به قیمت 

۶۷ هزار و ۶۲۱ تومان مبادله شد.
اســکناس درهم امارات هم در معاملات ســامانه نیما ۱۸ هزار و ۱۶۰ 

تومان و حواله درهم ۱۷ هزار و ۶۶۵ تومان خرید و فروش شد.
 

 سود ۱۸ درصدی سرمایه گذاران خارجی
 در بورس ایران

ارزش دارایی ســرمایه گذاران خارجــی در بورس ایران کــه عمدتاً از 
کشورهای هلند، افغانستان و کویت هســتند، ۱۸ درصد افزایش پیدا 

کرد.
طبق اعلام ســازمان بورس و اوراق بهادار ارزش دارایی سرمایه گذاران 
خارجی در پایان فصل پاییز که بازار روند صعودی داشــته، نســبت به 

ابتدای پاییز افزایش داشته است.
بر اســاس گزارش داده های آمــاری مدیریت نظارت بــر بورس های 
ســازمان بورس و اوراق بهادار، ارزش دارایی سرمایه گذاران خارجی به 

۱۰ هزار و ۷۲۴ میلیارد تومان در پایان فصل پاییز رسید.
ارزش دارایی ســرمایه گذاران خارجی در مهرماه بــه ۸,۹۶۳ میلیارد 

تومان و در آبان ماه به ۹,۶۷۶ میلیارد تومان رسیده بود.
خالص ارزش خرید و فروش ســرمایه گذاران خارجی به تفکیک محل 
تولد / ثبت، در پایان آذرماه، ۲۸۶ میلیارد تومان فروش و عمدتاً متعلق 

به کشورهای هلند، کویت و افغانستان بوده است.

به صورت کلی ارزش دارایی ســرمایه گذاران خارجــی در بورس ایران 
که عمدتاً از کشــورهای هلند، افغانســتان و کویت هستند، ۱۸ درصد 

افزایش پیدا کرد.

سقوط ۴پله ای تتر
  چرا بانک مرکزی با صرافی های رمزارز 

مماشات کرد؟
بعد از بســتن صرافی های رمزارزی از ســوی بانک مرکزی قیمت تتر 
درحال سقوط آزاد اســت و هم اکنون به کانال ۷۸هزار تومان بازگشته 
است، سؤال اینجاست؛ چرا پیش از این بانک مرکزی اقدام به بستن این 

صرافی ها نکرده بود؟
 بعد از آغاز مداخله ارزی بازارساز در بازار و اعلام خبرهای جدید درباره 
آغاز عرضه ارز پتروشــیمی ها در بازار ارز تجــاری از هفته آینده، مدار 
قیمت ارز کاهشی شده اســت.این اخبار کنار اقدام اخیر بانک مرکزی 
مبنی بر بستن صرافی های رمز ارزی موجب شــده است قیمت تتر در 
کمتر از ۴۸ ساعت چند پله عقب نشینی کند و از کانال ۸۲هزارتومانی 

به کانال ۷۸ ـ ۷۷ هزار تومان بازگردد.
تتر از  یکشنبه شــب، تا صبح دیــروز در کانال ۷۷ هــزار تومان قیمت 
خورد؛ از دقایقی قبل مقاومتی برای بازگشــت به کانال ۷۸ هزار تومان 
نشــان داده اســت ولی فعالان بازار پیش بینی می کنند امروز شــتاب 
افت قیمت ها در بازار بیشتر از دیروز باشــد.هرچند بستن صرافی های 
رمزارزی مورد انتقاد فعالان این بخش قرار گرفته اســت اما با توجه به 
کاهش فوری تتر و ارز در بازار باید این ســؤال را از بانک مرکزی پرسید؛ 

چرا زودتر از ابزار قانونی خود برای مدیریت بازار استفاده نکرد؟
پولشویی و عملیات ســفته بازی در بازار تتر، دلیل اصلی مسدود شدن 
ورودی درگاه  هــای ریالی پرداخت یار صرافی های رمزارز اســت، البته 
درگاه خروجی ایــن پرداخت یارها همچنان باز اســت تــا افرادی که 
می خواهند بیش از این ضرر نکنند بتوانند عملیات فروش خود را انجام 

دهند.
وقتی بانک مرکزی از ابزارهای قانونی خود به درســتی استفاده کند و 
جلوی عملکرد مالی و بانکی غیرشــفاف پرداخت یارهــای متخلف و 
صرافی های رمزارز را که با پولشــویی و ســفته بازی به دنبال سودهای 
هنگفت هستند، بگیرد؛ قطعاً شــاهد پیشتازی این بخش مخصوصاً در 

روزهای پرنوسان بازار نخواهیم بود.
بانک مرکزی باید پاســخگوی افکار عمومی باشد که؛ چطور هیچ کسی 
از ترازنامه مالی صرافی های رمزارز مطلع نیست، سودهای کلان آنان از 
چه طریقی به دست می آید و چطور با عملکرد غیرشفاف، مدام در حال 

تجارت غیرقانونی رمزارز هستند؟
آمارها نشــان می دهد این صرافی ها با انجام روزانــه ۵۰ میلیون دلار 
معادل ۴همت ســفته بازی روی تتر بــه هیجانات در بــازار ارز دامن 
می زنند! و عمــلًا تتر را به ابزاری برای ســیگنال دهی بــه دلار تبدیل 
کرده اند.عدم شــفافیت در عملکرد صرافی های رمــزارز و نظارت گریز 
بودن آنان از رگولاتور اصلی موجب شــده اســت افکار عمومی بپرسد؛ 
چرا هیــچ نهــادی جلوی »تجــارت ســیاه« و »پولشــویی عیان« و 

»سفته بازی آشکار« آنان را نمی گیرد؟
احتمــالاً به دلیــل فعالیت های دلالی، ســفته بازی و خالی فروشــی  
صرافی های رمزارزی اســت که با مداخله بازارساز در ورودی ریالی آنها 
از طریق پرداخت یارها، قیمت تتر فوری با سقوط آزاد همراه شد و الآن 

به کانال ۷۸ ـ ۷۷ هزار تومان بازگشته است.
بازارســاز باید توضیح دهد؛ چرا بــرای حفظ ارزش پــول ملی و توجه 
به معیشــت مردم، زودتر از این چنین سیاســتی را اجرا نکرد و جلوی 

سودجویان گرفته نشد تا به معیشت مردم آسیب وارد نشود؟
پنهان بــودن ترازنامه های مالی و عملیات غیرشــفاف بانکی و خارج از 
ضوابط این صرافی ها و پرداخت یارهای متخلف، همچنان مورد ســؤال 
افکار عمومی و نهادهای نظارتی اســت.این تخلفات که از طریق ایجاد 
زیرساخت غیرقانونی تسویه آنی و خارج از چارچوب نظام پولی و بانکی 
توسط شرکت های پرداخت یار انجام می شــود، علاوه بر اینکه به نوعی 
پولشویی محسوب می شــود، عملیات ســفته بازی برخی صرافی ها را 

پوشش می دهد.

ویترین

یک اقتصاددان معتقد اســت که حــذف ارز نیمایی و 
راه اندازی بازار ارز توافقی اقدامی در راســتای اصلاح 
رویه های ســرکوب نرخ ارز در چند ســال اخیر است 
کــه می تواند به مــرور اقتصاد را به مســیر اصلی خود 

بازگرداند.
 موضوع تعدیل نرخ هــای ارز که از زمــان آغاز دولت 
چهاردهم به صورت جدی از سوی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی مطرح شــد اخیرا با راه اندازی بازار ارز تجاری 
به صورت جدی در حــال پیگیری اســت و از ابتدای 
هفته آینــده، به صورت هماهنگ شــرکت های حوزه 
پتروشــیمی به عنوان بزرگ ترین عرضه کنندگان ارز 
در کشور، ارز خود را در سامانه ارز تجاری مرکز مبادله 

عرضه خواهند کرد.

به گفته رئیس کل بانک مرکزی، همه فعالان 
اقتصادی کشــور با پیش بینی پذیر شــدن 
نرخ ارز در بازار ارز تجاری که کشــف نرخ در 
آن بر مبنای عرضه و تقاضــا و توافق خواهد 
بود منتفع خواهند شــد و در این بازار حجم 

معاملات روز به روز افزایش می یابد.
شب گذشــته، فرزین در جلسه هماهنگی با 

هلدینگ های بزرگ پتروشیمی گفت: ایجاد سامانه ارز 
تجاری )توافقی( ضمن اینکه قرار است به گونه ای کار 
کند که نه تنها اطمینان حاصل شود که نیازهای ارزی 
کشور در یک نظام کارا و مبتنی بر بازار، تامین می شود، 
عرضــه کنندگان می تواننــد با عرضه خــود نیازهای 
صنعت خود را تامین کنند و نــرخ آن نیز باید به طوری 

باشد که هم به نفع عرضه کننده و هم به نفع 
متقاضی باشد و از طرف دیگر بستری فراهم 
می شود که واســطه های ارزی حذف شوند؛ 
بنابراین، هرآنچه در این بازار وجود دارد باید 
برای عرضه کننده باشــد یا برای خریدار ارز 

است.
در ایــن رابطــه، جعفــر خیرخواهــان - 
اقتصاددان - در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به حذف 
ارز نیمایی و راه اندازی بازار ارز توافقی اظهار کرد: اصل 
این است که تمامی کالاها مطابق تورم افزایش قیمت 
داشته باشند؛ ارز هم یک کالا است و وقتی تورم بالای 
۴۰ درصد داریم، نباید انتظار داشــته باشیی قیمت ارز 

ثابت بماند.

به گفته این کارشناس اقتصادی، سرکوب نرخ ارز فقط 
به منزله فشــرده کردن فنر قیمت آن و جهش قیمت 
در آینده است. وقتی فشــار این فنر زیاد شود، طبیعتا 
رها شده و با شــوک قیمت مواجه می شویم. بنزین هم 
همین ماجرا را دارد و اگر اجازه می دادیم که بنزین هر 
سال رشد قیمت معقول داشــته باشد، به این بن بست 

نمی رسیدیم.
وی در پایــان تاکید کرد: اگر اجازه رشــد طبیعی را به 
ارز می دادیــم، امروز با توجه به نرخ تــورم و بدون هدر 
رفت منابع کشــور، قیمــت دلار روی ۷۵ هزار تومان 
بود. به ایــن ترتیب جلوگیــری از ســرکوب نرخ ارز 
می تواند شاخص کلیدی ارز و به تبع آن برخی دیگر از 

شاخص ها را به مسیر طبیعی بازگرداند.

حجم نقدینگی تا پایان آبان ماه امســال از ۹ هزار و ۳۹۲ 
هزار میلیارد تومان عبور کرده اســت براساس اطلاعات 
منتشــر شــده توســط بانک مرکزی حجم نقدینگی 
تا پایان آبان ماه امســال از ۹ هــزار و ۳۹۲ هزار میلیارد 

تومان عبور کرده اســت وتنها در ۸ ماهه امسال ۱۵۰۰ 
همت رشد نقدینگی داشــتیم.حجم نقدینگی در پایان 
آبان ماه امسال با رشد ۲۸.۱ درصدی نسبت به آبان سال 
قبل مواجه شده و نقدینگی نســبت به اسفند ماه سال 

۱۴۰۲ معادل ۱۹.۲ درصد رشــد کرده است.سهم پول 
از نقدینگی آبان ماه ۲ هــزار و ۲۵۰ همت )۲۴ درصد( 
و سهم شــبه پول ۷ هزار و ۱۴۱ همت )۷۶ درصد( اعلام 
شده است.سپرده های دیداری در بخش پول با ۲ هزار و 

۱۰۲ همت ســهم بیش از ۲۲ درصدی از نقدینگی دارد 
و از طرف دیگر ســپرده های سه ســاله و کوتاه مدت به 
ترتیب با ســهم ۲۲ و ۲۰ درصدی از نقدینگی بیشترین 

سهم را در نقدینگی ۹ هزار و ۳۹۲ همتی آبان ماه دارند.

ارز

نقدینگی

 فرزاد حسن زاده   با شروع فرآیند افزایش 
ســرمایه دو خودروســازی اصلی کشور از 
محل تجدید ارزیابی دارایی های خود، ایدرو 
نیز تصمیــم گرفته بعد از افزایش ســرمایه 
خودروسازان سهامش را به فروش برساند. 
این یادداشت ضمن بررســی شرایط فعلی 
خودروسازان تلاش کرده تا علاوه بر اشاره به 
تأثیرات ســال ها مدیریت دولتی بر صنعت 
خودروســازی، راهکارهایــی جهت بهبود 

شرایط این صنعت پیشنهاد دهد.
 از اواخــر آبان کــه دو خودروســاز اصلی 
ایران بعــد از ما ها تلاش موفــق به افزایش 
قیمت محصولات خود شــدند، ســهام دو 
نماد خودرویی بورس کــه از لیدر های بازار 
سرمایه هم به حساب می آیند به شدت مورد 

استقبال سرمایه گذاران قرار گرفت.

تجدید ارزیابی تلاشی برای فرار
 از زیان انباشته 

خودروســازان در راســتای بهبود شرایط 
مالی خود و فرار از زیان انباشــته  سنگین، 
فرآیند افزایش ســرمایه از محــل تجدید 
ارزیابــی دارایی های خود را آغــاز کرده اند 
که به احتمال زیــاد در پایان ســال جاری 
جزئیات آن مشخص می شــود و همین امر 
پایه ای بــرای تصمیم گیری بــرای افزایش 

سرمایه در آینده ای نزدیک خواهد شد.
زیان انباشته ایرا ن خودرو و سایپا به ترتیب 
۱۲۸ و ۵۸ همت گزارش شــده است. برای 
مثال ایران خودرو برای خارج شدن از وضع 
فعلی اش نیــاز به تامین ســرمایه ای ۲۴۰ 
همتــی دارد.لازم به ذکر اســت که آخرین 
تجدید ارزیابی شرکت های خودروساز به ۵ 

سال پیش برمی گردد.

اقدام ایدرو برای واگذاری سهام
در روز های گذشته ایدرو )سازمان گسترش 

و نوسازی صنایع ایران( که یکی از وظایفش 
حمایت از بخش خصوصی اســت تصمیم 
گرفته با اجازه دولت ســهامش را در این دو 

کارخانه خودروسازی واگذار کند. 
درصد ســهام ایدرو در خودرو و خســاپا به 
ترتیب ۵.۷ و ۱۶.۸ است که با رضایت دولت 
آن را واگــذار خواهد کرد. یکی از مســائل 
جدی که در واگذاری این سهم ها وجود دارد 
ارزش فعلی سهام آنهاست. دولت می خواهد 
بعد از افزایش سرمایه خودروسازان و رشد 
قابل توجه ســهام آن ها، ســهام خود را به 
قیمتی مناسب بفروشــد. یکی از راه هایی 
که باعث می شود سهام شرکت های دولتی 
خریدار پیدا کند، رسیدگی به وضعیت مالی 
آن ها است. دولت معتقد است که باتوجه به 
اصلاح ساختار مالی خودروســازان سهام 
خودروسازان رشد بسیار خوبی خواهد کرد 

و آنها سود مناسبی را از این مسئله به دست 
خواهند آورد.

فاجعه مدیریت دولتی در صنعت 
خودروسازی

مدیریت ایران خــودرو و ســایپا در حالی 
دولتی اســت که دولــت با حداقل ســهم 
در این دو خودروســازی اعمــال مدیریت 
می کند و نتیجه ایــن مدیریت نیز تحفه ای 
جز زیان چنــد هــزار میلیاردتومانی برای 
این دو غول خودروســازی کشور به ارمغان 
نیــاورده اســت. حمایت بی قیدوشــرط 
دولت از خودروســازان، موجــب کیفیت 
پاییــن محصولات و عــدم تــوان رقابت با 

خودروسازان خارجی شده است.
یکی دیگر از آســیب های مدیریت دولتی 
در صنعت خــودرو ایــران هدررفتن منابع 

مالی است که باعث شــده این منابع به طور 
کارآمد در خودروسازی به کار نروند.

از دیگر دخالت های دولــت در این صنعت 
می توان به قیمت گذاری دســتوری اشاره 
کرد که باعث می شــود قیمت هــا پایین تر 
از بهای تمام شــده باشــند. با به کارگیری 
این سیاســت نه  تنها صنعت خودروسازی 
داخلی سودی کســب نخواهد کرد بلکه به 
اقتصاد کلان کشور نیز ضربه می زند. دولت 
برای جبران بخشی از ضرر خودروسازان، به 
آن های وام های کلان چند هزار میلیاردی 
و عمدتا بدون بازگشــت اعطــا می کند و با 
خلق نقدینگــی، مابه التفاوت قیمت بازاری 
و دســتوری خودرو را در قالب تورم از همه 

مردم دریافت می کند.
خودروســازان دولتی بــرای تأمین مالی 
جهت پیشــبرد اهداف خود به حمایت های 

دولت وابسته هســتند و همین باعث ضعف 
در تصمیم گیری و فقدان انعطاف پذیری در 
مواجهه با بحران های اقتصادی کشور شده 

است.
مدیریت دولتی چه در صنعت خودروسازی 
و چــه در هــر صنعــت دیگــری در ایران 
نتیجه ای جــز فســاد و رانت را بــه همراه 
نداشته اســت که این موضوع را به خصوص 

در بحث انتخاب مدیران می توان دید.
امروز بعد از ســال ها مدیریــت دولتی در 
صنعت خودروســازی یکــی از مطالبات 
جــدی شــهروندان از دولــت، واگذاری 
شــرکت های  مدیریــت  و  مالکیــت 
خودروسازی به بخش خصوصی است که 
موجب کاهش هزینه هــا و دخالت دولت 
می شود. مســئله بعدی که می تواند وضع 
خودروسازی را نســبت به شرایط موجود 
بهبــود دهد حــذف سیاســت فاجعه بار 

قیمت گذاری دستوری است.
مطالبه بعدی مردم از سیاســت گذاران این 
است که برای حذف هرگونه انحصار در بازار 
خودرو، زمینه را برای آزادســازی واردات 
خودرو نو و کارکرده فراهــم کنند تا زمینه 
رقابت بین خودروســازان داخلی و خارجی 
برای به دســت آوردن بازار بیشــتر فراهم 

می شود.

رشد خودروسازان و تأثیرش بر 
شاخص کل بورس

در حال حاضر ارزش بازاری خودرو و خساپا 
به در بازار ســرمایه به ترتیــب ۱۱۴ و ۶۰ 
همت است. این دو نماد خودرویی جزو ۳۰ 
شرکت بزرگ بازار ســرمایه ایران به حساب 
می آیند و چسبندگی بالایی با شاخص کل 
دارند. انتظار می رود با رشــد ایــن دو نماد 
خودرویی، شاخص کل نیز به روند صعودی 

خود بازگردد.

خ ارز، اقتصاد را به مسیر اصلی باز می گرداند یک کارشناس اقتصادی:جلوگیری از سرکوب نر

نقدینگی تا پایان آبان ماه ۱۴۰۳ به ۹ هزار و ۳۹۲ همت رسید

تعداد سهامداران ثبت نام شده در سجام به ۴۷ میلیون نفر نزدیک شد
خریدار   ســپرده گذاری مرکــزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه اعلام کــرد: ثبت نام 
سهامداران در ســامانه سجام در فصل پاییز 
با ۱۰۴ درصد رشــد از ۳۵۱ هزار سهامدار 

عبور کرد.
به گزارش بازار ســرمایه ایــران، در فصل 
پاییز امســال، تعداد ۳۵۱ هــزار و ۱۰۳ 
سهامدار در سامانه »ســجام« ثبت نام و 
تعداد ۲۶۶ هزار و ۴۰۰ ســهامدار نیز در 
این ســامانه احراز هویت شــده اند که در 
مقایســه با فصل تابســتان در بخش ثبت 
نام با رشد ۱۰۴ درصدی و در بخش احراز 
هویت با رشــد ۸۵ درصدی همــراه بوده 

است.

تعداد ثبت نام سهامداران
 به تفکیک ۹ ماه

جزئیــات این اطلاعــات آماری نشــان 
می دهــد در ۹ مــاه ســال ۱۴۰۳ تعداد 
ثبــت نــام در ســامانه جامــع اطلاعات 
مشتریان »ســجام« به بیش از ۷۸۳ هزار 
سهامدار رسیده اســت که به تفکیک ماه 
در فروردیــن ماه ۱۰۲ هــزار و ۵۰۲ نفر، 
اردیبهشــت مــاه ۹۶ هــزار و ۵۱۹ نفر، 
خرداد ماه ۶۱ هزار و ۵۲۷ نفر، تیر ماه ۵۵ 
هزار و ۲۰۷ نفر، مرداد ماه ۷۲ هزار و ۶۹۰ 
نفر، شــهریور ماه ۴۳ هزار و ۵۹۷ نفر، مهر 
ماه ۵۵ هزار و ۸۴۲ نفر، آبان ماه ۷۲ هزار 
و ۱۷۰ نفر و آذر ماه ۲۲۳ هــزار و ۹۱ نفر 

بوده است.

تعداد احراز هویت سهامداران
 به تفکیک ۹ ماه

برپایه این اطلاعات آماری، در ۹ ماه ســال 
جاری تعداد احراز هویت در این ســامانه به 
بیش از ۶۵۷ هزار سهامدار رسیده است که 
به تفکیک ماه در فروردین مــاه ۹۷ هزار و 
۲۴۵ نفر، اردیبهشــت ماه ۹۲ هزار و ۳۱۹ 
نفر، خرداد ماه ۵۸ هــزار و ۷۸۱ نفر، تیر ماه 
ماه ۴۷ هزار و ۴۵ نفر، مــرداد ماه ۵۲ هزار و 
۹۲۸ نفر، شــهریور ماه ۴۳ هزار و ۶۷۹ نفر، 
مهر ماه ۵۵ هــزار و ۴۰۳ نفــر، آبان ماه ۶۷ 
هزار و ۶۷۲ نفر و آذر مــاه ۱۴۳ هزار و ۳۶۳ 

نفر بوده است.

ثبت نام 4۶ میلیون و 484 هزار 
سهامدار در سجام

بر پایه این گزارش، اطلاعات ســامانه جامع 
اطلاعات مشتریان ســجام نشان می دهد از 
آغاز ثبت نام و احراز هویــت تا پایان آذر ماه 
ســال ۱۴۰۳ تعداد ۴۶ میلیون و ۷۰۷ هزار 
و ۵۴۵ ثبت نــام و ۳۹ میلیون و ۴۴۹ هزار و 
۲۳۳ احراز هویت در ســامانه سجام توسط 

سپرده گذاری مرکزی انجام شده است.

10 استان پیشتاز ثبت نام در آذر ماه
همچنین، تعــداد نفرات ثبت نام شــده در 
سامانه ســجام در آذر ماه ســال ۱۴۰۳ به 
تفکیک هر اســتان حاکی از آن اســت که 
اســتان های تهران بــا ۸۹ هــزار و ۴۹۰، 
اصفهان با ۲۳ هزار و ۵۲۹، خراسان رضوی 

با ۲۲ هزار و ۱۹۳، خوزســتان بــا ۱۸ هزار 
و ۲۰۶، فــارس بــا ۱۶ هــزار و ۷۴۶ مورد، 
آذربایجان شرقی با ۱۵ هزار و ۳۸۶، البرز با 
۱۳ هزار و ۳۷۲، آذربایجان غربی با ۱۰ هزار 
و ۷۹۴، کرمان با ۱۰ هزار و ۳۸ و مازندران با 
۹ هزارو ۶۸۱ مورد، در صدر بیشترین ثبت 

نام شده ها در کل ایران قرار دارند.

 10 استان با کمترین ثبت نام 
در آذر امسال

از ســوی دیگــر، بــر اســاس آمارهــای 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجــوه در دوره زمانــی فوق، اســتان های 
»ایلام با ۲ هزار و یک، ســمنان بــا ۲ هزار 
و ۵۹۸، خراســان جنوبی با ۲ هزار و ۷۳۶، 
زنجان با ۲ هزار و ۷۴۵، خراســان شمالی با 
۲ هزار و ۹۵۵، کهگیلویه و بویراحمد با ســه 
هزار و ۲۱۱، بوشهر با ۳ هزار و ۸۳۹، اردبیل 
با چهار هزار و ۱۲۸، کردستان با چهار هزار 
و ۳۳۶ و یزد با چهار هــزار و ۵۳۲ مورد، در 
انتهای فهرســت کمترین ثبت نام شده ها 
در سامانه سجام در بین سایر استان ها قرار 

دارند.

سامانه سجام چیست؟
ســجام یک ســامانه زیــر ســاختی برای 
شناسایی مشــتریان جهت ورود به باشگاه 
بزرگ بازار ســرمایه ایران اســت که تمام 
فعالان این بــازار اعم از »ســرمایه گذاران، 
مشتریان و مدیران نهادها« در این سامانه، 

فقط یک بار برای همیشــه اطلاعات خود را 
در آن ثبت خواهند کرد و پس از احراز هویت 
حضــوری و غیر حضوری قــادر به دریافت 
خدمات مبتنی بــر داده های تایید شــده 

خواهند بود.
بر اســاس این گزارش، از طریق این سامانه 
اطلاعات هویتی، شماره حســاب، شماره 
موبایل، نشــانی الکترونیک و اقامت دایمی 
فرد ثبت می شــود و از آن به بعــد هیچ نهاد 
مالی نیازی به دریافــت مجدد اطلاعات آن 

سهامدار را ندارد.
ســهامداران می توانند با مراجعه به سایت 
www.Sejam.ir ثبت نــام و احراز هویت 

سجام را به صورت الکترونیک انجام دهند.

مزایای سجامی شدن
دریافت کــد معاملاتــی بــرای ورود به 
بازار سرمایه، دریافت ســودهای جاری، 
ســنواتی و ســود ســهام عدالت، امکان 
ورود بــه درگاه ذینفعان بازار ســرمایه و 
اســتفاده از خدمات آن شامل میز خدمت 
الکترونیک، مشــاهده و گزارش دارایی، 
دریافت گواهی ســهام، فهرســت مجامع 
و برگزاری مجامع به صــورت الکترونیک، 
گزارش ســودهای پرداخت شده، تاریخچه 
ســود ســهام عدالت و گزارش حــق تقدم 
استقاده نشــده« از جمله مزایای ویژه ثبت 
نام و احراز هویت در ســامانه سجام به شمار 

می رود.



مشهد-ســمیه باقرزاده  معاون سیاســی 
استاندار خراسان رضوی در مراسم تکریم و معارفه 
فرماندار جدید مشــهد مقدس با اشــاره به شــعار 
دولت چهاردهم مبنی بر وفاق ملی اظهار داشــت: 
وفاق ملی به معنای باج دادن و قبیله گرایی نیست؛ 
بلکه به معنای اســتفاده از همه ظرفیت هاست. ما 
نمی خواهیم که افراد، گروه ها و اقشــاری که دل در 

گرو این سرزمین دارند، به حاشیه رانده شوند.
 محمدعلی نبی پور در آیین تکریم و معارفه فرماندار 
شهرســتان مشــهد که  با حضور جمعی از اعضای 
شورای اسلامی شهر، مسئولان اســتانی، مدیران 
شــهری، فرماندهان رده های مختلــف نیرو های 
مسلح و نمایندگان دســتگاه های اجرایی در تالار 
شهر مشهد برگزار شد، اظهار کرد: در دنیای امروز، 
استمرار حاکمیت و ایجاد رضایت میان شهروندان 
به مأموریتی بســیار ســخت تبدیل شــده و رشد 
تکنولوژی و انقلاب ارتباطات، شرایطی را در اختیار 
عموم مردم قرار داده است که بتوانند شرایط زندگی 
را در کشــور های دیگر ببینند، عملکرد مسئولان 
در کشــور ها را مقایســه کنند و بر همین اساس به 

رضایت یــا نارضایتی برســند. وی گفــت: راهبرد 
فرمانداری مشهد در چشم انداز پیش رو باید متمرکز 
بر بازتعریف نقش همه جریان های سیاسی و اقشار 
مردم باشد باید همه مردم و شــهروندان بتوانند در 
حوزه های مختلف کمک کنند و پای کار بیایند. این 
نقش حکومت و مسئولیت آن است تا زمینه سازی 
کند و علاوه بر اجــرا، کار را به خود مردم بســپارد. 
تأکید رئیس دولت وفاق ملی از ابتــدا این بوده که 
هیچ قشر و گروهی حذف نشود و حقوق جریان های 

مختلف گرامی داشته شود.
نبی پور بیان کرد: انتظار همه ما از فرماندار مشــهد 
این اســت که همچون آقــای داوری، شــب و روز 
نشناســد؛ زیرا خدمت در این شهر، فقط خدمت به 
سه میلیون نفر نیست بلکه ارائه خدمات به حداقل 
یک ســوم جمعیت ایران اســت که همه ســاله به 
مشهدالرضا)ع( مشرف می شوند. همه ما می دانیم 
که در دوران مســئولیت ایشــان، اتفاقات سخت و 
چالش های فراوانی در این شــهر ایجاد شد و آقای 
داوری با تمام توان در میــدان خدمت بودند. در هر 
حال، مردم رأی به تغییر دادند و این تغییر، جزئی از 

فرایند دموکراسی است.
فرماندار سابق مشهد با اشاره به گوشه ای از خدمات 
دوره مسئولیت سه ساله خود اظهار کرد: زمانی که 
در دوران ریاست جمهوری شهید آیت الله رئیسی در 
دولت سیزدهم، دوســت و برادر عزیزم جناب آقای 
نظری حکم فرمانداری را به نام بنــده امضا کردند، 
شهرستان مشهد گرفتار مشــکلات و چالش های 
متعدد بود. بحــران کمبود آب شــرب گریبان گیر 
مردم بــود، ناترازی های گوناگــون در بخش های 
مختلــف ازجملــه انرژی تبعــات ســنگینی را بر 
صنعتگران و اصناف تحمیل می کرد، شیوع ویروس 
کرونا امان مردم عزیز را بریده بود و تبعات و آثار ناشی 
از کمبود ســرانه های خدماتی در مناطق مختلف از 
جمله حاشیه شهر مشهد باعث بروز اختلاف طبقاتی 
وســیعی میان بخش های مختلف شهرستان شده 

بود.
محسن داوری افزود: در این شــرایط، برنامه ریزی 
کردیم تا با کار جهادی و رویکرد تحولی، مشــکلات 
را حل کنیم. در جریان طرح »سه شــنبه های مهر« 
در طول مدت یک سال و دو ماه، بیش از ۷۰۰ کلاس 
درس احداث و بهره برداری شده و هم چنین کلنگ 
ساخت ده ها مدرســه جدید با تأمین اعتبار از محل 
حمایت خیران زده شــد. مهم تریــن راهبرد ما در 
این مدت، انســجام بخشــی و بازگرداندن سرمایه 
اجتماعی کشــور یعنی قدرت مردمی بود لذا باید 

همه شعار ها را به عمل تبدیل می کردیم.
وی ادامه داد: تشکیل هسته های مردمی از قشر های 
مختلــف و مشــورت از طریق برگزاری جلســات 
کارگاهی و اتاق فکر با دانشــگاهیان، تشــکل های 
مردمی، احزاب سیاســی، جامعه بانــوان، اصناف و 
صنعتگران، جامعه کارگــران، جوانان، روحانیون، 
ورزشکاران، فرهنگیان، هنرمندان و اصحاب رسانه 
شرایطی را ایجاد کرد که همه ظرفیت ها را پای کار 
بیاوریم. بخش به بخش، شــهر به شهر، دهستان به 

دهستان، روستا به روســتا، محله به محله و مسجد 
به مســجد به ســراغ اقشــار مختلف مردم رفتیم، 
نشســتیم، صحبت کردیم و باعث شد تا انسجامی 

وصف ناپذیر در شهرستان ایجاد شود.
سرپرست فرمانداری مشــهد با بیان اینکه مسائل 
امنیتی بســیار حائز اهمیت هســتند، گفت: توجه 
به خواســته های بحق مردم و جلب پشتیبانی آنها 

بزرگترین سرمایه برای حفظ امنیت است.
سیدحسن حسینی با اشــاره به ویژگی های مشهد 
مقدس خاطر نشــان کرد: شهرســتان مشهد در 
سپهر ایران اســلامی دارای ویژگیهای منحصر به 
فردی است. جمعیت ساکن نزدیک به ۴ میلیون با 
فرهنگها و خرده فرهنگهــای درهم تنیده و حضور 
سالانه نزدیک به ۳۰ میلیون نفر زائر در مشهد باعث 
شده که خدمت به این شــهر عملا خدمت به مردم 

ایران باشد.
سرپرست فرمانداری مشهد بیان کرد: مشهدالرضا 
در زمینه طرحهای شهری و روســتایی تامین آب 
تامین، ســرانه های خدماتی بخصوص در حاشیه 
شهر، ترافیک ســیما و منظر بصری در بخشهایی از 
شهرها روســتاها و برخی از مسیرهای مواصلاتی و 
بسیاری مسائل دیگر مشــکلات قابل شماری دارد 
که باید به درســتی تبیین و برای حل آنها دنبال راه 

حلهای عاقلانه و عالمانه و انجام شدنی بود.
وی با توجه به خواسته های مردم بزرگترین سرمایه 
برای حفظ امنیت است، اشــاره کرد و افزود: مسائل 
امنیتی بســیار حائز اهمیت است  توجه به خواسته 
های بحق مردم و جلب پشــتیبانی آنان بزرگترین 
ســرمایه برای حفظ امنیت است. فرماندار به عنوان 
رئیس شورای تأمین مســئول امنیت است و قطعا 
بایــد بتواند با ایجــاد هماهنگی و هــم افزایی بین 
اعضای شورا و از جایگاهی فراقوه ای امنیت و مهمتر 

از آن احساس امنیت را در جامعه ارتقا بخشد.
 حسینی ادامه داد: گرچه نگاه فرهنگی و اجتماعی 

به حل موضوعات پیشگیرانه و کم هزینه تر است اما 
گاهی در برخورد با برخی شرارتهای افسارگسیخته 
ســخت گیری هم نیاز است تا شــرور و گستاخ در 

جرائم را سر جای خود بنشاند.
 سرپرست فرمانداری مشهد با بیان اینکه در مسائل 
سیاســی ما چاره ای جز نگاه توســعه گرایانه و باز، 
نداریم گفت: هر جامعه ای بدون تردید دارای تنوع 
و گوناگونی اســت و ما ناچاریم این افکار و گرایشها 
را در چارچوبهای قاعده مند ساماندهی کنیم یکی 
از بسترهای مناســب برای این مهم تقویت احزاب 
و ســازمانهای مردم نهاد اســت که در دنیای امروز 
دارای تعریف و جایگاه رفیعــی برای علاقمندان به 
کنشگریهای مرتبط هســتند قطعا استفاده از این 
ظرفیتها و خروج از نگاه مطلق گرایانه، صفر و صدی 
و سیاه سفیدی به موضوعات در حوزه اندیشه های 
بشری جامعه را به آرامشی سوق خواهد داد تا کمتر 

مجبور به استفاده از ظرفیتهای امنیتی باشیم
حســینی بیان :کرد انتخابات مظهر مردم سالاری 
دینی در جمهوری اســلامی ایران است و انتخابات 
سال آینده شوراها میتواند با فراگیری و سعه صدر در 
نگاه به داوطلبان، تجلیگاه حضور همه افکار و اندیشه 
ها در چارچوب قوانین باشد تا مردم احساس بهتری 
برای شریک بودن در سرنوشت خویش داشته باشند 
و در آن صورت است که در خصوص بحران ناترازیها 
هم راحت تر میتوان با مردم ســخن گفت و کمک 

آنان را برای همراهی مطالبه کرد.
وی با بیان اینکه ملاک و میــزان عملکرد فرماندار 
قانون است گفت: ما مسئول اجرایی هستیم و باید بر 
مدار قانون و سیاستهای ابلاغی مقام معظم رهبری 
و رئیس جمهوری و استاندار حرکت خود را تنظیم 
کنیم. فرماندار قدرتمند کســی است که به قوانین 
مسلط و با ظرفیتهای آن آشنا باشد و از آن به عنوان 
ابزاری کارآمد در پیشــبرد امور بــا قاطعیت بهره 

برداری کند. 

 معاون سیاسی استاندار خراسان رضوی :

وفاق ملی به معنای استفاده از همه ظرفیت ها است 

مدیر عامل شرکت گاز استان :

کردستانی ها بیش از 2 میلیارد و 493میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی مصرف کرده اند

 سنندج-فاطمه ملایی  مدیــر عامل شرکت گاز اســتان کردستان گفت: 
مشترکان شرکت گاز استان کردستان در 9 ماهه سال جاری منتهي به روز سی 
ام آذر ماه 2  میلیارد و ۴9۳ میلیون و 858 هــزار و  6۳9  متر مکعب گاز مصرف 
نموده اند که نسبت به مدت مشابه سال گذشــته با افزایش ۳ و 6 دهم درصدي 
مواجه بوده است. فعله گري مصرف مشــترکین گاز طبیعي در بخش خانگی و 
عمومی در 9 ماهه سال جاری و سال گذشــته را این گونه مقایسه کرد : از ابتدای 
1۴۰2 تا پایان آذرماه مصرف کل استان در بخش خانگی ، عمومی و صنایع غیر 
عمده 1 میلیارد و ۳9۳ میلیون و 618 هزار و 99۴ متر مکعب بوده که این میزان 
مصرف در سال 1۴۰۳ تا پایان آذر ماه برابر با 1 میلارد و 56۰ میلیون و 96۴ هزار 
و 561 متر مکعب بوده است. مدیر عامل شــرکت گاز استان کردستان در ادامه 
این گزارش گفت : با مقایسه مصرف 9 ماهه دو ســال متوالی در بخش خانگی و 
عمومی ، افزایش 12 درصدی گاز طبیعی مشــاهدد می گــردد. وی در پایان به 
این نکته مهم اشــاره کرد که با مقایســه مصرف هفته آخر آذرماه سال 1۴۰2 و 
1۴۰۳ افزایش مصرف 28 درصدی به چشــم می خورد که اگر مصرف نیروگاه و 
سیمان به آن اضافه شود افزایش ۳5 درصدی مشهود است. مدیر عامل شرکت 
گاز استان کردستان در پایان مصرف کل استان در آذر ماه را ۳6۷ میلیون و 518 
هزار و 8۰9 متر مکعب ذکر کرد که نســبت به مدت مشابه سال قبل افزایش 21 
درصدی را نشــان می دهد. لازم به ذکر است شرکت گاز استان کردستان داراي 

6۴۰  هزار مشترک در بخش های خانگی ، تجاری و صنعتی است.

مدیر توزیع نیروی شهرستان اعلام کرد:

وگاه 5 کیلوواتی در گنبدکاووس احداث 71 نیر

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر توزیع نیروی شهرستان گنبدکاووس 
گفت :با همکاری کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان ،۷1 نیروگاه 5 
کیلوواتی با ظرفیت ۳55 کیلووات نصب و آماده اتصال به شبکه برق و قابل بهره 
برداری است. علی اکبر حسینی فرد گفت : بیش از 1۰۰۰ میلیارد ریال برای 
شبکه برق شهرستان گنبدکاووس در6 ماه اول سال هزینه شده است که نسبت 
به مدت مشابه در سنوات قبل رشد خوبی داشته است .وی افزود :از محل توسعه و 
احداث اعتبار جذب شده 9۰ میلیارد ریال بوده که در دو بخش شهری و روستایی 
که علاوه بر نصب ترانسفورماتور و احداث ۷ کیلومترخطوط فشار متوسط ، 6 
کیلومتر فشار ضعیف از این محل اعتبار انجام شده است.حسینی فرد اضافه کرد 
: از محل اصلاح و بهینه اعتبار جذب شده 2۳۰ میلیارد ریال بوده که در قالب رفع 
کانون خطر و رفع حریم و تبدیل خطوط سیمی به کابل خودنگهدار و تعمیرات 
خطوط برق فشار متوسط و نصب ۴2 دستگاه ترانسفورماتور 2۰ کیلوولت با 
اعتباری بالغ بر 2۳۰ میلیارد ریال را شامل می شود.مدیر توزیع نیروی برق 
گنبدکاووس افزود : در حوزه مشترکین، اعتبار جذب شده 6۰۰ میلیارد ریال 

بوده که شامل 22۳9 دستگاه نصب کنتورهای برق برای مشترکین می باشد.

 رئیس اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی آموزش و پرورش 
خراسان رضوی:

وابط عمومی، ارتقای جایگاه  مهم ترین اقدام ر
ورش در نزد افکار عمومی است آموزش و پر

مشهد- ســمیه باقرزاده  محمد رهنما؛ رئیس اداره اطلاع رسانی و روابط 
عمومی آمــوزش و پرورش خراســان رضوی در جمع مدیران مدارس شــاهد: 
جایگاه خوب آمــوزش و پرورش در افــکار عمومی مدیــون معصومیت دانش 
آموزان و محبوبیت معلمان است. محمد رهنما رئیس اداره اطلاع رسانی و روابط 
عمومی آموزش و پرورش خراســان رضوی در جمع مدیران مدارس شــاهد در 
اداره کل آموزش و پرورش اســتان اظهار کرد: امروزه آموزش و پرورش جایگاه 
خوبی در بین افــکار عمومی دارد و این جایگاه مدیــون مصونیت دانش آموزان 
و محبوبیت معلمان اســت اما روابــط عمومی می تواند این جایــگاه را چندین 
برابر ارتقا دهد. محمد رهنما تاکید کرد: روابــط عمومی میتواند توانمندی ها و 
خلاقیت هایی که توسط دانش آموزان، معلمان و مدیران در موضوعات مختلف 
در تمامی بخش هــای آموزش و پرورش اتفــاق می افتد را به نحوی شایســته 
تصویر پردازی کند. رئیس اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی آموزش و پرورش 
خراسان رضوی در پایان اشاره کرد: باید برای به تصویر کشیدن توانمندی های 
این دستگاه عظیم و انسان ســاز نهایت تلاش را انجام دهیم و برای این اتفاق از 
تمام ظرفیت های موجود نظیر خبرنگاران پانا که از بین دانش آموزان هســتند 
استفاده خواهیم کرد. درادامه رییس اداره شاهد وامور ایثارگران خراسان رضوی 
گفت این اداره  پیشتاز ترویج فرهنگ ایثار وشــهادت است ودراین استان  همه 
مدارس شاهد پایگاه ترویج فرهنگ ایثار وشهادت هستندو به همین خاطر   اداره 

شاهدوامور ایثارگران خراسان رضوی  رتبه برتر کشور را  کسب نموداست .

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان : 

ریزش برداری در ۶۷ مقطع از محورهای ایلام انجام شد

ایلام- محمدرضا فرجی  مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای ایلام با 
اشــاره به بارندگی های اخیر،گفت: با تلاش نیروهای راهداری ریزش برداری در 
6۷ مقطع از محورهای این استان انجام شد. ســیدزاهدین چشمه خاور اظهار 
داشت: براساس گزارش ادارات تابعه و رصد دوربین های نظارت تصویری مرکز 
مدیریت راه های استان طی شبانه روز گذشــته در 1۳ محور شریانی و 6 محور 
غیر شریانی استان بارش باران گزارش شــده است. وی مجموع نیروهای راهدار 
مرتبط با ریزش برداری از ســطح جادهای اســتان را 8۴ نفر اعلام کرد و افزود: 
برای انجام این ریزش برداری 51 دستگاه ماشین آلات بکارگیری شد. مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان ایلام بیان کــرد: 2۰ راهدارخانه ثابت و 
سیار در سطح استان در زمان وقوع بارش ها در سطح جاده های مواصلاتی فعال 
هستند. چشــمه خاور ادامه داد: مردم می توانند در هنگام سفر با شماره گیری 

1۴1 از اطلاعات راه های استان و کشور مطلع شوید.

شهر

بوشهر –رضا حیدری  همزمان با روز صنعت پتروشیمی، 
تفاهم نامه همکاری پژوهشی و فناورانه پتروشیمی پردیس با 

پژوهشگاه نفت امضا شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پتروشیمی پردیس، 
مدیرعامل پتروشــیمی پردیس در آیین امضای تفاهم نامه 
که در پژوهشگاه صنعت نفت برگزار شــد ضمن تبریک روز 
صنعت پتروشیمی به صنعتگران و همکاران، به اهمیت نقش 

پژوهش در توسعه و بهره وری صنعت پتروشیمی اشاره کرد.
دکتر میری لواسانی، با ابراز خرسندی از همکاری با پژوهشگاه 
صنعت نفت، گفت: پژوهشــگاه صنعت نفت با قدمت 65 ساله 
خود، پشتوانه ای ارزشــمند از دانش و تجربه دارد که می تواند 
به بهبود فرآیندهــا و رفــع چالش های موجــود در صنعت 
پتروشــیمی کمک شــایانی کند و ما امروز، ایــن همکاری 
را مقدمــه ای برای ایجــاد قراردادهای پژوهشــی و عملیاتی 

می دانیم. وی با تاکید بر بهینه ســازی مصــرف انرژی افزود: 
پژوهشــگاه صنعت نفت می تواند با ارائه طرح هــای نوآورانه، 

پتروشیمی پردیس را در کاهش مصرف انرژی یاری دهد.
مدیرعامل پتروشیمی اذعان داشــت: پروژه ای تعریف شده 
که طی آن دی اکســید کربن واحدهای مجاور به پتروشیمی 
پردیس آورده شــده و عــلاوه بــر کاهش انتشــار گازهای 
گلخانــه ای، مصرف گاز طبیعــی را نیز به میــزان 25۰ هزار 
مترمکعب در روز کاهش خواهد داد. این پروژه در هشــت ماه 
آینده به بهره برداری می رســد و باعــث کاهش 1۰ درصدی 

مصرف گاز، بدون خدشه به ظرفیت تولید، خواهد شد.
مدیرعامل پتروشــیمی پردیــس در ادامه بــه نقش حیاتی 
تعمیرات و نگهداری در حفظ پایداری تولید اشاره کرد و گفت: 
بخش تعمیرات و نگهداری نیازمند به کارگیری سیستم های 
پیشرفته و نرم افزارهای مدرن برای مدیریت و پایش خوردگی 

اســت. پژوهشــگاه صنعت نفت می تواند با ارائه راهکارهای 
عملی در این زمینــه، به بهبود عملکرد و ارتقای سیســتم ها 
کمک کند. وی همچنین به مشــکلات موجود در استفاده از 
استانداردهای قدیمی مانند API 58۰ اشاره کرد و بر ضرورت 

به روزرسانی سیستم ها تاکید کرد.
دکتر میری لواســانی با تاکید بر اینکه بهینه سازی و افزایش 
بهره وری واحدهای عملیاتی یکی از اولویت های پتروشیمی 
پردیس است گفت: با توجه به اینکه پتروشیمی پردیس یک 
واحد گازمحور است، باید از فناوری های روز دنیا برای افزایش 
راندمان بهره مند شود، در همین راستا همکاری با پژوهشگاه 
صنعت نفــت می تواند فرصت مناســبی برای بهینه ســازی 

فرآیندها و کاهش هزینه های تولید فراهم کند.
یکی دیگــر از محورهای مهم این همــکاری، آموزش نیروی 
انســانی و انتقال دانش فنی اســت. مدیر عامل پتروشیمی 

پردیس بیان کرد: آمــوزش در حوزه هایــی مانند مدیریت 
فرآیند مبتنی بر ریســک )RBI( ضروری است. برگزاری این 
دوره ها در داخل کشــور می تواند علاوه بــر کاهش هزینه ها، 

نیروی انسانی متخصص و توانمند برای صنعت فراهم کند.

بوشهر
گام بلند پردیس در ارتقاء صنعت پتروشیمی؛ 

وهش و فناوری بهره وری و توسعه پایدار با تکیه بر پژ

کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرکل گمرک کرمانشاه 
تعیین تکلیف مالکیت زمین در مرز های رســمی شوشمی و 
شیخ صله را نخستین گام برای رونق بخشی مبادلات تجاری 

در این مرز ها عنوان کرد.
علی اصغر عباس زاده مدیرکل گمرک کرمانشــاه در نشست 
با نماینده مردم شهرستان های پاوه، ثلاث باباجانی، جوانرود 
و روانسر در مجلس شورای اســلامی افزود: با مشخص شدن 
مالکیت زمین در مرز های شوشمی و شیخ صله امکان توسعه 
و تجهیز زیر ســاخت ها در این مرز ها از ســوی سازمان های 

متولی فراهم خواهد شد.
وی گام دوم و اقدام حائز اهمیــت در افزایش مبادلات تجاری 
در مرز های شوشمی و شیخ صله را حضور دستگاه های متولی 

در توسعه و تجهیز زیر ساخت های مرزی بیان کرد.
ناظر گمرکات اســتان و مدیرکل گمرک کرمانشاه با تاکید بر 
اینکه مرز های شوشمی و شــیخ صله براساس مصوبه هیات 

وزیران در سال 1۳98 رســمی شده اســت افزود: براساس 
قوانین جاری کشور ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
مســوول فراهم آوردن زیر ســاخت و تجهیزات مورد نیاز در 
مبادی رسمی کشــور اســت لذا در صورت فراهم شدن زیر 
ســاخت و امکانات رفاهی می توان شــاهد افزایش مبادلات 

تجاری بود.
عباس زاده، بهره مندی از پتانسیل و ظرفیت بخش خصوصی 
در تأمین زیر ســاخت برای مرز های اســتان را راهکاری اثر 
بخش عنوان کرد و گفت: با ورود بخش خصوصی و ســرمایه 
گذاری و ایجاد تیر پارک ها از ســوی این نهاد ها می توان سهم 
قابل توجهــی از نیازمندی های مرز های کرمانشــاه را تامین 
کرد. وی یکی از مشــکلات زمان حاضر در مرز های شوشمی 
و شــیخ صله را دروازه تردد آن برای مبــادلات تجاری و عبور 
کالا برشــمرد و تصریح کرد: دروازه تردد در نقطه صفر مرزی 
گمرکات شوشــمی و شــیخ صله محدود اســت و جوابگوی 

میزان و حجم مبادلات تجاری و عبور کالا نیست و باید در این 
رابطه چاره ای اندیشیده شود.

نماینده مردم شهرستان های پاوه، ثلاث باباجانی، جوانرود و 
روانسر در مجلس شورای اســلامی نیز در این نشست گفت: 
بهره مندی از مزایای تجارت خارجی و کســب بازار های بین 
المللی در رونق اقتصاد و توســعه منطقه مهــم و نیاز به توجه 

جدی دارد.
رستگار یوسفی با اشاره به نقش کیفیت کالا های صادراتی در 
جذب بازار های بین المللی تصریح کــرد: رقابت در بازار های 
بین المللی لحظه ای است و هر گونه کوتاهی در این خصوص 
منجر به از دســت دادن بازار های خارجی و از دســت دادن 

موقعیت کشور در چرخه اقتصاد بین المللی خواهد شد.
وی در ادامه به نقش مدیریت واحد در مرز ها پرداخت و افزود: 
برای تسریع و روانســازی مبادلات تجاری در مرز های استان 
نیاز است مدیریت واحد در مرز ها لحاظ گردد و دستگاه های 

متولی تحت نظر مدیریتی واحد فعالیت خود را دنبال کنند.
یوســفی با بیان اینکه ملزم به پاســخگویی به مردم هستیم 
افزود: فصل الخطاب ما رهبری و امام است که فرمودند مردم 

ولی نعمت ما هستند و باید در خدمت آنها باشیم. َ

کرمانشاه
مدیرکل گمرک کرمانشاه:

تعیین تکلیف مالکیت زمین مهمترین اولویت مرز های رسمی شوشمی و شیخ صله است

سرزمین
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کرج-ترنم مظفری  ســیدرضا غفاریان، سرپرســت این 
شرکت، از پیوســتن کارکنان این شــرکت و فرزندان آنان و 
مردم شریف استان البرز به پویش ملی کاهش دو درجه دمای 
منازل خبر داد. وی اعلام کرد که با دعوت رئیس جمهور برای 
کاهش دما، کارکنان شرکت گاز اقدام به راه اندازی یک پویش 
خودجوش کرده و تصاویر و فیلم هــای فرزندان خود را که به 
این پویش پیوســته بودند، در فضای مجازی منتشر کردند.

سرپرست شرکت گاز اســتان البرز اشاره کرد: ساکنان بخش 
آسارا، که به تازگی به شــبکه گاز دسترسی پیدا کرده اند، نیز 
با تهیه فیلم های کوتاه به این کمپین پیوسته اند.او تأکید کرد: 

این پویش اتحــاد مثال زدنی میان مردم اســتان البرز ایجاد 
کرده و تداعی کننده روزهای دفاع مقدس اســت که مردم با 
همبستگی در برابر دشــمن ایســتادگی کردند.سرپرست 
شرکت گاز اســتان البرز مطرح کرد: برای تشــویق مردم به 
شــرکت در پویش های ملی مانند کاهش دمــا، برنامه های 
مختلفی از جمله برگزاری مسابقات با جوایز برای افرادی که 
بهترین و خلاقانه ترین راه ها را برای کاهش دما معرفی کنند، 
در نظر گرفته شده است.غفاریان ادامه داد: استفاده از ظرفیت 
رسانه های مختلف برای اطلاع رسانی پویش ملی کاهش دو 
درجه دمای منازل از دید این شــرکت پنهــان نبوده و تبلیغ 

پویش از طریق رسانه های مختلف، شــامل تلویزیون، رادیو 
و شــبکه های اجتماعی، برای افزایش آگاهی و تشویق مردم 
در دســتور کار قرار دارد.او بیان کرد: همکاری با سازمان های 
محلی، مدارس و مســاجد برای ترویج پویش و تشویق مردم 
به مشارکت، برگزاری برنامه های آموزشــی، ارائه اطلاعات و 
نکات عملی درباره چگونگی کاهش مصرف انرژی و مزایای آن 
برای محیط زیســت و اقتصاد خانواده از جمله اقداماتی است 
که برگزاری آن برنامه ریزی آن توسط شرکت گاز استان البرز 
می تواند به افزایش مشــارکت مردم در پویش و ایجاد انگیزه 

برای رفتارهای مصرف بهینه کمک کنند.

سرپرست  شرکت گاز استان:

ساکنان  البرز به پویش کاهش دو درجه دمای منازل پیوستند

رییس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی قزوین خبر داد:

وین در سال آینده بهره برداری از ۶ بازارچه میوه و تره بار در قز

قزوین-مریم نقدی  بــه گفته رییس کمیســیون فرهنگی 
شورای اسلامی قزوین، سال آینده، 6 بازارچه میوه و تره بار در نقاط 
مختلف شهر به بهره برداری می رسد. اللهیاری رییس کمیسیون 
فرهنگی شورای اسلامی قزوین  افزود: با راه اندازی این بازارچه ها 

محصولات با قیمت نزدیک به میادین تره بار عرضه می شــود. به 
گفته رییس کمیســیون فرهنگی شورای اســلامی قزوین، تنها 
بازارچه رسمی عرضه میوه و تره بار و گوشت و مرغ برکت، پارسال 
در مینودر افتتاح شد. اللهیاری با اشــاره به اینکه جمع آوری وانت 
بار ها و سد معبر ها در دســتور کار قرار دارد، افزود: این موضوع در 
برخی مواقع به صورت مقطعی انجام می شــود که به همشهریان 
قول می دهیم جدی تر از گذشته برای جمع آوری وانت بار ها و سد 
معبر های کسبه اقدام شود. رییس کمیســیون فرهنگی شورای 
اســلامی قزوین افزود: محل هایــی برای ســاماندهی وانت بار ها 
در خارج از محدوده حوزه شــهری و زمین های خالی پیش بینی 
شده است و این افراد نمی توانند در خیابان های شلوغ و مسیر های 
اصلی حضور داشــته باشــند. اللهیاری افزود: اگر همشــهریان 
مواردی مشاهده کردند با شماره 1۳۷ شــهرداری قزوین تماس 

بگیرند. وی اضافه کرد: اگرچه این وانت بار ها دوباره در مناطق دیگر 
مستقر می شــوند و این خود یک معضل اســت، اما اگرپیگیری ها 
تداوم داشته باشــد نتیجه بخش خواهد بود. اللهیاری در خصوص 
روز بازار ها هــم اضافه کرد: همکاران ســازمان میادین توســط 
پیمان کار، نظارتی بر عملکرد ان ها بــرای اینکه تخلفاتی صورت 
نگیرد دارند و هزینه ها یی که توســط پیمان کار ها گرفته می شود 
احتملا بابت جانمایی، نظم، نظارت و کنترل است.  وی همچنین 
درباره طرح خیابان باغ دبیر به شهید انصاری که متوقف شده بود، 
گفت: اثر تاریخی مدرســه حیدریه که قدیمی ترین مدرسه شهر 
هم است، در آن مسیر قرار دارد و دوستان میراث فرهنگی نگاهی 
داشتند که خیابان از کنار این بنای تاریخی نباید عبور کند. رییس 
کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی قزوین گفت:این طرح مدتی 
متوقف شــد و طرح هایی روی این موضوع کار می شود تا بتوان از 

این مشــکل عبور کرد و ترافیک خیابان شــهید انصاری کاهش 
پیدا کند. اللهیاری افزود: بیش از 8۰ درصــد خانه ها و زمین های 
مورد نظر خریداری و خط گذاری شــده اســت و مشکل در شرف 
حل شدن است. رییس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی قزوین 
در خصوص مســیر های دسترســی به نواحی منفصل شهری هم 
افزود: مســیر های دسترســی این نواحی طبق قوانین موجود در 
حوزه اداره راه و شهرسازی است، اما داخل نواحی منفصل شهری 
توسط مجموعه شهرداری خدمات ارائه می شود.  وی در خصوص 
سگ های بلاصاحب و ولگرد اضافه کرد: سگ ها زنده گیری و انگل 
تراپی و واکسن های هاری به آنها تزریق می شود و در مرکز پناه در 
مجموعه پسماند شهرداری قزوین نگهداری می شوند که این کار 
برای مجموعه مدیریت شــهری 2 میلیون تومان هزینه دارد و این 

فرآیند ادامه دارد.
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رئیس کل بانک مرکزی عنوان کرد

پیش بینی معامله ۸۰ میلیارد دلار در بازار ارز تجاری

بانک و بیمه
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 تعداد مراکز درمانی طرف قرارداد بیمه معلم 
به ۱۰ هزار مرکز افزایش یافت

مدیر بیمه های درمــان و حادثه بیمــه معلم اعلام کرد تعــداد مراکز 
درمانی طرف قرارداد طی دو سال اخیر از ۲هزار مرکز به ۱۰ هزار مرکز 
افزایش یافته اســت. به گزارش خریدار به نقل از روابط عمومی شرکت 
بیمه معلم؛ مریم امانی مدیر بیمه های درمــان و حادثه اعلام کرد بیمه 
معلم به منظور توسعه خدمات خود به بیمه گزاران و نیز تلاش در جهت 
دسترسی سریع و راحت آن ها به خدمات بیمه ای، تا کنون با نزدیک به 

۱۰ هزار مرکز درمان قرارداد همکاری منعقد کرده است.
وی افزود: با انعقاد قــرارداد بیمه معلــم با مراکز درمانــی، با توجه به 
تعهدات بیمه نامه بیمه شده الزامی به پرداخت هزینه های درمانی ندارد 
و مطابق تعهدات هزینه ها از سوی این شرکت به مرکز درمانی پرداخت 
خواهد شــد. بدین ترتیب دیگر نیازی به ارســال مدارک برای دریافت 
هزینه به شــرکت بیمه وجود ندارد و بیمه شــده می تواند با آسودگی 
مضاعف، تمرکز خود را صرف درمان کند.امانی اظهار کرد: اســتفاده از 
خدمات درمانی در مراکز طرف قرارداد بیمه معلــم، تنها با ارائه کارت 
شناســایی)صدور معرفی نامه به صورت آنلاین توسط مراکز درمانی( 
امکان پذیر است و با این روش هزینه های درمان در مرکز طرف قرارداد 

طبق تعرفه های مصوب وزارت بهداشت خواهد بود.
به گفته مدیر بیمه های درمان و حادثه بیمه معلم، اســتفاده از خدمات 
در مراکز درمانی طرف قرارداد، نه تنها باعث کاهش هزینه های درمانی 
می شود، بلکه پرداخت هزینه از سوی بیمه شده را نیز به حداقل خواهد 

رساند.

مدیرعامل بیمه ما:
 بیمه زندگی می تواند ابزار اعمال سیاست های 

پولی در اقتصاد کشور باشد
همایش سراســری تقدیر از نمایندگان برتر و منتخبین کانون انجمن 
صنفی نمایندگان شرکت بیمه »ما« با حضور مدیرعامل، اعضای هیات 
مدیره، قائم مقام مدیرعامل، معاونین و تعدادی از مدیران شــرکت در 

استان مازندران برگزار شد.
به گزارش خریدار به نقل از روابط عمومی شــرکت بیمــه »ما«، نایب 
رییس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه »مــا«در این همایش با بیان این 
که شبکه فروش، پیشــانی صنعت بیمه است، گفت: امروز صنعت بیمه 
با داشتن شبکه فروش گســترده و موثر در سراسر کشــور می تواند به 

اجرای سیاست های پولی در اقتصاد کشور کمک کند.
ابراهیم کاردگر افزود: از این طریق اســت که می توان اقتصاد کشور را 
مردمی و منافع آن را به سوی مردم هدایت کرد تا حلاوت رشد و توسعه 

اقتصادی کام همه را شیرین کند.
وی با تاکید بر این که صنعت بیمه به عنوان یک نهاد مالی مهم می تواند 
در بخش های اقتصادی، بسیار تاثیرگذار باشد، ادامه داد: بیمه توانایی 
حل بخشی از مشکلات کشور را دارد، به شــرط آن که همه اعضای این 
خانواده با هم یکدل و همسو باشند.مدیرعامل شرکت بیمه »ما« ادامه 
داد: اکنون وقت آن رســیده اســت که با توجه به تاکید مسئولان ارشد 
اقتصادی کشور در خصوص توسعه بیمه های زندگی متصل به دارایی، 
بیمه های زندگی را به عنوان ابزار اعمال سیاســت های پولی در اقتصاد 
کشور به جامعه و سیاستگذاران اقتصادی معرفی کنیم.گفتنی است در 
ادامه، جلسه پرسش و پاســخ نمایندگان با مدیرعامل و معاونین بیمه 
»ما« در مورد مسائل و دغدغه های نمایندگان برگزار شد و نمایندگان 
سوالات خود را در خصوص مســائل فنی، فروش، بازاریابی و تبلیغات 

مطرح کردند.

سخنگوی صنعت آب هشدار داد
ساخت سد »پاشدان«؛ تهدیدی برای معیشت 

مناطق پایین دست
آب،   صنعــت  ســخنگوی 

از  یک جانبــه  بهره بــرداری 
رودخانه هریرود را موجب نقص 
حقوق عرفی برشــمرد و گفت: 
آثار این اقــدام یک جانبه طرف 
افغانی نه فقط تامین آب شــرب 
و بهداشــت چند میلیون نفر را 
متاثــر می کند، بلکــه منجر به 
آسیب گسترده به محیط زیست 
پایین دست می شود.به گزارش 
شرکت مدیریت منابع آب ایران، »عیسی بزرگ زاده« ساخت و آبگیری 
سد پاشدان در حوضه مرزی و مشترک هریرود را باعث کاهش جریان 
طبیعی این رودخانه مرزی و بروز خســارت های اجتماعی و زیســت 
محیطی در مناطق پایین دست به ویژه ایراد آسیب جدی در تامین آب 

شرب شهر مقدس مشهد دانست.
وی با اشــاره به پیوندهای چند بعدی اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی 
مشــهد و هرات، ادامه داد: باورمان بر این است همه مردمانی که در یک 
حوضه آبریز زندگی می کنند دارای سرنوشت یکسانی هستند و اعمال 
هرگونه سخت گیری و فشار به بخشــی از مردمان حوضه آبریز، ناگزیر 

همه ساکنان حوضه را تحت تاثیر قرار می دهد.
سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: ساکنان حوضه آبریز هریرود در 
هر دو کشور ایران و افغانستان طی سالیان ســال از جریان طبیعی این 
رودخانه فرامرزی بهره مند شده اند و حقوق عرفی و تاریخی برای هر دو 

طرف ایجاد شده است.
بزرگ زاده گفت: اثرات این اقدام یــک جانبه طرف افغانی نه تنها تامین 
آب شرب و بهداشــت چند میلیون نفر را متاثر می کند، بلکه به آسیب 

گسترده به محیط زیست پایین دست نیز منجر می شود.
وی افزود: جمهوری اســلامی ایــران بارها از کانال هــای دیپلماتیک 
اعتراض رســمی خود را نســبت به اثرات منفی فرامرزی ناشی از اقدام 
های سدســازی یکجانبه طرف افغان در حوضه هریــرود اعلام کرده و 
خواهان همکاری مشــترک برای ارزیابی و کاهش این اثرات و انتخاب 

توسعه پایدار به جای توسعه مخرب بوده است.
سخنگوی صنعت آب اضافه کرد: اکنون نیز بر این باوریم که بهره برداری 
یک سویه و غیرمشارکتی از منابع آب حوضه هریرود به نفع هیچ یک از 

کشورها در بالادست و پایین دست نیست.
بزرگ زاده ضمن تاکید بر ضرورت رعایت مفاد صریح و روشــن حقوق 
بین الملل آب در بهره برداری مشــترک از آب رودخانه مرزی هریرود، 
گفت: انتظار می رود مقام های سرپرســتی افغانســتان در چارچوب 
حقوق عرفی بین المللی و اصل حُسن همجواری و روابط همسایگی دو 
کشور، همکاری و تدابیر لازم در خصوص اســتفاده منطقی و منصفانه 
از آب رودخانه مرزی هریرود را در بالادســت به نحــوی که به حقوق 
تاریخی و عرفی مناطق پایین دست آســیب وارد نشود، در دستور کار 

خود قرار دهند.
وی خاطرنشــان کرد: وزارت نیرو در کنار وزارت امــور خارجه خواهان 
مذاکره فوری در این زمینه بــوده و برای همکاری با طــرف افغانی در 
یافتن راه حل های مشــترک و قابل قبول برای کاهش اثرات فرامرزی 

سدهای »پاشدان« و »سلما« اعلام آمادگی می کند.
دولت افغانســتان از ســال ۲۰۱۳ ساخت ســد پاشــدان در یکی از 
سرشاخه های رودخانه هریرود و در بالادســت شهر هرات را آغاز کرده 

است.

بیمه

و نیر

خریدار   رئیس کل بانک مرکــزی با بیان 
اینکه انتقال تمام نیازهای رســمی کشور به 
بــازار ارز تجاری امــکان پذیر اســت، گفت: 
براســاس برآوردها، بــه واســطه راه اندازی 
سامانه ارز تجاری، نزدیک به ۷۰ یا ۸۰ میلیارد 
دلار در این بازار معامله انجام خواهد شــد.به 
گزارش بانک مرکــزی، محمدرضا فرزین در 
جلسه هماهنگی با هلدینگ های پتروشیمی 
که شامگاه نهم دی در مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران برگزار شد، با تقدیر از همکاری مطلوب 
صنعت پتروشیمی در عمل به تعهدات خود و 
بازگرداندن ارز به چرخه اقتصادکشور گفت: 
هم اکنون با راه اندازی ســامانه ارز تجاری به 
سمتی ســوق پیدا می کنیم که تقریباً روزانه 
تســویه معاملات ریالی در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران نزدیک بــه ۲۰ همت خواهد بود. 
حجم معاملات و نوع فعالیت مرکز مذکور در 
زمینــه ارز و طلا، نشــان دهنده تأثیرگذاری 
و وســعت فعالیت این مرکز در صنعت مالی 

کشور است.
فرزین ادامه داد: فعالیت سامانه ارز تجاری 
به گونه ای است که نه تنها نهاد سیاست گذار 
از تأمین نیازهای ارزی کشور در نظامی کارا 
و مبتنی بر بازار اطمینــان حاصل می کند، 
بلکه عرضه کنندگان نیز می توانند با عرضه 
ارز صنعت خود نســبت به تأمیــن مالی و 
نیازهــای توســعه ای خود را اقــدام کنند. 
علاوه بر این نرخی شــکل خواهد گرفت که 
به نفع متقاضی و عرضه کننده است و رانت 
و انتفاعی متوجه دلالان و واسطه ها نخواهد 
بود.رئیس کل بانک مرکــزی تاکید کرد: به 
دنبال به حداقل رســاندن حجم معاملات 
ارزی در بازارهای غیر رسمی هستیم و می 
خواهیم تمام معاملات قانونــی و نیازهای 
تجاری و خدماتی تجــار و بازرگانان و مردم 

در این بازار تامین شود.

تامین تمامی نیازهای رسمی در بازار 
ارز تجاری

وی افزود: انتقال تمام نیازهای رسمی کشور 
به بازار ارز تجاری ممکن است و البته هدف 
ما این است که نرخ بازار ارز تجاری، نرخ ارز 
کشور باشد. امری که سالها در کشور محقق 

نشده است. براســاس برآوردها، به واسطه 
راه اندازی سامانه ارز تجاری، نزدیک به ۷۰ 
یا ۸۰ میلیارد دلار در این بازار معامله انجام 
خواهد شــد. در این زمینه نیز بــا نگاهی به 
حجم معاملات سال گذشــته در می یابیم 
که ۶۵ میلیــارد دلار در بــازار نیما معامله 
شده اســت. از این منظر و باتوجه به حجم 
معاملات این نرخ باید مبنای بازار ارز کشور 

باشد و به بازارها علامت دهی کند.
فرزین با بیان اینکــه علامت دهی نرخ برای 
بانک مرکــزی حائز اهمیت اســت، عنوان 
کرد: به دنبال آن هســتیم نرخی که در بازار 
ارز تجاری شــکل می گیرد به سایر بازارها 
علامت دهی کند. پیــش از این نیز نرخ بازار 
نیما به بازار کالا علامت مــی داد، اما به بازار 

دارایی علامت دهی نمی کرد.
وی افزود: امیدواریــم در آینده بازار دارایی 
نیز علامت دهــی کند و بتوانیــم یک بازار 
تنظیم شــده و تحت نظر بانــک مرکزی را 
داشــته باشــیم که علامت دهی لازم را به 
سایر بازارها داشــته باشــد زیرا زمانی که 
تکانه های سیاســی و امنیتی رخ می دهد، 
متأســفانه شــوک های نقدینگی در کشور 

ایجــاد می شــود و موجــب تغییراتی در 
قیمت ها می شود که طبیعتاً موجب نگرانی 
عاملان اقتصادی فراهم می شود و می تواند 

انتظارات تورمی را تحریک کند.

حرکت به سمت ثبات اقتصادی
 با همراهی فعالان اقتصادی

رئیس کل بانک مرکزی بــا تاکید بر ضرورت 
ایجاد ثبات اقتصادی در بــازار های مختلف 
گفت: هنگامی کــه ثبات اقتصــادی اتفاق 
می افتد، همه از آن منتفع می شــوند. فعالان 
اقتصادی کشــور از بی ثباتی هــا و غیرقابل 
پیش بینی بودن نرخ ها آســیب می بینند. در 
این باره ما به عنوان بانــک مرکزی موظفیم 
شرایطی را برای قابل پیش بینی شدن نرخ ها 
فراهم آوریــم و بتوانیم ثبــات اقتصادی را با 
وجود شــوک های سیاســی و امنیتی برقرار 
کنیم. البته در این مســیر همراهی و کمک 
فعالان اقتصادی بســیار تعیین کننده است.

رئیس هیأت عالی بانــک مرکزی تاکید کرد: 
یک بازار قاعده مند، بــه ثبات اقتصادی بیش 
از دســتوری بــودن نرخ ها که بــرای برخی 
صنایع غیرقابل قبول اســت، کمک می کند. 

لذا به همراهی و همــکاری فعالان اقتصادی 
نیازمندیــم و امیدواریم با شــکل گیری این 
بازار بــه نیازهــای صنعت پتروشــیمی نیز 
پاسخ داده شــود. چراکه بخش عمده منابع 
ارزی و پس انداز کشور به صنعت پتروشیمی 
اختصاص یافته و هم اکنون به صنعتی بالغ و 
تأثیرگذار در اقتصاد کشور تبدیل شده است.

انتشار اوراق ارزی در مرکزی مبادله
فرزین با اشــاره به کارکرد مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران، به عنــوان محلی برای تأمین 
نیازهای فعالان اقتصادی کشــور گفت: در 
حال حاضر در این بازار نرخ )SPOT( است، 
اما امیدواریم در آینده به سمت نرخ فوروارد 
حرکت کنیــم و بازار فــوروارد را راه اندازی 
می کنیم.وی از راه انــدازی بازار اوراق ارزی 
خبر داد و گفت: بیشتر اوراقی که به فروش 
رفته، مرتبــط با صنعت پتروشــیمی بوده 
اســت.وی خاطر نشــان کرد: با اوراق ارزی 
می توانیم نیازهــا و تأمین مالــی صنایع را 
انجام دهیم چراکه در حــال حاضر تأمین 
مالی خارجی کشور به دلیل شرایط تحریم 
با مشــکلاتی مواجه اســت. از این دیدگاه، 

حدود ۹۲ درصد بار تأمین مالی کشــور بر 
عهده نظام بانکی اســت. لذا باید تلاش کرد 
تا با متنوع ســازی روش های تأمین مالی، 

فرآیند توسعه در کشور متوقف نشود.

تسهیل فعالیت پتروشیمی ها 
با هماهنگی دستگاه های ذی ربط

محمد آرام معاون ارزی بانــک مرکزی نیز 
در این نشســت ضمن قدردانی از همکاری 
شــرکت های پتروشــیمی در عرضه ارز در 
سامانه ارز تجاری یادآور شد: هلدینگ های 
پتروشــیمی از زمانی که ســقف قیمتی در 
ســامانه نیما توافقی شده اســت، همراهی 
بســیار مطلوبی در عرضه ارز داشــته اند و 
امیدواریم همکاری پتروشــیمی ها تداوم 
داشته باشد. امید اســت با برنامه ریزی های 
لازم عرضه ارز از ســوی پتروشیمی ها طی 

روزهای پایانی سال میلادی افزایش یابد.

کاهش ریسک های معاملاتی در بازار 
ارز تجاری

عضــو هیأت عامــل بانک مرکــزی با بیان 
اینکه تغییر ساختار نیما به بازار برای اولین 
بار در تاریخ ایران رخ می دهــد گفت: بازار 
ارز تجــاری برمبنای عرضه و تقاضا شــکل 
می گیــرد و بســیاری از ریســک هایی که 
شرکت های پتروشیمی تاکنون با آن مواجه 
بودند، برطــرف خواهد شــد. ارز در اختیار 
بانک قرار می گیرد و بانــک عرضه می کند 
و تقاضاها براساس سیستم مچینگ خواهد 
بود و تشــخیص افراد اثری نخواهد داشت. 
علاوه بر آن فســاد نیز کاهش می دهد. لذا 
به واســطه عرضه و تقاضایی که در این بازار 
شکل می گیرد، این امر به کشف نرخ بهینه 
کمک می کند.وی ضمن تأکید بر عرضه ارز 
تمام هلدینگ های پتروشــیمی در بازار ارز 
تجاری به عنوان یک بــازار واقعی عرضه و 
تقاضا، تصریح کرد: سیاست یکسان عرضه 
به قیمــت واحــد از ســوی هلدینگ های 
پتروشیمی پیشــنهاد مطلوبی است که می 
تواند با محوریت انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعت پتروشــیمی ایران و بــا هماهنگی 

بانک مرکزی انجام شود.

خریدار   مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران با اشــاره به ابلاغ 
دســتورالعمل های بنزین ســوپر وارداتی، 
گفت: قیمت های مطرح شــده گمانه زنی 

است.
 »کرامت ویس کرمی« در آیین بهره برداری 
از طرح های بهینه ســازی فرآیند و نوسازی 
انبار نفت ری با حضور »فریدون یاســمی« 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه تهــران و جمعــی از مدیران 
این شــرکت افزود: واردات بنزین ســوپر 
که مصوبه هیات وزیــران را دارد، به وزارت 
نفت تکلیف شــده تا از طریق شرکت هایی 
که شناسایی می کند مقدمه واردات بنزین 

سوپر را انجام دهد.
وی خاطرنشــان کرد: دســتورالعمل های 
مربــوط بــه واردات بنزیــن ســوپر در 
نشست های متعدد کارشناسی و مدیریتی 
شرکت پالایش  و پخش فرآورده های نفتی 
نهایی و ابلاغ شــده و قرار اســت بر مبنای 
دســتورالعمل ها مجموعه های واردکننده 
و توزیع کننــده شناســایی و گواهینامه از 
وزارت نفت یا شــرکت ملی پالایش وپخش 

فرآورده های نفتی دریافت کنند.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران ادامه داد: همه این موارد در زمان 
مشخص به اطلاع عموم مردم خواهد رسید، 
همچنین هم اکنون قیمــت بنزین وارداتی 
مشــخص نیســت و اعداد اعلامــی فقط 

تخمینی، تقریبی و گمانه زنی است.
ویــس کرمی با اشــاره بــه بهره بــرداری 
طرح های بهینه ســازی فرآیند و نوســازی 
انبار نفت »شهید حججی« ری، گفت: همه 

انبارهای نفت تحت مدیریت این شــرکت 
تا پایان ســال ۱۴۰۴ به ســامانه  هوشمند 

اندازه گیری مجهز می شوند.
وی خاطرنشــان کرد: طرح هــای آمــاده 
بهره برداری شــامل ســاختمان توزیع بار، 
ســاختمان بازرســی، ســاختمان کنترل 
کیفیت، باســکول های ۶۰ تنــی ورودی 
و خروجــی انبــار و ســامانه میترینــگ 
)ســامانه های اندازه گیــری( نفت کــوره 
ســکوهای بارگیــری راه آهن اســت که با 
هدف بهینه ســازی و نوسازی روند عملیات 
بارگیری و ذخیره سازی فرآورده های نفتی 

اجرایی شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده 
های نفتــی انبار نفــت ری را به عنوان یکی 
از انبارهای مهم و تدارکاتی کشــور دانست 
و ادامه داد: این انبار نفت در اســتان تهران 
مهم تریــن و بزرگتریــن انباری اســت که 
ذخیره سازی و توزیع ســوخت را در سطح 

استان و مناطق همجوار انجام می دهد.
ویس کرمی با اشــاره به اینکــه پروژه های 
متعددی در انبار نفــت ری تهیه، تعریف و 
در حال اجراســت، ادامه داد: پروژه نوسازی 
تاسیسات و ساختمان ها و نصب سامانه های 
اندازه گیری در مســیر تحویل فرآورده های 
نفتی به وســایل حمل ونقلی که ســوخت 
را دریافــت و به مقاصد تعیین شــده انتقال 
می دهنــد، از جمله پروژه های در دســت 

اجرای این انبار نفت است.
وی با اشــاره به بهره برداری از ۲ ساختمان 
عملیاتی از جمله ســاختمان های توزیع بار 
و کنترل کیفیت، اظهار داشــت: ساختمان 
توزیع بار کــه محلی برای تقســیم بندی و 

دریافت فرآورده های نفتی است در گذشته 
از محل انبار نفت ری فاصله داشت و این بعُد 
مســافتی برای رانندگان نفتکش با سختی 
همراه بود، اکنون با افتتاح ساختمان جدید 
شرایط مناســب تری فراهم شــده و از این 
پس رانندگان با آســایش و اطمینان خاطر 
بیشــتری امکان دریافت ســوخت از محل 

جدید را خواهند داشت.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران افزود: ساختمان کنترل کیفیت 
از جمله ســاختمان های قدیمی و فرسوده 
انبار نفت ری به شــمار می آمد که قدمتی 
بالای ۶۰ سال داشــت، ازاین رو ساختمان 
جدیدی برای جایگزینی ساختمان کنترل 
کیفیت و ساختمان صدور انبار نفت در نظر 

گرفته و بهره برداری شد.
ویس کرمی با اشــاره به نصب ۲ دســتگاه 
باســکول ۶۰ تنــی در بخــش ورودی و 
خروجی انبــار نفت، ادامه داد: باســکول ها 
برای اندازه گیــری نفتکش ها در نظر گرفته 
شده  اســت، نحوه عملکرد این باسکول ها 
به این صورت اســت که با ورود نفتکش به 
داخل انبــار نفت وزن خالی آن محاســبه و 
بعد از اتمام بارگیری نیز وزن کشی می شود 
و تفاوت ۲ وزن ورودی و خروجی نفتکش با 
لیتراژ و تناژی که فــرآورده نفتی را دریافت 
کرده، تطابق داده می شــود.وی یادآور شد: 
در گذشــته مقدار خروج فــرآورده نفتی از 
انبار نفت با روش های اندازه گیری دســتی 
انجام می شــد اما امروز ایــن کار بر مبنای 
مقدار واقعــی تحویل فــرآورده به نفتکش 

تعیین و مشخص می شود.
ایــن مقــام مســئول، نصــب و راه اندازی 
میترینگ در مســیر تحویــل فرآورده های 
نفتی را یکــی از مهم تریــن و در عین حال 
راهبردی ترین طرح های آماده بهره برداری 
انبــار نفــت ری دانســت و از آن به عنوان 

ضرورتی اجتناب ناپذیر یاد کرد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران افزود: مســیر تحویل و بارگیری 
فرآورده نفت کــوره به مخــزن داران ریلی 
راه آهــن در محل انبار نفت ری واقع شــده 
اســت که روزانه بیــش از ۱۰۰ دســتگاه 
مخــزن دار راه آهــن با ظرفیتــی معادل ۶ 
میلیون لیتر، فرآورده نفت کوره را به مقاصد 
مشخص جابه جا می کنند، در گذشته روش 
اندازه گیری به صورت دستی و سنتی بود و 
تجربه نشــان داده، تا زمانی که دست در کار 

باشــد، امکان بروز هرگونه خطا و اشتباهی 
دور از ذهن نیست.

وی ادامه داد: به این منظور ســه دســتگاه 
میتــر در این محل نصب شــده اســت که 
انتقال و بارگیــری فــرآورده نفت کوره به 
مخزن دارهایــی که در مســیر ریلــی قرار 
می گیرند، به صورت دقیق و با اســتفاده از 
ابزارهای فلوسنجی باشد که میترها این کار 

را انجام می دهند.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایــران با بیــان اینکه مطابــق قانون 
بودجه ســنواتی و برنامه هفتم توسعه باید 
همــه مجموعه های فعال صنعــت نفت به 
سیســتم پایش میترینگ مجهز باشــند، 
گفــت: پایش لحظــه ای به وســیله نصب 
دستگاه های میترینگ و دیسپچینگ انجام 
خواهد شد، همچنین در شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی نیز ترتیبــی اتخاذ داده 
شده است تا همه انبارهای نفت که فرآورده 
مورد نیاز خود را از پالایشگاه ها و یا خطوط 
لوله دریافت می کننــد در مبادی ورودی و 
خروجی مجهز به سیستم های اندازه گیری 

و اصطلاحا همان میترینگ باشند.
ویس کرمی با بیان اینکه در بخش خروجی 
انبارهای نفت که ناوگان حمل ونقل جاده ای 
و ریلی بارگیری می شــوند، امــکان نصب 
میتر وجود خواهد داشت، خاطرنشان کرد: 
هم اکنون تعــداد زیــادی از انبارهای نفت 
مجهز به سیســتم میتر در حوزه بارگیری 
نفتکش هــا هســتند و امیدواریــم طبق 
برنامه ریزی تعریف شده تا پایان سال ۱۴۰۴ 
که مقارن با دومین ســال اجــرای برنامه 
هفتم توســعه اســت، بتوانیم همه مخازن 
انبارهای نفت تحت مدیریت شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی را به ســامانه های 
اندازه گیری دیجیتالــی و الکترونیکی که 
اصطلاحا به آن صحت سنج و دماسنج گفته 

می شود، مجهز کنیم.
وی همچنین به تجهیــز جایگاه های عرضه 
سوخت به سامانه دیســپچینگ اشاره کرد 
و گفــت: اندازه گیری مخــازن جایگاه های 
عرضه ســوخت نیز یکی دیگر از برنامه های 
اولویت دار شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران اســت، به این منظور اطلاعات 
مربوط به مبادی ورودی و خروجی انبارهای 
نفت و همینطور اطلاعات مخازن زیرزمینی 
جایگاه ها، به مجموعه دیسپچینگ شرکت 
منتقل و پس از پایش و ارزیابی های متعدد 

به مرکــز تحلیل داده شــرکت منتقل و در 
نهایــت در اختیــار وزارت نفت قــرار داده 

می شود.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایــران از اجرایی شــدن طرح پلمپ 
هوشــمند نفتکش هــا خبــر داد و گفت: 
هم اکنون ایــن طرح به صــورت پایلوت در 
حــال اجراســت، در مرحله پایلــوت این 
طرح یــک نفتکــش را به عنــوان نمونه به 
ســامانه پلمپ هوشــمند مجهز کردیم و 
در حــال انجام تســت های اولیه هســتیم 
که در صورت نهایی شــدن و اتمام کارهای 
پژوهشی، پلمپ های هوشــمند جایگزین 
پلمپ های ســیم بکســلی روی نــاوگان 
حمل ونقل جاده ای خواهد شــد، همچنین 
دریچه های تعبیه شده در بالای نفتکش ها 
و همینطــور دریچه های پایین که مســیر 
تخلیه فرآورده های نفتی است به این سامانه 
کنترلی مجهزشــده و یکــی از مهم ترین 
مزیت های آن این اســت که در طول مسیر 

قابلیت ردیابی خواهد داشت.
ویس کرمــی در بــاره تأمیــن ســوخت 
نیروگاه ری با بیان اینکــه این نیروگاه جزو 
نیروگاه های با راندمان پاییــن وزارت نیرو 
اســت، افزود: بازدهی نیــروگاه ری حدود 
۲۳ درصد اســت به این معنا کــه از صد در 
صد ســوخت فســیلی که به ایــن نیروگاه 
تحویل داده می شــود، ۷۷ درصد آن اتلاف 
می شود، از طرف دیگر این نیروگاه بر عکس 
نیروگاه هــای دیگر امــکان تخلیه نفتکش 
را نداشته و باید سوخت پشــتیبان خود را 
که همان نفت گاز اســت از طریق خط لوله 
تأمین کند که مخازن و مســیر لوله کشــی 
در داخل نیروگاه نیز با نواقــص فنی روبرو 
است، از این رو با توجه به تعمیراتی که روی 
خطوط لوله و مخازن داشــتند تا پایان آذر 
امسال تقاضای ســوختی از سمت نیروگاه 

ری نداشتیم.
وی ادامه داد: بــا این وجود اگــر مدیریت 
نیروگاه ری شــرایط تخلیه و امکان دریافت 
فرآورده نفــت گاز با نفتکــش را در داخل 
نیروگاه ایجاد کند، شــاید نتوانیــم از انبار 
نفت ری ســوخت مورد نیاز را تأمین کنیم 
اما امکان تحویل نفت گاز از جنوب کشــور 
را خواهیم داشــت اما باتوجه بــه اینکه این 
نیروگاه برق را با وجود اتلاف بســیار بالای 
فرآورده نفت گاز تولیــد می کند، انجام این 

اقدام منطقی نیست.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران:

قیمت های اعلامی بنزین سوپر وارداتی گمانه زنی است

انرژی



 شنیدن صدای »خلیج فارس« در تالار 
ودکی تهران ر

تــالار رودکی تهران طی روزهای بیســتم و بیســت و یکم دی ســال 
جاری میزبان مخاطبان و علاقه مندان موسیقی کلاسیک با تازه ترین 
کنســرت گروه »آوای خلیج فارس« به رهبری ارکســتر امین غفاری 
اســت.گروه »آوای خلیج فارس« به رهبری ارکستر و مدیریت هنری 
امین غفاری از نوازندگان شاخص عرصه نوازندگی ویولن طی روزهای 
بیســتم و بیست و یکم ســال جاری کنســرت هایی را در تالار رودکی 

تهران برگزار خواهد کرد.
گروه آوای خلیج فــارس از جملــه گروه های فعال عرصه موســیقی 
اســت که از ســال ۱۳۹۸ در قالب پروژه های مختلف موسیقایی ویژه 
برنامه هایــی را در قالب کنســرت پیش روی مخاطبان قــرار داده اند. 
مســیری که مشــتمل بر نوازندگان حرفــه ای و فــارغ التحصیلان 
آکادمی های مختلف موسیقی هستند و در قالب کنسرت های حرفه ای 

و نیمه حرفه ای اجراهای متعددی را انجام داده اند.
امین غفاری چنــدی پیش بود که درباره انتخــاب عنوان »آوای خلیج 
فارس« برای گروه خود گفــت: آنچه ما برای نامگــذاری گروه »آوای 
خلیج فــارس« مدنظرمان بود تلاش برای حضــور در مجامع جهانی با 
اســم خلیج فارس اســت که فکر می کنم می تواند از دریچه موسیقی 
معرف خوبی برای توانمندی ایران در عرصه هــای مختلف در مقابله با 
عناوین جعلی دیگری باشد که طی سال های گذشته سعی در تحریف 

عنوان »خلیج فارس« داشتند.
وی عنوان کرد: وقتی با معلم روسی خودم نام گروه را در میان گذاشتم 
او نیز از این اقدام ما اســتقبال کرد و بر این باور بود که ما اسم جذابی را 
برای گروهمان انتخاب کردیم. به هر حال مــن بر این باورم که با عنوان 
گروه »آوای خلیج فارس« کارهای زیــادی را می توانیم انجام دهیم که 

می تواند در جهانی شدن موسیقی ایران نقش موثری را ایفا کند.
کنســرت گروه »آوای خلیج فارس« به رهبری ارکســتر امین غفاری 
ســاعت ۲۰ روزهای پنجشنبه بیستم و جمعه بیســت و یکم دی سال 

جاری در تالار رودکی تهران برگزار می شود.

چه خبر از جشنواره تئاتر فجر؟
حضور حسام منظور و آشا محرابی در یک شورا

اعلام اسامی نمایش های منتخب بخش اســتانی جشنواره تئاتر فجر و 
دو خبر دیگر از این رویداد از جمله خبرهای رسیده است.

فهرست نمایش های منتخب برگزیدگان جشنواره های استانی چهل و 
سومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر اعلام شد.

 به نقل از روابط عمومی چهل و سومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر، 
هیات انتخاب بخش برگزیدگان جشنواره های تئاتر استانی متشکل از 
ســیما تیرانداز، ابراهیم گله دارزاده و هادی عامل هاشمی آثار راه یافته 

به این بخش را بدین شرح معرفی کردند:

۱. »ملک محمد« به کارگردانی سهند و بابک قیصری از تبریز 
۲. »دغاگر« به کارگردانی ساحل صالحی از بوشهر 

۳. »استرالیا« به کارگردانی محمد جوهری از ماهشهر 
۴. »لام« به کارگردانی مجتبی رستمی فر از اهواز 

۵. »وی آی پی با طعم مرگ« به کارگردانی علی صادقی زاده از کرمان 
۶. »بی جن« به کارگردانی مهرداد علیپور از گچساران 

۷. »مکبثک« به کارگردانی محمدجواد شریفی از اراک 
۸. »و چند داستان دیگر« به کارگردانی محمد امینی راد از اراک 
۹. »چمدان های چرخدار« به کارگردانی مجتبی لاله زاری از یزد

۱۰. »حوالی جمهوری« به کارگردانی حمید شهامتی از یزد 
۱۱. »ابرها« )قطعه ای از قلب آسمان( به کارگردانی امینی جعفری از بروجن 

۱۲. »سارای« به کارگردانی حسن شیخ زاده از اردبیل 
۱۳. »همت بلند جنابعالی« بــه کارگردانی محمدحســن علمایی از 

تهران 
۱۴. »کاتالونیا« به کارگردانی مصطفی ذوقی از کرمانشاه

معرفی هیات انتخاب آثار بخش مرور تئاتر ایران
با حکم خیرالله تقیانی پور، دبیر چهل و ســومین جشنواره بین المللی 

تئاتر فجر، اعضای هیات انتخاب بخش مرور تئاتر ایران معرفی شدند. 
حسین مسافر آستانه، شهرام زرگر،حسام منظور، آشا محرابی و مسعود 
ملکوتی نیا به عنــوان اعضای هیئت انتخاب بخش مــرور تئاتر معرفی 
شدند.هیات انتخاب این بخش از جشــنواره ۲۸۱ اثر رسیده را ارزیابی 

می کنند و آثار پذیرفته شده بزودی اعلام خواهد شد.
این بخش از جشــنواره،مربوط به آثاری اســت که در فاصله زمانی آذر 
۱۴۰۲ تا آذر ۱۴۰۳ در تالارهای نمایشی سراسر کشور اجرای عمومی 

داشته اند.
چهل و سومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر، ســوم تا ۱۳ بهمن به 

دبیری خیرالله تقیانی پور در تهران برگزار خواهد شد.

وی صحنه تئاتر شهرزاد است »عدم« تا ۵ بهمن ر
نمایش »عدم« به کارگردانی محمدرضا علایــی تا ۵ بهمن در پردیس 

تئاتر شهرزاد روی صحنه است.
 نمایــش »عدم« نوشــته و کارگردانــی محمدرضا علایــی و به تهیه 
کنندگی ســیاوش معینی اجرای خود را از ســوم دی در پردیس تئاتر 

شهرزاد آغاز کرده است و تا ۵ بهمن روی صحنه خواهد بود.
»عدم« قصه  خانواده ای اســت که برای رســیدن به آرزوهایشان حد و 

مرزی ندارند اما مسیر ناهموار زندگی آن ها را از مقصد دور می کند ...
در یادداشــت کارگردان برای این نمایش آمده است: »نوشته ایم برای 
خلاء، آری برای خلاء، برای یافتنِ معنای ســکوت و برای عَدمِ اعتنای 
طبیعت، برای جاده های پیموده شده اما نه در ناخودآگاه، در جاده های 
کُشتارِ نفس، کُشــتارِ فلســفه و پذیرفتن ... ظرف های خالیِ ما نشانه  
بی چیز بودن نیست! دست های خالی داراییِ ماســت. فضایی برای پرُ 

شدن با هر آنچه ارزشمند است. عَدم، ظرفیت پذیرش ارزش هاست.«
بازیگران و عوامــل نمایش عبارتند از روزبه اختری، مجتبی واشــیان، 
ســپهر محمودی.، ابولفضل وزیری، ســاره رشــیدی، طاهره بهرامی 
نهادفر، دســتیار یک کارگردان و برنامه ریز: سارا ســعادت نیا، دستیار 
دوم کارگردان: رامیلا نگهبان، منشی صحنه: ســاغر صالح، موسیقی: 
امیرحســین احمدی، گروه صحنه و لباس: خانه معماران چَم، مسئول 
طراحی و اجرا: ســولماز غفاریان، همکارطراحی: نرگس لطفی، همکار 
اجرا: پریا هندی، ساخت تیزر: محســن ظهرابی، مهدی زندپور، طراح 
نور: فرشــاد نصیری، طراح پوستر: محسن شــاهنده، طراح گریم: پریا 
پیوستی، اجرای گریم: پریا پیوســتی، سیدامیرحسین اسدی، عکاس: 
رعنا صنعتــی، مدیر صحنه: علــی اصغر بور بور، دســتیار صحنه: الهه 

نیکویی، مدیر روابط عمومی و رسانه: رضا مقدمی.

هشدار درباره داروهای لاغری »منجارو« و »اوزمپیک«
تهدید سلامت در پشت تبلیغات جذاب

رییس پلیس فتا پایتخــت گفت: تاکنون هیچگونــه تاییدیه ای برای 
داروهای لاغری از جمله مانجارو توسط سازمان غذا و دارو صادر نشده و 

این داروها به صورت غیرقانونی وارد کشور می شوند.
ســردار داود معظمی گودرزی رئیس پلیس فتــا پایتخت  در خصوص 
افزایش تبلیغات داروهایی که برای لاغری و زیبایی مورد استفاده قرار 
می گیرند، به ویژه داروهای »منجــارو«، »اوزمپیک« و ژل »رابیانکا«، 

هشدار داد.
وی اعلام کرد: این محصولات هیچ گونه تاییدیه ای از سوی سازمان غذا 
و دارو کشــور دریافت نکرده اند و ورود آن ها به کشــور عمدتاً به صورت 
قاچاق انجام شده است.سردار گودرزی در ادامه افزود: مسیری که برای 
نگهداری صحیح این داروها باید رعایت شود، در بسیاری از موارد نادیده 
گرفته شده و این امر می تواند خســارات و خطرات جدی برای سلامت 

مصرف کنندگان به همراه داشته باشد.
وی اشــاره کرد: برخی از این داروهــا به قیمت های گــزاف به فروش 
می رســند و افرادی که آن ها را مصرف می کنند، ممکن است با عوارض 
شــدید و غیرقابل پیش بینی مواجه شــوند.رئیس پلیس فتا همچنین 
خاطرنشــان کرد: پلیس فتا بــا جدیت تمام در حال پیگیری مســائل 
مرتبط با این داروها است و از مسئولین مربوطه خواهان همکاری مؤثر 

برای ایجاد فضایی امن تر در حوزه تأمین سلامت دارویی است.
وی تأکید کرد: تصاویر و اطلاعــات مربوط به عوارض ایــن داروها، به 
شدت دردناک و نگران کننده اســت و پلیس در حال شناسایی مراجع 

و کارشناسان مرتبط با تولید و توزیع این محصولات غیرمجاز است.
ســردار معظمی گودرزی در پایان گفت: پلیس فتا به طور مســتمر در 
راستای حفاظت از ســلامت عمومی و تأمین امنیت دارویی، اقدامات 
خود را ادامــه خواهــد داد. همچنیــن از تمامی نهادها و مســئولین 
درخواست می شــود تا با همکاری و تعامل سازنده، این چالش ها را حل 
کنند تا مردم کشــورمان بتوانند از خدماتی مناســب و ایمن بهره مند 

شوند.

ویی کشور شد وی جدید وارد فهرست دار ۸ دار
در پانصد و بیستمین و یکمین جلسه کارگروه بررسی و تدوین فهرست 
دارویی کشور، ۸ مولکول دارویی جدید به ســبد دارویی کشور اضافه 

شد.
 در پانصــد و بیســتمین و یکمین جلســه کارگروه بررســی و تدوین 
فهرســت دارویی کشــور، ۸ مولکول دارویی جدید به ســبد دارویی 
کشور اضافه شد.نازیلا یوســفی دبیر کارگروه بررسی و تدوین فهرست 
دارویی کشور، گفت: این داروها شامل یک آنتی بیوتیک مؤثر در درمان 
عفونت های مقاوم به درمان، یــک داروی ضد قارچ، یک داروی درمانی 
برای سل مقاوم به درمان، ســه دارو برای بهبود فرایند درمان بیماران 
مبتلا به ســرطان، یک داروی ضد صرع، و یک داروی مشهور در درمان 

دیابت هستند.
وی افزود: تمامی ایــن داروها علاوه بــر داشــتن تاییدیه های معتبر 
بین المللی، دارای مزیت های درمانی برای نظام ســلامت ایران هستند 
و با قیمت های هزینه اثربخش به سیســتم دارویی کشــور پیشــنهاد 

شده اند.

ونده پاساژ علاءالدین  کمیته حقوقی ویژه پر
تشکیل شد

مدیــر اداره حقوقی شــهرداری منطقه ۱۱ تهران اعــلام کرد: کمیته 
حقوقی برای احقاق حقوق شــهروندان در مشــکلات عدیده ایمنی و 

تخلفات شهرسازی پاساژ علاءالدین در منطقه ۱۱ تشکیل شده است.

دانیال توسلی، مدیر حقوقی شهرداری منطقه ۱۱ تهران اعلام کرد: در 
موضوعات مرتبط به تخلفات عدیده شهرســازی و عدم رعایت حقوق 
عامه توســط مالک تمامیت خواه پاســاژ علاءالدین به دستور شهردار 
منطقه ۱۱، کمیته حقوقی تشکیل شده اســت و همه پرونده های این 
مالک و مجموعه های مرتبط توســط حقوق دانان مجرب شهرداری در 

دست بررسی و اقدامات قضائی است.
وی افزود: مالک علاالدین ۱۳ سال اقدام به تضییع حقوق شهروندان در 
ادای تعهد بیش از هزار و سیصد پارکینگ داشته است در حالی که اگر 
خبرنگاران و اهالی رسانه به منطقه ۱۱ بیایند می بینند مردم برای یک 
پارکینگ در مراحل ساخت و ساز چه چالش ها و مطالباتی در جلسات 

ملاقات مردمی دارند.
توسلی گفت: موضوع شــهرداری منطقه ۱۱ با پاســاژ علاءالدین یک 
جریان حقوقی است و وکلای مجرب و جوان و حقوقدان های شهرداری 

پای کار احقاق حقوق شهروندان آمده اند.
مدیر حقوقی شــهرداری منطقه ۱۱ تهران تصریح کــرد: دهن کجی 
به قانون برای مالــک علاءالدین عواقب خوبی ندارد و بــه عنوان امر به 
معروف به مالک پاساژ پیشــنهاد می کنیم در کنار فعالیت اقتصادی به 
حقوق مردم توجه داشــته باشد چرا که در شــریعت ما نیز برای کسب 

حلال، اشارات ویژه ای به رضایت مردم و حقوق آنها شده است.
وی اعلام کرد: کمیته حقوقی ویژه پرونده پاســاژ علاءالدین تشــکیل 
شــده اســت و ۶ پاســاژ تحت مالکیت آقای علاءالدین با موشکافی و 
حساسیت در دست بررسی حقوقی اســت و همه اقدامات شهرداری از 
مراجع قضائی که منافع عامه مردم را در نظر می گیرد پیگیری می شود.

معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزارت دادگستری اعلام کرد
آزادی ۱۰ زندانی ایرانی در قطر پس از ۲۰ سال حبس

معاون حقوق بشــر و امور بین الملل وزارت دادگستری از انجام مذاکره 
با مقامات کشــورهای عراق و مالزی برای انتقــال ۱۳۰ نفر از زندانیان 

ایرانی در عراق و ۸۵ نفر در مالزی به کشورمان خبر داد.
عسکر جلالیان، درباره مذاکرات انجام شده برای  انتقال زندانیان ایرانی 
خارج از کشور، گفت: در وزارت دادگســتری مدام در تلاش هستیم هر 
جای دنیا که تبعه ایرانی در زندان به ســر می برد؛ مذاکرات لازم را برای 

انتقال به داخل کشور انجام دهیم.
وی افزود: اخیرا هــم با کمک وزارت امور خارجه با کشــور قطر مکاتبه 
کردیم و ۱۰ نفر از زندانیان ایرانی که بالای ۲۰ سال در زندان های قطر 
در حبس بســر می بردند را آزاد کنیم و این کار انجام شــد. ۵ نفر از آنها 
چند روز گذشــته و شــنبه این هفته نیز   ۵ نفر دیگرشان به کشورمان 

منتقل شدند.
جلالیان ادامه داد: اخیرا هم با مقامات کشورهای عراق و مالزی مذاکره 
و موافقت آنها را اخذ کردیم که ۱۳۰ نفــر از زندانیان ایرانی که در عراق 
هســتند و ۸۵ نفر از زندانیان ایرانی که در مالزی هستند، به کشورمان 

منتقل شوند و به زودی اجرایی خواهد شد. 
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 از نارسایی تا حملات قلبی

 اثر آلودگی هوا بر قلب

متخصص قلــب و عروق گفت: آلودگی  خریدار 
هوا یکی از عوامل خطرناک بــرای بیماران قلبی 
اســت که می تواند علائــم بیماری هایــی مانند 
فشــار خون بالا، گرفتگی عروق و آریتمی قلبی 

را تشدید کند.
 آلودگی هوا بــه عنوان یکــی از عوامل خطرناک 
برای ســلامت عمومی، تأثیرات جدی بر بیماران 
قلبی دارد. پزشکان هشدار می دهند که بیماران 
مبتلا به بیماری های قلبی مانند گرفتگی عروق، 
فشار خون بالا و آریتمی های قلبی، در صورت قرار 
گرفتن طولانی مدت در معــرض هوای آلوده، در 
معرض خطــرات بیشــتری قرار دارنــد، در این 
مطلب به بررســی تأثیرات آلودگی هوا بر سلامت 
قلب و راهکارهایی برای پیشگیری از عوارض آن 

می پردازیم.
پرَگل نوروزی متخصص قلب و عروق، فلوشــیپ 
آنژیوپلاســتی - آنژیوگرافی در گفتگو با خبرنگار 
خبرگزاری مهر اظهار کــرد: آلودگی هوا می تواند 
فشــار خون را افزایش داده و خطر حملات قلبی 
یا ســکته قلبی را برای بیمارانی که استنت قلبی 
دارند یا از مشــکلات عروق کرونری رنج می برند، 
بیشــتر کند. همچنین افرادی که دارای آریتمی 
قلبی هســتند، ممکن اســت با افزایش تپش یا 

نامنظم شدن ضربان قلب مواجه شوند.
وی افزود: بســیاری از بیماران قلبــی که از قبل 
مشــکلات قلبی از قبیــل گرفتگی عــروق قلب 
یا فشــار خون بالا داشــتند با آلودگی هوا دچار 
تشدید این علائم می شوند و فشار خون این افراد 
بالا مــی رود. همچنین بــرای بیمارانی که دچار 

گرفتگی های عروق هستند و در قلب خود استنت 
دارند نیــز می توانند دچار حملات قلبی شــوند.

نوروزی ادامه داد: به بیماران قلب توصیه می شود 
تا در هوای آلوده پیاده روی نکننــد و در منزل از 
دستگاه تصفیه هوا استفاده کنند. در مورد کسانی 
که فنر دارنــد یا همــان گرفتگی عــروق دارند 
احتمال حمله ، ســکته قلبــی و گرفتگی مجدد 
عروق بالاتر اســت و باید به طور مــداوم چکاپ 

شوند.

داروهای ایرانی قلب با داروهای خارجی 
برابری می کند

به گفته وی؛ هر دارو با داروی دیگر فرق می کند، 
ولی به طور کلــی وقتی دارویی نباشــد و مجبور 
هســتیم تا از داروهای ایرانی را اســتفاده کنیم، 
البته خیلی از داروهای ایرانی شــاید از بعضی از 
داروهــای خارجی هــم بهتر باشــند، اکثراً الان 
داروهای ایرانی بــا نمونه های خارجــی برابری 

می کنند.

توصیه های مهم برای بیماران قلبی
 در هوای آلوده

وی افزود: پزشــکان بــه بیماران قلبــی توصیه 
می کننــد از فعالیت های فیزیکــی در فضای باز 
خودداری کننــد: پیاده روی یــا ورزش در هوای 
آلوده به شــدت خطرنــاک اســت، همچنین از 
دســتگاه تصفیه هوا اســتفاده کنند و در صورت 
امکان، هوای داخل منزل را تمیز و تهویه مناسب 
فراهــم کنند.به گفتــه نوروزی؛ مایعــات کافی 

بنوشــند چرا که مصــرف مایعات، بــه ویژه آب، 
می تواند به کاهش اثرات مضر آلودگی هوا کمک 
کند و فشــار خون را مرتب کنترل کنند، بیماران 
باید فشــار خون خود را مرتب اندازه گیری کرده 
و در صورت افزایش فشار خون به پزشک مراجعه 

کنند.

خطرات مصرف نکردن داروهای مناسب
این متخصــص قلب ادامه داد: کمبــود داروهای 
قلبــی، از جملــه داروهای تنظیم فشــار خون و 
وارفارین، کــه برای بیماران مبتلا بــه آریتمی یا 
کســانی که دریچه های قلبی تعویض شده دارند، 
حیاتی اســت، همچنان یک چالش جدی است. 
اگرچه داروهــای ایرانی جایگزین در دســترس 
قرار گرفته اند و بســیاری از آنها کیفیت مناسبی 
دارند، پزشــکان تأکید می کنند که بیماران نباید 
مصرف داروهای خود را به دلیل عدم دسترسی به 

برندهای خارجی متوقف کنند.

اهمیت پیگیری سریع علائم جدید
وی در پایان خاطرنشــان کرد: در نهایت هرگونه 
تغییــر در علائــم، ماننــد افزایش یــا کاهش 
غیرمعمول تپش قلب، باید جدی گرفته شــود. 
بیماران قلبــی در این شــرایط باید ســریعاً به 
پزشــک مراجعه کنند تا از بروز عوارض جدی تر 
جلوگیری شــود، این توصیه هــا در حالی مطرح 
می شــوند که آلودگی هوا در بسیاری از شهرهای 
ایران همچنان از مرزهای اســتاندارد فراتر رفته 

است و به یک معضل جدی تبدیل شده است.

رفع ایرادات پوستر جشنواره فیلم فجر  خریدار 
در کنار تصمیم هایی چون کاهش محسوس افراد 
بی ارتباط در بدنه هیات انتخاب و قطعی شــدن 
ســیمرغ مردمی برای این دوره، ســیگنال های 
مثبتی را مخابره می کند که مهمترین پیامد آن، 
می تواند اعتمادســازی میان مردم و هنرمندان با 

بدنه مدیریتی جشنواره باشد.
 مدیریــت ســینمایی کشــور در اقدامــی 
قابل تحســین، صدای انتقادها درباره طراحی 
عجیب پوســتر جشــنواره فیلم فجر را شــنید و 

دستور به بازطراحی و رفع عیب های آن داد.
این رویکــرد تاکنون در ادوار مختلف جشــنواره 
تجربه نشــده بود. پیش از این نیز در سال هایی، 
اعتراض ها و انتقادهایی نسبت به پوستر جشنواره 
مطرح شده بود که با بی تفاوتی مدیران سینمایی 
کشــور مواجه می شــد؛ به همین دلیل تصمیم 
اتخاذشده کنونی، شجاعت بسیاری را می طلبید 
که در عوض پیام هــای مهمی را بــه طرف های 

مختلف جشنواره مخابره کرد.
رفع ایرادات پوستر به اعتمادســازی میان مردم 
و هنرمندان با بدنه مدیریتی جشــنواره منجر و 
ســبب شــد تا دیوار ترک خورده اعتماد دوطرفه 
با سیاست گذاران جشــنواره فیلم فجر، تا حدی 

ترمیم یابد.
آنچه در این روند رخ داد، تثبیت گزاره »شنیدن 
صدای انتقادها« بود. پوستر جشنواره به محض 
رونمایــی، آماج انتقادهــا و اعتراضات صریحی 
قرار گرفــت. انتقادهایــی که پیوســته ادامه 
داشــت و بر ایرادات وارد بر اجزای پوستر صحه 

می گذاشت. 
انتظــار می رفت مطابــق روند معمــول، گوش 
شــنوایی برای شــنیدن ایــن اعتراض ها وجود 
نداشته باشد اما انتشار یک باره خبر رفع عیب های 
پوســتر، در عین ناباوری، خود خبرســاز شــد و 

سیگنال مثبتی را مخابره کرد.
ســیگنال های مثبت از آن جهت که این رویکرد 
به اعتمادســازی میان مردم و هنرمندان با بدنه 
مدیریتی جشــنواره منجر و سبب شــد تا دیوار 
ترک خورده اعتماد دوطرفه با سیاســت گذاران 
جشنواره فیلم فجر، تا حدی ترمیم یابد. فرآیندی 
که پیشتر با انتخاب و جای دادن حداقلی مدیران 
دولتــی در هیات انتخــاب و البته قطعی شــدن 
بخش پرطرفدار ســیمرغ مردمی برای این دوره، 
پی ریزی شــده بود با این تصمیــم، از صلابت و 

قدرت بیشتری برخوردار شد.
بررســی رخدادهای چنــد هفته قبل، نشــان 

می دهد که صدای اعتراض ها و انتقادها شــنیده 
می شــود و این امید را تقویت می کند که از تکرار 
اشــتباهات مترقبه ادوار قبلی در روزهای قبل و 
حین برگزاری جشنواره، جلوگیری به عمل آمده 
و به این ترتیــب ضریب اشــتباهات در برگزاری 

جشنواره فیلم فجر کاهش یابد. 
پذیرش نقــص و تلاش برای رفــع آن هرچند که 
خرق عادت بود و به بازطراحی پوستر در این دوره 
منجر شد، اما باید زنگ هشداری برای جلوگیری 
از تکــرار امری باشــد کــه می توانــد پایه های 
اقدام حرفه ای  متناســب با قدمت جشــنواره را 
تحت الشعاع قرار داده و بیش از امتیازآوری برای 
جشنواره، به موردی در جهت تخطئه این رویداد 

تبدیل شود.
آنچه تا امروز در مســیر برگزاری جشنواره فیلم 
فجر رخ داده، قابل تحسین اســت و در ادامه نیز 
می تواند بــه محک دگرگونه ای بــرای »قطعیت 
بــر روی انتخاب هــای درســت و منطقــی« به 
عنوان مهم تریــن شــاخصه عیار مدیریتی  تیم 
جشنواره تبدیل شــود، همچنانکه این امید را در 
دل زنده می کند که این رویــداد در حال ورود به 
چهل وســالگی خود، از مرحله آزمون و خطا عبور 

کرده باشد و به تثبیت روند برسد.

تاکسی

شهردار تهران از سرمایه گذاری 
دولت برای ارائــه وام صفر درصد 
به راننــدگان متقاضی خودروی 
برقی خبر داد. شــهرداری تهران 
خیــز برداشــته تا در راســتای 
کاهــش آلودگی هــوای تهران 
نســبت به برقی ســازی بخشی 
از نــاوگان حمل و نقــل عمومی 
اقدام کند و بر همین اســاس در 
سفر سال گذشته به چین علاوه 
بر نهایی کردن خرید ۶۳۰ واگن 
متــرو از محل تعهــدات وزارت 
کشور، نســبت به ثبت سفارش 
بیش از ۲۷ هزار تاکســی برقی و 
حدود ۲۰۰۰ اتوبوس برقی برای 
تهران اقدام کردنــد و از آنجایی 

که تاکســی بــه دلیل 
آنکه مالکیــت خودرو 
با راننده اســت شــبه 
حمل و نقــل عمومی 
محســوب می شــود، 
به همیــن دلیــل در 
خرید بیش از ۲۷ هزار 

تاکسی برقی نیز شهرداری تهران 
سعی کرده تا با ایجاد مشوق های 
مختلف راننــدگان را قانع کند تا 

از این تاکسی ها خریداری کنند.
یکــی از روش هایی که شــهردار 
تهران بر اجرای آن برای حمایت از 
رانندگان تاکسی تأکید دارد تحقق 
مــاده ۱۲ قانون رفــع موانع تولید 
رقابت پذیر توســط دولت است، 

قانونی که بر اســاس آن 
دولت باید به ازای صرفه 
جویی کــه در مصرف 
سوخت به واسطه برقی 
ســازی انجام می شود،  
مبالغی را به ســازمان 
های موثر پرداخت کند. 
ماده ای که شهرداری تهران تأکید 
بر اجــرای پیشــینی دارد و دولت 
بر اجرای پســینی آن تاکید دارد، 
به عبارت دیگر شــهرداری تهران 
خواهان پرداخــت اعتبارات مالی 
حاصل از ماده ۱۲ قبل از واگذاری 
تاکســی های برقی دارد  و دولت با 
اتکا به قانون بر تأمیــن اعتبار بعد 
از برقی ســازی و صرفه جویی در 

مصــرف ســوخت دارد.علیرضا 
زاکانی شــهردار تهــران، در مورد 
آخرین وضعیت کمــک دولت به 
توســعه حمل و نقــل در تهران و 
تحقق ماده ۱۲ با بیان اینکه دولت 
از طریــق دو مجموعــه مرتبط با 
خود، یعنی مجموعه ای  مرتبط  در 
وزارت صمت و دیگر ناظر بر بانک 
شهر در حال سرمایه گذاری است 
که مبتنی بر این ســرمایه گذاری، 
وام صفــر درصــد بــه رانندگان 
خودروهای برقــی بدهند، گفت: 
همچنیــن قرار شــد خودروهای 
برقی را با توجه به شــرایط تهران 
برای تــردد در این شــهر در نظر 

بگیرند.

پرداخت وام صفر درصدی به رانندگان متقاضی تاکسی  برقی
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